
معاون وزیر ارتباطات خبر داد

بازنویسی برنامه ۱۰ ساله فضایی ایـران در نقطه پایان
خریدار  رییس سازمان فضایی ایران با اشاره به 
اینکه جلسه شورای عالی فضایی، پس از ۱۱ سال 
وقفه برگزار شد، گفت: بازنویسی برنامه ۱۰ ساله 
فضایی ایران با توجه به پیشــرفت های فضایی در 
جهان، به نقاط پایانی خود رسیده و فاز مطالعات 
و طراحــی قــرارداد عمرانی پایــگاه ملی پرتاب 

»چابهار« نیز انجام شده است.
 یکــی از مســائل حائــز اهمیتی کــه در دولت 
سیزدهم رخ داد، برگزاری جلســه شورای عالی 
فضایی بود. در این جلسه که پس از ۱۱ سال وققه 
به ریاست رییس جمهوری تشکیل شد، مباحثی 
مانند شتاب بخشی در عرصه فضایی، همگرایی و 
هم افزایی در عرصه فضایی، استفاده از تمام ارکان 
و بازیگران فضایی و توجه حداکثری بر دیپلماسی 

فضایی مورد تاکید قرار گرفتند.

جلسه شورای عالی فضایی، پس از ۱۱ سال 
وقفه برگزار شد

»حســن ســالاریه« معــاون وزیــر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات و رییس ســازمان فضایی ایران، 
در گفت وگوی اختصاصی با ایرنا درباره شــورای 
عالــی فضایی، گفت: ایــن شــورا، بالاترین نهاد 
سیاســت گذاری در حوزه فضایی در کشور ایران 
اســت. ریاســت آن را رییس جمهوری بر عهده 
دارد و اعضــای آن را تعــدادی از وزرا مانند وزیر 
ارتباطات، وزیر علوم، وزیر امور خارجه و روســای 
ســازمان هایی مانند برنامه وبودجــه و نهادهای 

دیگر تشکیل می دهند.
وی با بیان اینکه جلســه شــورای عالی فضایی، 

سال گذشــته پس از ۱۱ ســال وقفه برگزار شد، 
در خصوص چرایی وجود چنین نهادی گفت: در 
کشــور ما بخش های مختلفی مانند وزارت دفاع، 
سپاه، دانشگاه ها، وزارت علوم و سازمان فضایی در 
صنعت فضایی مشغول به کار هستند و برای ایجاد 
هماهنگی میان این دستگاه ها و تدوین سیاست 
مشــترکی بــرای برنامه های فضایی کشــور، به 
چنین شورایی نیاز اســت.معاون وزیر ارتباطات 
با بیان اینکــه اکنون دبیرخانه دایمی این شــورا 
در ســازمان فضایی ایران مستقر اســت، افزود: 
در این دبیرخانه محتوای برنامه ای و سیاســتی 
برای بخش های مختلف تهیه می شــود و جلوی 
موازی کاری در بخش هــای مختلف را می گیرد. 
هماهنگی میــان گروهی و ارایه ســرویس بین 

بخشی توسط این دبیرخانه نظم و نظام می گیرد.
سالاریه افزود: شــورای عالی فضایی از مسوولین 
رده اول کشــور تشــکیل شــده و بــه دلیــل 
مشــغله هایی که این افراد دارند، ممکن اســت 
در ســال بیش از ۲ مرتبه فرصت تشکیل نداشته 
باشد. به همین دلیل کمیسیون دائمی این شورا 
با حضور نمایندگان اعضای شورای عالی فضایی 
ایجاد شــده است. جلسات کمیســیون به تعداد 
بیشتری در صورت لزوم تشکیل و موضوعاتی که 
قرار باشد در دستور کار شورای عالی فضایی قرار 
بگیرد، از قبل در این کمیسیون بررسی می شوند.

تشکیل ۶ کارگروه تخصصی ذیل شورای 
عالی فضایی 

وی خاطرنشــان کــرد: برای اینکه کمیســیون 

محتوای لازم را داشــته باشــد، به کارگروه های 
تخصصی نیاز هست. کارگروه های تخصصی در ۶ 
حوزه تخصصی ذیل شورای عالی فضایی تشکیل 
می شــوند. در دوره جدید این کارگروه ها از بهمن  
۱۴۰۰ تشــکیل شــده و مشــغول آماده سازی 
محتوای فکری برای تشکیل جلسه بعدی شورای 
عالی فضایی هســتند. اعضای ایــن کارگروه ها 
را بازیگــران اصلی صنعت فضایــی و نمایندگان 
حوزه های تخصصــی مختلف کشــور در زمینه 

علوم و فناوری های فضایی تشکیل می دهند.
معاون وزیــر ارتباطــات گفــت: کارگروه ها در 
حوزه پرتابگر و زیرســاخت های مربوط به پرتاب 
و در مدار گذاری ماهــواره، فناوری های ماهواره 
و زیرســاخت های آن، علوم و اکتشافات فضایی، 
تنظیم مقررات، دیپلماســی و حقــوق فضایی و 

کاربردها و خدمات فضایی فعالیت می کنند.
رییس سازمان فضایی کشــور خاطرنشان کرد: 
اکنون تکلیف اصلی کارگروه هــا، بازنگری کلان 
برنامه ۱۰ ساله فضایی کشور اســت. ما ۲ برنامه 
فضایــی ۱۰ برای ســال های ۸۴ تــا ۹۴  و ۹۴ تا 
۱۴۰۴ داریم که برنامه دوم در کمیسیون دائمی 
شــورای عالی فضایی مصوب شــد اما به شــورا 
نرســید. این برنامه عمدتاً مربوط بــه همان ۱۱ 

سالی است که شورا تشکیل نشده است.
ســالاریه تاکید کرد: بــا توجه بــه اینکه صنعت 
و دانــش فضایی مرتباً در حال پیشــرفت و تغییر 
است، نمی توان بر اســاس صرفاً یک برنامه ریزی 
۱۰ ســاله و بدون بازخوردگیری از پیشرفت ها و 
تحولات علم و فنــاوری فضایــی در جهان جلو 

رفت. بازنگری و به روزرســانی مرتب برنامه جزو 
ضروریات است.

وی تاکید کرد: بخش هایی از برنامه هایی که برای 
افق ۱۴۰۴ در نظر گرفته شــده بودند، به مرحله 
اجرا نرســیده و بخش های دیگری وجود دارد که 
با توجه به پیشرفت های حوزه فضایی اکنون باید 
حتماً تغییر کنند. مورد دیگر فناوری های جدید 
حوزه فضــا مانند منظومه های ماهــواره ای و ریز 
ماهواره ها هســتند که در برنامه قبلــی از آن ها 

صحبتی به میان آورده نشده است.

بازنویسی برنامه ۱۰ ساله فضایی به نقاط 
پایان خود رسید

رییس سازمان فضایی گفت: با توجه به مجموعه 
این عوامل، بازنگری برنامه ۱۰ ساله فضایی ایران 
که در ســال ۹۴ تدوین شــده بود را آغاز کردیم. 
برنامــه ای برای افــق ۱۴۰۱ تــا ۱۴۱۰ در حال 
تدوین اســت که از بهمن سال گذشــته تاکنون 
بالغ بر حدود ۴۰ جلســه برای تدوین آن تشکیل 
شــده و بازنویســی برنامه اکنون تقریباً به نقاط 

پایانی خود رسیده است.
ســالاریه درباره روند بازنگری برنامه ۱۰ ســاله 
فضایی ایــران گفــت: کار بازنگــری را از یافتن 
نیازهایــی که در ایــن حوزه وجود داشــت آغاز 
کردیم. پس از احصا نیازها، بــا برنامه ریزی برای 
رفع آن ها تصمیم می گیریم. قســمتی از نیازها از 
طریق خرید، تامین و دریافت خدمات از خارج از 
کشور و بخشی دیگر از طریق فناوری های داخلی 
تامین می شــود. علاوه بر آن به آینــده نیز نگاه 

می کنیم و هدف گذاری هایــی را انجام می دهیم 
که به پیشــرفت های جهانی صنعــت فضایی و 

جهت گیری های جهانی نزدیک باشد.
او دربــاره برنامه های پیــش روی صنعت فضایی 
ایران گفــت: طراحــی و ســاخت ماهواره های 
سنجشــی، مخابراتی، ریز ماهواره های مخابراتی 
و ماهواره های سنجشــی )SAR/ رادار( و تثبیت 
فناوری پرتابگرهــای بومی ازجملــه مهم ترین 

برنامه های صنعت فضایی کشور است. 
معاون وزیر ارتباطــات با بیان این که توســعه 
کاربردهــای فضایــی اهمیــت بالایــی دارد، 
خاطرنشــان کرد: ما اکنون هر تعــداد ماهواره 
غیرکاربردی در مدار قرار بدهیــم اما به کاربرد 
آن در زندگــی روزمره مردم توجه نشــود صرفاً 
یک کار تحقیقاتی انجام داده ایم. مســاله مهم 
توسعه کاربردهای فضایی و توسعه اقتصاد فضا 

است.
سالاریه خاطرنشان کرد: با استفاده از کاربردهایی 
که ماهواره ها دارند، می تــوان پلتفرم های زیادی 

را توســعه داد تا مــردم به عنوان کاربــر نهایی از 
مزایای آن اســتفاده کنند، مانند سامانه ای که از 
تصاویر ماهواره ای برای کاربردهای کشــاورزی 
یــا مدیریت بلایــای طبیعی اســتفاده می کند. 
پیش بینی ما راه اندازی ۳۰ سامانه برای خدمات 
دادن بــه حاکمیــت، دســتگاه های اجرایــی و 
کســب وکارها تا پایان افق ۱۰ ساله است. اکنون 
۱۰ ســامانه با همین کاربردها فعال و یا در مرحله 
توسعه هســتند و قصد داریم تعداد آن را افزایش 

بدهیم.
معاون وزیر ارتباطــات تاکید کرد: بخش هایی از 
برنامه هایی که برای افــق ۱۴۰۴ درنظر گرفته 
شــده بودند، به مرحله اجرا نرسیده و بخش های 
دیگری وجود دارد که با توجه به پیشــرفت های 
حــوزه فضایی اکنــون باید حتما تغییــر کنند. 
مورد دیگر فناوری های جدیــد حوزه فضا مانند 
منظومه های ماهواره ای و ریزماهواره ها هستند 
کــه در برنامه قبلــی از آن ها صحبتــی به میان 

آورده نشده است.
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اجرای سختگیرانه ترین 
برنامه های مدیریت 
مصرف برق اداری 
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خانه  هنر   میرا

رئیس کل سازمان توسعه تجارت اعلام کرد

راه اندازی مرکز تجاری ایران در قطر

از سوی وزارت اقتصاد

رقم پیشنهادی مالیات امسال 
خانه های لوکس اعلام شد

پیام رهبر انقلاب برای درگذشت حجت الاسلام دعایی

رهبر معظم انقلاب: صفا و 
سلامت نفس از صفات پسندیده 

حجت الاسلام دعایی بود

سخنگوی تعزیرات:
مصوبه میزان افزایش اجاره مسکن 

لازم الاجرا است
 معاون اجتماعی و پیشــگیری از تخلفات و سخنگوی ســازمان تعزیرات 
حکومتی، مصوبه شــورای تنظیم بازار مبنی بر تعیین میزان افزایش اجاره 
بهای مسکن را طبق قانون لازم الاجرا دانست و گفت: رسیدگی به تخلفات 
این حوزه مستلزم ثبت شکایت شاکی خصوصی است. دغدغه مستأجران 
هر سال در فصل جابه جایی بســیار زیاد است و سالهاســت که با افزایش 
بی رویه قیمت اجاره ها، نگرانی خوش نشین ها بیشتر شده تا جایی که برای 
بسیاری از آنها رویای شیرین صاحبخانه شدن به کابوس تبدیل شده است.
مسکن از جمله اولویت های دولت سیزدهم است که در این حوزه اقدامات 
متعددی در دســتورکار دارد و یکی از این موارد، مصوبه اخیر ستاد تنظیم 

بازار برای نظارت بر بازار اجاره بهای مسکن است.
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معاون وزیـر صمت تشریح کرد

رمزگشایی از گرانی های اخیر
صفحه 4حمایت از بنگاه ها در دستور کار است

آگهی فراخوان

قاسم نجف پور، مدیر عامل  سازمان حمل ونقل همگانی شهراقبالیه

 نوبت دوم

  سازمان حمل و نقل همگانی شهراقباليه و حومه در نظر دارد بهره برداری ازجايگاه تک  منظوره CNG، داراي 4 ديسپنسر، واقع در بلوار امام خمينی )ره( شهر اقباليه جنب سازمان را 
ازطريق فراخوان عمومی به صورت درصد اعلامی )براساس نرخ مابه التفاوت خريد و فروش گاز مصرفی( براي مدت يکسال شمسي با شرايط مندرج در اسناد مزايده به يکي از شرکت های 
واجد شرايط واگذار نمايد. لذا متقاضيان می توانند جهت کسب اطلاعات و دريافت اسناد مزايده حداکثر ده روز پس از انتشار آگهی نوبت دوم به امور قراردادهای سازمان مراجعه و نسبت 

به ارائه پيشنهادات خود اقدام نمايند.
1- مبلغ 500.000.000 ريال به صورت نقدي يا ضمانتنامه بانکي به شماره حساب2122064789 نزد بانک تجارت شعبه اقباليه واريز نموده و اصل رسيد آن را ضميمه اسناد مزايده 

نمائيد.
2- داشتن کد اقتصادی و مجوز بهره برداری از جايگاه CNG طبق بخشنامه 6656صادره /815 مورخه 90/06/08 شرکت ملی پالايش و پخش فرآورده های نفتی ايران )منطقه قزوين( 

و گواهی HSE  ايمن بهداشت کار و تعيين صلاحيت از اداره کار  الزاميست.
3- برنده اول؛ دوم و سوم مزايده چنانچه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنها ضبط خواهد گرديد. 

4- سازمان در رد يا قبول هريک از پيشنهادات مختار است.
5- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مزايده مندرج است.

6- هزينه کارشناسی و چاپ آگهي بر عهده برنده مزايده مي باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول : 1401/3/10 تاریخ انتشار نوبت دوم : 1401/3/17

آگهي ارزيابي كيفي تامين كنندگان 
موضوع مناقصه: خريد و تجهيز يك دستگاه خودرو آتش نشانی پلتفرم هيدروليكی 55 متری )1398/09(

نوع مناقصه: مناقصه عمومی دو مرحله ای 
نام و نشانی مناقصه گزار: سازمان منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس استان بوشهر، عسلویه، ساختمان همایش های خلیج فارس

مبلغ تقریبی برآورد اولیه: 1,180,000 یورو بر اساس نرخ سامانه نیما
نوع و مبلغ تضمین شركت در فرایند ارجاع كار:  ضمانتنامه بانكی یا وجه نقد به مبلغ 59,000 یورو براساس نرخ سامانه نیما)كه قابل تمدید به مدت سه ماه با درخواست مناقصه 

گزار بوده و پس از تایید در مرحله ارزیابی كیفی بایستی همزمان با تحویل پیشنهادها ارایه گردد.(
شرایط شركت در مناقصه: تولیدكننده یا تأمین كننده خودروهای آتش نشانی، تجهیزات ایمنی و آتش نشانی

www.setadiran.ir نحوه دریافت استعلام ارزیابی كیفی مناقصه گران: از طریق سامانه تداركات الكترونیكی دولت )ستاد( به آدرس اینترنتی 
آخرین مهلت اخذ فرم های استعلام ارزیابی از سامانه ستاد: ساعت 19:00 روز چهارشنبه مورخ  1401/03/25 

آخرین مهلت بارگذاری مدارك و مستندات در سامانه ستاد: ساعت 14:00 روز یكشنبه مورخ 1401/04/12
تلفن كمیسیون مناقصات: 4- 2150 0773137   نمابر: 07731372155 

توجه: امكان تغییر در زمان و مهلت های تعیین شده وجود دارد. درصورت انجام هرگونه تغییر مراتب از طریق سامانه تداركات الكترونیكی دولت )ستاد( به مناقصه گران 
اطلاع رسانی خواهد گردید.

روابط عمومي سازمان منطقه ويژه اقتصادي انرژي پارس

 نوبت اول

تجديد فراخوان مزايده عمومي )اجاره خط 
توليد قطعات بتني شهرداری شاهين دژ( 

وحداني، شهردار شاهين دژ 

شهرداری شاهین دژ در نظر دارد یك دستگاه خط تولید قطعات بتني 
)جدول، بتن پلاك، بلوك و...( را از طریق مزایده عمومي با شرایط ذیل به 

مناسب ترین پیشنهاد واصله به اجاره واگذار نماید.  
 ١٠٠٠PN 1- موضوع مزایده یك دستگاه خط تولید قطعات بتني از نوع
تولید شركت پارسیان تبریز )ظرفیت تولید در اسناد مزایده درج شده است( 
2- تامین بخشي از ملحقات خط تولید اعم از یك دستگاه لیفتراك، پالت، 
زیر پالت و... برابر شرایطي كه در اسناد مزایده قید گردیده برعهده مستاجر 

خواهد بود. 
3- قیمت پایه مزایده مبلغ یكصدمیلیون تومان اجاره ماهانه )برابر نظریه 

كارشناس رسمي دادگستری( 
4- مدت اجاره یك سال شمسي 

5- شركت كنندگان بایستي ضمانتنامه معتبر بانكي )تضمین شركت در 
مزایده( به مبلغ ششصد میلیون ریال ارائه نمایند. 

6- شركت كنندگان باید دارای حداقل یك سال سابقه مفید در زمینه مشابه 
باشند كنترل و تشخیص صحت سابقه برعهده شهرداری خواهد بود. 
7- شهرداری در قبول یا رد یك یا كلیه پیشنهادات مختار مي باشد. 

8- تضامین نفر اول تا سوم تا زمان عقد قرارداد در اختیار شهرداری بوده و در 
صورت انصراف بعد از برنده شدن به استناد ماده ٨ آئین نامه مالي شهرداری 

سپرده به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 
9- اسناد مزایده در ساعات اداری مورخه ١٤٠١/٣/٢٢ تا ١٤٠١/٣/24 به 
فروش مي رسد و متقاضیان محترم مي توانند پس از ارائه درخواست معتبر 
كتبي و پرداخت مبلغ یك میلیون ریال به واحد درآمد، اسناد مزایده را از 

دبیرخانه شهرداری شاهین دژ دریافت نمایند. 
10- در تمام مدت مزایده امكان بازدید در ساعات اداری فراهم مي باشد. 

11- شروع فرایند مزایده از ساعت8:00 مورخ ١٤٠١/٣/٢٢ و مهلت تحویل 
مدارك ارائه پیشنهادات تا ساعت ٠٠,١٢ مورخ 

١٤٠١/٣/٣١به دبیرخانه شهرداری شاهین دژ مي باشد 
12- پیشنهادات رأس ساعت 14:00 مورخ ١٤٠١/٣/31 در محل دفتر كار 

شهردار مفتوح و شركت پیشنهاد دهندگان در جلسه بلامانع مي باشد. 
13- به پیشنهادات مبهم و مخدوش و بدون ضمانتنامه ترتیب اثر داده 

نخواهد شد. 
14- سایر شرایط در اسناد مزایده قید شده و شركت كنندگان مي بایست 
پاكت ها و مستندات مربوطه را مطابق شرایط قید شده در اسناد مزایده 

تحویل نمایند.  
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/03/17
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/01/19



دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین:

اگر تفاوت وزیر جدید با قبلی ۱۰ درصد باشد، بهتر است تغییر نکند

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس:

ونه جلوه می دهد وانی حقیقت را وار دشمن در جنگ ر

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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پیام رهبر انقلاب برای درگذشت حجت الاسلام دعایی
رهبر معظم انقلاب: صفا و سلامت نفس از صفات 

پسندیده حجت الاسلام دعایی بود
 

رهبر معظــم انقلاب با صدور پیامی درگذشــت مبــارز قدیمی و یار 
دیرین امام بزرگوار حجت الاســلام ســیدمحمود دعائی را تســلیت 

گفتند.
به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری، حضرت آیت الله 
خامنه ای رهبر معظم انقلاب با صدور پیامی درگذشت مبارز قدیمی 
و یار دیرین امام بزرگوار حجت الاســلام سیدمحمود دعائی را تسلیت 

گفتند.
متن پیام به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
درگذشت مبارز قدیمی و یار دیرین امام بزرگوار جناب حجت الاسلام 
آقای ســیدمحمود دعائی رحمةالله علیه را به خانــدان گرامی بویژه 
همسر و فرزندان مکرّم و نیز مجموعه ی بزرگ دوستداران و همکاران 

ایشان تسلیت عرض می کنم.
ایشــان برخوردار از صفات نیک و پســندیده ئی بودند: صفا و سلامت 
نفس، فروتنی و ساده زیستی، پاکدستی و قناعت، ارادت عمیق و راسخ 

به امام بزرگوار و انقلاب و پایداری و وفا در دوستی و رفاقت.
گذشته ی ایشــان در عراق و ایران در دوران مبارزات هم فصل مُشبِع 
دیگری اســت که موجب رحمت و مغفرت الهی اســت ان شاءالله. از 

خداوند متعال تفضلاتش را برای آن مرحوم مسألت می کنم.
حجت الاسلام والمسلمین ســید محمود دعایی، سرپرست موسسه 
اطلاعات و نماینده ۶ دوره مجلس شــورای اســلامی عصر یکشنبه 

پانزدهم خرداد ۱۴۰۱به دیار باقی شتافت. 
مرحوم دعایی که یکــی از همراهان و نزدیکان امــام خمینی )ره( در 
دوران اقامت ایشان در شهر نجف بود، سابقه ســفارت ایران در بغداد 
بین ســال های ۱۳۵۷ تا ۱۳۵۸ و مقطع پیش از آغاز جنگ تحمیلی 
را هم در کارنامه خود داشــت،  در سال ۱۳۹۳ نشــان افتخار جهادگر 

عرصه فرهنگ و هنر را کسب کرد.

 تعاملات گازی و دیپلماسی کارآمد؛ زمینه ساز 
وابط با کشورهای همسایه توسعه ر

عباس اعظمی توسعه روابط بر پایه مباحث مبتنی بر انرژی و استفاده 
از دیپلماسی کارآمد برای توسعه تجارت گازی، فرصت مغتنمی برای 
ایران و کشورهای همسایه است؛ که ســفر اخیر وزیر نفت به باکو نیز 
در همین راستا بوده و برکاتی را برای کشور عزیزمان به دنبال خواهد 

داشت.
شبکه انتقال گاز ایران یکی از گسترده ترین شبکه های انتقال انرژی 
در دنیاســت و با توجه به اینکه دانش فنی بهره برداری و نگهداشت آن 
در کشور بومی شده و از نیروی متخصص خوبی در این زمینه برخودار 
هستیم، عملا وجود این شبکه به یک مزیت رقابتی برای کشور تبدیل 

شده است.
این شــبکه به مثابه مجموعه ای از رینگ ها و حلقه های در هم تنیده 
است و از هر گوشه کشور به راحتی به کشورهای همسایه قابل اتصال 

است.
تجارت گاز موضوعی فراتر از صادرات و مجموعه  ای شــامل صادرات، 
واردات، سوآپ، ترانسفر و... است که نیاز اســت سهم کشور را در آن، 

بیش از گذشته افزایش دهیم.
طی روزهای اخیر شــاهد ســفر مهم وزیر نفت کشــورمان به کشور 
آذربایجان بودیم که طی این ســفر بر روی افزایش حجم ســوآپ گاز 
ترکمنســتان به آذربایجان از طریق ایران توافق شــد. ســوآپ گاز 
ترکمنســتان به آذربایجان مزایای مختلفی را شــامل حال ایران می 

کند که به بعضی از این منافع اشاره می کنم:
۱-ایران نیازی به ســرمایه گذاری جهت احداث خطوط و تاسیسات 
تقویت فشــار گاز ندارد زیرا زیرســاخت های لازم هم اکنون موجود 

است.
۲-در گذشته دو کشور ایران و ترکمنســتان دارای روابط همه جانبه 
خوب و رو به توســعه ای بودند که به دلیل محاسبات اشتباه در دولت 
قبل و بــی تدبیری، این فرصت هــا به تهدید مبدل شــده و روابط دو 

کشور تیره و تار شد و حتی کار به دعاوی حقوقی کشید.
 در حال حاضر با دیپلماسی مناســب ضمن کاهش کدورت های بین 
دو کشور، روابط سیاسی، اقتصادی، امنیتی و فرهنگی دو کشور رو به 

بهبود است.
۳-طی سال های اخیر نیز شــاهد التهابات و تنش هایی بین دو کشور 
ایران و آذربایجان هستیم و بی تردید استفاده از ظرفیت های موجود 
در زمینــه مبادلات انــرژی و اقتصــادی بین ترکمنســتان، ایران و 
آذربایجان بــه کاهش تنش ها و تهدیدات پیش آمده کمک شــایانی 

خواهد کرد.
۴-نواحی شمال شــرقی کشــور یکی از دورترین نقاط کشور نسبت 
به منابع و میادین اصلی گاز کشــور هســتند که دارای صنایع بزرگ 
انرژی بر می باشــد و به این ترتیب با واردات گاز از کشور ترکمنستان 
پایداری شبکه گاز در نواحی شمال شرقی و شــمالی کشور افزایش 

می یابد.
۵-در کنار تمام مزایای ذکر شده، ایران بابت سوآپ گاز بین دو کشور 

همسایه، درآمد بی دردسری نیز کسب خواهیم کرد.
۶-حتی شــاید شــرایطی بیش آید که ایران در برابر حق سوآپ گاز 
مقادیری گاز را مشــخصا برای خود و مصارف اســتان های شمالی و 

شمال شرقی کشور از ترکمنستان وارد کند.
۷-ترکمنســتان در عین حال رقیب گازی کشــور ایران بــه ویژه به 
دلیل احادث خط لوله تاپی نیز تلقی می گردد. سیاســت واردات گاز 
حداکثری از کشــور ترکمنســتان می تواند بر تضعیف پروژه مذکور 

تاثیرگذار باشد.
۸-کشــور ترکمنســتان همواره به فکر صادرات گاز به کشــورهای 
غربی بوده اســت و تعاملات سازنده دو کشــور ایران و ترکمنستان و 
مزیت رقابتی شبکه انتقال گاز ایران می تواند به جای سرمایه گذاری 
های سنگین و دردسرهای زیســت محیطی و حقوقی ناشی از عبور 
خط لوله از زیر دریای کاســپین، به رویای ترکمنستان جامعه عمل 

بپوشاند.
ازاینرو، توســعه روابط بر پایه مباحث مبتنی بر انرژی و اســتفاده از 
دیپلماسی کارآمد برای توســعه تجارت گازی، فرصت مغتنمی برای 
ایران و کشورهای همسایه است؛ که ســفر اخیر وزیر نفت به باکو نیز 
در همین راستا بوده و برکاتی را برای کشور عزیزمان به دنبال خواهد 

داشت.

یادداشت

رهبری

سفیر جمهوری اسلامی ایران در قطر با تاکید بر اینکه 
تجار و بازرگانان نمایندگان حقیقی کشورمان در قطر 
هســتند، گفت: دولت و وزارت خارجه ارتباط و اتصال 

تجار ایرانی و قطری را تسهیل خواهد کرد.
حمیدرضا دهقانی پوده در نشســت تجار و بازرگانان 
ایرانی که در نخســتین روز ســفر بزرگترین هیات 
تجاری ایران به قطر در دوحه برگزار شد، اظهار کرد: 
در بررسی گسترش اسلام به شرق و غرب به این نکته 
می رسیم که گسترش اسلام به غرب توسط دولت ها 
و هدایــت متمرکز دولتی صورت گرفــت و در حالی 
که گسترش اسلام به شرق و آســیای شرقی توسط 

تجار و بازرگانان انجام شد. اکنون شاهدیم 
که بخش اعظم کشورهای اسلامی در شرق 
دور و آسیا متمرکز هســتند، در نتیجه می 
توان اینگونه نتیجه گرفت که گسترشــی 
پایدار خواهد بود کــه بر مبنای یک حرکت 
مردمی پخته باشد. به تعبیر قرآن، کف آب 
به زودی نابود می شــود و اما حق چون آن 

آب و فلز که بــه خیر و منفعت مردم اســت در زمین 
پایدار می ماند.

وی ادامه داد: روابطی که بر مبنای ارتباطات سیاســی 
و امنیتی شــکل بگیــرد، دوام نخواهد داشــت و بلکه 

روابطی اســتمرار دارد که مردم در آن سود 
ببرند و پایه های آن روابط بر شانه های مردم 

آن کشورها باشد.
 اگر می بینیم برخی روابط قطع می شــود، 
ولی بلافاصله برقرار می شــود بــه این دلیل 
است که افرادی بانفوذ و شرکت هایی تجاری 
در دو طرف برقــراری ارتباط را مطالبه کرده 
اند و نیاز دو کشــور بوده اســت و اگر روابطی هیچ گاه 
شــکل نمی گیرد نیز به این دلیل است که مردم در آن 

سودی نداشته اند.
سفیر جمهوری اســلامی ایران در قطر گفت: امروز نیز 

شما تجار و بازرگانان، نمایندگان حقیقی کشورمان در 
قطر هســتید و این نمایندگی را از جهت دوراندیشی، 
صداقت و سیاست همسایگی اســتمرار دهید. وظیفه 
وزارت امور خارجه و دولت نیز تسهیل ارتباط و اتصال 
تجار و بازرگانان دو کشــور اســت. از اتــاق بازرگانی 
مشــترک ایران و قطر و افرادی که زحمت کشــیدند 
تا این جمع از تجار و بازرگانــان در قطر گرد هم جمع 
شوند تشــکر می کنم و امیدوارم ســال آینده که این 
جمع در تهران یا دوحه مجدد دور هم جمع شد با عدد 
و رقم بگوییم کــه حجم تجارت دو کشــور چه میزان 

افزایش یافته است.

سفیر

خریــدار   دبیــرکل جامعــه اســلامی 
مهندسین با بیان اینکه حضور دولتمردان 
در بین مــردم قابل تقدیر اســت و موجب 
افزایش ســرمایه اجتماعی می شود، تاکید 
کرد در بخش تغییر در کابینــه تاکید کرد 
که اگر تفاوت وزیر جدید با قبلی ۱۰ درصد 

باشد، بهتر است تغییر نکند.
 محمدرضــا باهنــر  در نشســتی خبری با 
تســلیت ایام ارتحال بنیانگــذار جمهوری 
اســلامی اظهار کرد: بعد از دوسال مراسم 
ارتحال امام)ره( بســیار باشکوه برگزار شد 
و رهبــری انقلاب مباحث بســیار مهمی را 

مطرح کردند.
وی با اشــاره به درگذشــت ســیدمحمود 
دعایی ادامه داد: ایشــان در برخی بخش ها 
از جمله ساده زیســتی و انقلابیگری دردانه 
بود و زندگی خود را وقف انقلاب کرد و فوت 

ایشان غیرمترقبه بود.
دبیرکل جامعه اسلامی مهندسین با اشاره 
به فعالیت های تشــکل متبوعش در ســال 
جدید، تاکید کرد: تشــکل ما ســعی کرده 
کنگره خــود را همواره قانونــی برگزار کند 

و دوره گذشــته تیرماه ۹۹ بود که به دلیل 
کرونا مجازی برگزار شــد و نماینده وزرات 
کشــور هم از آن اســتقبال کرد و این مدل 

تبدیل به الگو شد.
وی اعلام کرد: دوم تیــر ماه هم پانزدهمین 
کنگره جامعه اسلامی مهندسین به صورت 

مجازی و حضوری برگزار خواهد شد.
رییس جبهه پیــروان خط امــام و رهبری 
در مــورد عملکــرد تیم اقتصــادی دولت 
تصریح کرد: عملکرد تیــم دولت در کلان 
قابل تقدیر اســت، ۹ ماه فرصت کمی برای 
تحلیل عملکرد دولت است. در زمینه مهار 
کرونا جزو پیشتاز ترین کشــورها هستیم 
در زمینه تزریق واکســن و قابلیت صادرات 

واکسن ها پیشتاز هستیم.
باهنــر ادامــه داد: حضور دولتمــردان در 
بین مــردم قابــل تقدیر اســت و موجب 
افزایش ســرمایه اجتماعی می شود، اینکه 
رئیس جمهــور بیــن مردم اســت، معاون 
اول به میــدان تره بار مــی رود و وضعیت را 
بررســی می کند، ســرمایه اجتماعی نظام 
را افزایش می دهد، امــا اینکه رئیس دولت 

خیلی همایونــی رفتار کنــد قطعا موجب 
ناراحتی مــردم می شــود.وی تاکید کرد: 
برخی تصمیمات دولت هم قابل نقد است، 
به طور مثــال می خواهند ۵۷ درصد حقوق 
کارگران را افزایش دهنــد، این کار موجب 
ورشکســتگی کارخانه ها و تعدیل کارگران 
می شــود، خبــر دارم برخــی بنگاه های 
اقتصادی در حال تعدیل کارگران هستند.

این تصمیم دقیق و روشن نیست.
باهنر با انتقــاد از برخــی مصوبات مجلس 
تصریح کــرد: برخی تصمیمــات مجلس 

درســت نیســت، در بودجه ۱۴۰۱ حدود 
۸ فاکتور تورم زا وجــود دارد به گونه ای که 
رهبری تذکر دادند کــه اینقدر روی گردن 
بانک ها وظیفه می گذارید می دانید نتیجه 
اش چیســت؟ دولت مجبور به اجرای این 
مصوبات است اما برای جلوگیری از تورم در 
مورد اجرای این مصوبات دســت به عصا راه 

می روند.
رییس جبهه پیروان خط امــام و رهبری با 
اشــاره به موضوع تغییر وزرا و تابو شدن آن، 
اظهار کرد: در کشور آنقدر روی تصمیمات 
هیاهو می شــود که کار ســخت می شود، 
حتما اگر قرار شــد وزیری عوض شود باید 
رئیس دولت و مجلس قانع شــوند که وزیر 
جدید ۵۰ درصد قوی تر از قبلی اســت، اگر 
تفاوت وزیر جدید با قبلی ۱۰ درصد باشــد، 

بهتر است تغییر نکند.
وی در پاسخ به پرسشــی درباره بیانیه اخیر 
مجمع مدرسین و محققین حوزه علمیه قم 
در زمینه اوضاع کشور، تصریح کرد: مسئله 
حل مشــکلات اقتصادی کشــور از سوی 
مسئولان، نیازمند سعه ی صدر است. برخی 

از سیاسیون زمانی که دولت خودشان روی 
کار اســت، به به و چه چه می کننــد، اما تا 
دولت عوض می شود انتقادات خود را شروع 
می کنند.باهنر تاکید کرد: من با هر دو گروه 
مخالف هستم؛ بله، اشکالاتی وجود دارد، اما 
قرار نیست با هر رفت و آمدی اوضاع را به هم 
ریخت. سیاستمداران و تحلیلگران نیز باید 

برای جلو بردن کار، به دولت کمک کنند.
وی یــادآور شــد: بنابراین، این عــادت را 
قبول ندارم که هر دولتــی روی کار می آید 
می خواهــد از روی دولت قبلی رد شــود. 
رهبری هر ســاله در ســالگرد امــام راحل 
خصلت هــای ایشــان را بــه رخ جهانیان 
می کشد. ایشان از بن دندان معتقد است که 
تا به مردم تکیــه دارد، این انقلاب از حرکت 

باز نمی ایستد.
دبیرکل جامعه اســلامی مهندسین گفت: 
باید دل قوی باشد و سعه صدر وجود داشته 
باشــد. مردم با همه کم و کاســتی ها کنار 
می آیند، اما ایــن حرفی که من می زنم اصلا 
به معنی بیخیالی نیست و مسئولان باید به 

فکر گرفتاری های مردم باشند.

دولت و وزارت خارجه ارتباط تجار ایرانی و قطری را تسهیل خواهد کرد

خریدار   عضو کمیســیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از 
منتقدان خواســت ضعف و قوت کشور را در 
کنار هم بیان کنند و افزود: دشمن در جنگ 

روانی حقیقت را وارونه جلوه می دهد.
جلیــل رحیمــی جهــان آبــادی درباره 
فرمایشــات رهبــر معظم انقــلاب در ۱۴ 
خردادماه و تبیین روشــن و دقیق ایشان از 
مسائل کشور گفت: بخشــی از فرمایشات 
مقام معظــم رهبری متوجــه جنگ روانی 
دشــمن بود. چرا که کشــور ما بــه دلیل 
تحریم های گسترده دشمن، با شرایط ایده 
آل اقتصــادی فاصلــه دارد و از این موضوع 
مردم و مسوولان باخبر هستند و برای رفع 

آن تلاش می کنند.
عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس شــورای اســلامی افزود: 
این جنگ روانی در چنــد بخش علیه نظام 
و مسوولان کشور در حال انجام است. بخش 
نخســت جنگ روانی به موضوع مذاکرات 
اتمــی مربوط اســت و رســانه های بیگانه 
به نحوی فضا ســازی می کننــد که گویی 
جمهوری اســلامی در به نتیجه نرســیدن 
مذاکرات مقصر است. در حالی که بر اساس 
اطلاعات دقیقی کــه از تیم مذاکره کننده و 
وزارت خارجه دریافت می شود،  جمهوری 
اســلامی ایران برای دســت یابی به توافق 

همکاری همه جانبه داشته است.
نماینده مردم تربت جام و باخرز در مجلس 
تاکید کرد: جنگ روانی در رسانه های غربی 
به شکلی هدایت شده انجام می شود تا ایران 
را مقصر این شرایط جلوه داده و نشان دهند 
ایران علاقه ای برای رفــع تحریم ها و بهبود 

شرایط کشور ندارد.

 بزرگنمایی چندبرابری مشکلات و 
کمبودها شیوه رسانه های دشمن است

ایــن نماینــده مجلس بااشــاره بــه القاء 
ســیاه نمایی به عنوان بعد دوم جنگ روانی 
دشــمن علیه ایران اســلامی گفت: اینکه 
شــرایط اقتصادی کشــور ایده آل نیست 
شــکی نیســت. اما اینکه کارهای مثبت و 
ارزشمندی که انجام می شود نادیده گرفته 
و فقط ســیاهی ها،کمبودها و مشکلات را 
چند برابر بزرگ نمایی کنند، شیوه دیگری 
در جنگ روانی دشــمن علیــه جمهوری 

اسلامی است.
وی اضافه کرد: اگر بــه نحوه رفتار داوران در 
جشــنواره ها خارجی با برخی از فیلم های 
ارسالی ایران دقت شــود، متوجه خواهید 
شــد هر فیلمی که ســیاه ترین چهره را از 
ایران ترسیم کند جایزه می گیرد. حتی اگر 
آن فیلم از نظر محتوا جزء بی ارزشترین آثار 

سینمایی باشــد، جایزه خواهد گرفت. زیرا 
همان چهره سیاهی که غرب از ایران انتظار 

دارد به نمایش درآمده است.

دشمن کم کاری یا فساد برخی از 
مسوولان را به همه نظام بسط می دهد

عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاســت 
خارجی مجلس با اشــاره به بعد سوم جنگ 
روانی دشمن علیه ایران اسلامی عنوان کرد: 
اگر احیانا مسوولی کم کاری می کند یا دچار 
فســاد مالی است، دشــمن از طریق رسانه 
این موضوع را به همه نظام بســط می دهد. 
درحالی که مــا به عنوان نماینــده مردم نه 
نماینده حاکمیت متوجه تلاش مســوولان 
هســتیم که همه توان خود را صادقانه برای 
حل مشــکلات گذاشتند تا شــرایط کشور 
بهبود یابد. اما به دلیل تحریم ها و شــرایط 
بین المللی،  این زحمات کمتر دیده شــده 
اســت.نماینده مردم تربت جام تاکید کرد: 
رســانه های غربی و معاند بــه گونه ای در 
این جنگ رســانه ای علیه نظــام و انقلاب 
جوسازی می کنند که همه مسوولان نظام 
به دنبال اختلاس بوده و فســاد مالی دارند، 
این ناجوانمردی نســبت به تلاش شــبانه 

روزی مسوولان کشور است.

 تعمیم دادن مطالبات صنفی بخشی
 از مردم به کل نظام، جنگ روانی 

دشمن است
جهان آبادی در بیان بخــش چهارم جنگ 
روانی دشــمن علیه ایران اســلامی و مردم 
گفت: دربرخــی مــوارد مطالبــه به حق 
برخی از صنف ها و مردم مطرح می شــود و 

رسانه های معاند این مطالبه گری را به همه 
کشور بســط می دهند. در حالی که در همه 
کشورها روزانه ده ها صنف از کامیون دارها، 
صنف های کشــاورزی و صنعتــی، صنف 
دانشجویان، گروه های هنری و ... در بخش 
هایی از کشــور خود تجمع کرده و حرف و 
پیام خود را مطرح می کننــد.  حتی ممکن 
اســت گاهی با پلیس هم درگیر شــوند. اما 
در این کشــورها هیچگاه بیان نمی شــود 
که افــراد حاضر در این تجمع مثلا اســاس 
حکومت فرانســه یا انگلیس، یا فلان کشور 

اروپایی را قبول ندارند.
وی اضافه کرد: مردم بــرای این نظام هزینه 
دادند و بیشــتر از مســوولان دلبسته این 
نظام هســتند و می توانند مطالبات به حق 
خود را در قالب تجمع، بیانیه و شــیوه های 
که قانون به رسمیت شــناخته  بیان کنند تا 
مســوولان در جایی که کوتاهی وجود دارد 
نسبت به برطرف کردن آن اقدام کنند. ولی 
رســانه های معاند هر حرکت کوچکی  را به 
اعتراض علیه نظام بسط می دهند که شیوه 

جدید برای جنگ روانی علیه نظام است.
این نماینــده مجلس با بیــان بخش پنجم 
جنگ روانی دشــمن علیه ایران اســلامی 
گفت: برخــی از اخبار که درباره کشــور در 
فضای مجازی منتشــر می شــود از اساس 
کذب اســت. به عبارتی فیلمــی یا مطلبی 
مربوط به چندســال قبل در فضای مجازی 
پخش می شــود و دشــمن آن را به سناریو 
عظیم و پیچیده تبدیل می کند در صورتی 

که به هیچ عنوان واقعیت ندارد.
وی ادامه داد: وقتی درفضای مجازی برخی 
از خبرها درباره مجلــس را می بینیم، واقعا 

ســبب تعجب می شــود که تا چــه میزان 
دروغگویی گســترش یافتــه و عده ای هم 
متاسفانه این خبرها را باور کرده و نسبت به 

بازنشر آن خبر کذب اقدام می کنند.
رحیمی جهان آبادی با بیان اینکه در بخش 
سواد رسانه و شــناخت فضای مجازی باید 
کار فرهنگی بیشــتری انجام شــود، گفت: 
باید این موضوع اصلاح شــود که هر خبری 
در فضای مجازی منبع موثق نیست و نباید 

نسبت به انتشار آن اقدام کرد.

نقاط ضعف و قوت دولت در کنار هم 
بیان شود

رحیمی جهان آبادی با بیــان اینکه تلاش 
دشــمن و رســانه های معانــد در فضای 
مجازی به دنبال ایجاد فاصلــه بین مردم و 
مسوولان اســت، گفت: مســوولان از بین 
مردم هســتند و نظام جمهوری اســلامی 
متکی به رای مردم است. در همه نظام های 
متکی به رای مردم هم نقــاط قوت و ضعف 
وجــود دارد و رهبرمعظم انقــلاب هم در 
ســخنان خــود فرمودند ممکن اســت در 
برخی مواقع به درســتی عمل شــده و در 
بخش هایــی هــم ایراداتی وجود داشــته 
اســت. اما قضاوت منصفانه این اســت که 
نقد و بیان کارهــای مثبت در کنار هم گفته 
شــود.وی ادامه داد: بنده در برخی از مواقع 
به عملکــرد دولت آقای رییســی نقدهایی 
داشــته ام. اما هر زمان هم کار مثبتی انجام 
شده به خصوص در حوزه سیاست خارجی 
و بهبود روابط با همسایگان، آن را از دیدگاه 
مثبت بیان کردم.عضو کمیســیون امنیت 
ملی و سیاســت خارجی مجلس ادامه داد: 

همــه آنهایی که در دولــت، مجلس و دیگر 
قوا و نهادها مســوولیت دارند همراه با مردم 
باید کمــک کنند که جنگ روانی دشــمن 
مهار شود و مشــکلات را از طریق همگرایی 
کاهش دهیــم تا دولت هم بهتــر به اجرای 

امور بپردازد.

رفتار غرب در دزدی نفتی ترویج 
استاندارد دوگانه بین المللی است

وی دربــاره دزدی نفتــی توســط یونان و 
وارونه جلــوه دادن حقیقت ماجرا توســط 
رســانه های معاند، اظهار داشت: این امکان 
وجود ندارد کــه غرب بخواهد اســتاندارد 
دوگانه بیــن المللی را ترویــج دهد و غرب 
نمی توانند دزدی از نفت کشــور ما را عمل 
قانونی جلوه داده و برخورد نیروهای نظامی 
ما با کشــتی ها متخلــف در آب های خلیج 
فارس را غیرقانونی بیان کند.نماینده مردم 
تربت جام و باخرز یادآور شــد:  اگرغربی ها 
به خودشــان حق می دهند که بر اســاس 
تصمیماتی که خودشــان اتخاذ می کنند، 
نفت ملت ایــران را دزیده و تحــت عنوان 
تحریم به فروش برســانند، ما هم بر اساس 
موازیــن بین المللــی حق داریــم متقابلا 
برخورد کنیم.این نماینــده مجلس افزود: 
در حقوق بیــن الملل هرکجــا که صحبت 
از تمامیــت ارضی و حفظ امنیــت و منافع 
کشورها می شــود، به کشورها این حق داده 
شــده که در چارچوب موازین بین المللی از 
حقوق خود دفاع کنند. ما نیــز در مواجهه 
با دزدی دریایی یونــان از منافع خود دفاع 
کردیــم و کشــتی هایی کــه در آب های 
سرزمینی ما یا در محدوده تحت حاکمیت 
جمهوری اســلامی ایران در آب های خلیج 
فارس دچار تخلف می شــوند، بر اســاس 
وظیفه نیروهای مســلح جمهوری اسلامی 

ایران با آنها برخورد می شود.
رحیمی جهان آبــادی تاکید کــرد: طبق 
فرمایش رهبر معظم انقــلاب، ایران اموال 
خود را از دزدان پس گرفت و شــخصی که 
اموال خودش را از دزد پــس می گیرد، دزد 
نیســت بلکه نشــانه توانایی و شهامت یک 
ملت و حکومت است. این را هم باید در نظر 
گرفت که آن دوران که غرب، کشتی ها توپ 
دار خود را وارد جزیــره هرمز، بندرعباس و 
ســرزمین های ایران می کرد و خاک کشور 
را از شــمال تا جنوب به بهانه های مختلف 
اشــغال می کرد، سپری شــده است.عضو 
کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس خاطرنشــان کــرد: امــروز نظام، 
رهبری و مردمــی داریم کــه  هیچ ضعفی 
دربرابر غربی ها ندارند و هر تعرض غربی ها 

به خاک ایران را قاطعانه پاسخ می دهند.



از سوی وزارت اقتصاد

رقم پیشنهادی مالیات امسال خانه های لوکس اعلام شد

اقتصاد
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 3
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      17 خرداد 1401    شماره 1064

کارشناس اقتصادی:
۴ میلیون مشاغل سال گذشته کمتر از کارمندان 

مالیات دادند
یک کارشــناس حوزه مالیات با اشــاره به عدالت مالیاتی اعلام کرد: ۴ 
میلیون مودی مشاغل ســال گذشــته ۱۷ هزار میلیارد تومان مالیات 
پرداخت کرده اند کــه به طور میانگیــن هر مــودی ۴ میلیون تومان 

پرداخته و مالیات عمده آنها کمتر از یک میلیون تومان بوده است.
»وحید عزیزی« پژوهشگر مســائل اقتصادی در فضای مجازی نوشت: 
۴ میلیون مودی مالیاتی مشــاغل در کشــور داریم کــه در واقع همه 
مودیان به جز شرکت ها و کارمندان حقوق بگیر )اعم از تمامی مغازه ها، 

فروشگاه ها، پزشکان، وکلا، کارگاه ها و...( هستند.
وی افزود: این ۴ میلیون مودی مشــاغل سال گذشته سرجمع ۱۷ هزار 
میلیارد تومان مالیات پرداخــت کرده اند؛ یعنی به طــور میانگین هر 
مودی ۴ میلیون تومــان که پرداختی عمده آنها کمتــر از یک میلیون 

تومان بوده است.
این کارشناس حوزه مالیات ادامه داد: ســازمان امور مالیاتی اطلاعات 
متقنــی در اختیار دارد، اما با وجود افزایش قیمت های شــدید ســال 
گذشته و با توجه به ملاحظه شرایط کرونایی، ضرایب سود را نصف کرده 
و تعدیلات مختلفی در نظر گرفته است و فقط اندکی به این مالیات های 

نزدیک به صفر افزوده که داد ذی نفعان درآمده است.
عزیزی در ادامه با طرح چند ســوال، اضافه کرد: آیــا جامعه کارمندان 
کشور راضی هستند، سازمان امور مالیاتی مشابه گذشته با این وضعیت 
پرداخت مالیات مشــاغل کنار بیاید؟ آیا شــرکت های تولیدی راضی 
هستند فشار بیشــتری تحمل کنند، اما اصناف یک چندم مالیات حقه 
را نپردازند؟ واقعاً عمده این کسب وکارها سودشان کمتر از حقوق یک 

کارمند است؟.

معاون وزیر اقتصاد:
کشور باید با مالیات اداره شود

رئیس کل سازمان امور مالیاتی می گوید عقلانیت در اداره کشور حکم 
می کند که کشور با مالیات اداره شود.

 داوود منظور معاون وزیر امور اقتصادی و دارایی و رئیس کل ســازمان 
امور مالیاتی در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت:

»به اجماع قاطبــه اقتصاددانان فارغ از تنــوع گرایش های فکری آنان 
عقلانیت در اداره کشور ایجاب می کند کشور با مالیات اداره شود.«

منظــور همچنین در پاســخ به انتقــادی مبنی بر غیــر معقول بودن 
اختصاص برخــی منابع بودجه ای به اقشــار خــاص در قوانین بودجه 

سنواتی، با پذیرش این انتقاد نوشت:
»همینطور اســت. هر دو طرف منابع و مصارف بودجه باید سنجیده و 
معقول باشــد. این نمایندگان مجلس هســتند که مصارف بودجه را با 

رعایت اصل صرفه و صلاح عمومی تصویب می کنند.«

سهام عدالت چند؟

ارزش واقعی ســهام عدالت تحت تاثیر روزهای نوســانی و نزولی بازار 
سرمایه نسبت به حدود یک ماه قبل نزولی بوده و به حدود ۱۲ میلیون و 

۵۰۰ هزار تومان )با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی( رسیده است.
پس از آزادسازی سهام عدالت، مشمولان این سهام که روش مستقیم 
را برای مدیریت سهام خود انتخاب کرده بودند، می توانند با مراجعه به 
سامانه www.samanese.ir ارزش واقعی ســهام و جزئیات دارایی 
خود را مشاهده کنند. این ارزش یکســان نیست و تحت تاثیر نوسانات 
بازار افزایشــی یا کاهشــی می شــود. برای مثال، ارزش واقعی سهام 
عدالت با ارزش اولیه یک میلیون تومانی در ۲۰ اســفند ســال ۱۳۹۹، 
۱۸ میلیــون و ۷۸۰ هزار تومان قیمت داشــت، در حالی که قیمت این 
سهام در ۱۶ تیرماه سال ۱۴۰۰ تا ۱۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان کاهش 
یافته بود. ســهامی که در روزهای نخستین آزادســازی سهام عدالت 
یعنی اردیبهشت  ماه و خرداد ماه سال ۱۳۹۹ بیش از ۲۰ میلیون تومان 

قیمت داشت.
در این راستا، در یازدهم مهرماه سال گذشته ارزش واقعی سهام عدالت 
با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی بیــش از ۱۲ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان 
و در ۲۸ آبان مــاه حدود ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان قیمت داشــت. 
اما روند نزولی در بورس باعث کاهش این ارزش شــد. به طوریکه ارزش 
واقعی ســهام عدالت به ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانی در ۲۹ بهمن ماه 

سال گذشته، ۱۰ میلیون و ۳۵۱ هزار تومان قیمت داشت.
اما در نهم فروردین ماه سال جدید ارزش واقعی این سهام با ارزش اولیه 
۴۹۲ هزار تومانی ۱۱ میلیون و ۵۰۰ هزار تومان بود که با توجه به صعود 
بازار، در اواخر فروردین این رقم به حدود  ۱۲ میلیون و ۲۷۵ هزار تومان 
رسید. تا ۱۸ اردیبهشت افزایش ارزش سهام عدالت ادامه داشت و به ۱۲ 

میلیون و ۷۶۳ هزار تومان هم رسید. 
اما دوباره روزهای پرنوســان بازار روی ارزش ســهام عدالت نیز تاثیر 
گذاشت و طبق آخرین آمار مربوط به ۱۰ خردادماه، ارزش واقعی سهام 
عدالت با ارزش اولیه ۴۹۲ هزار تومانــی، ۱۲ میلیون و ۵۸۰ هزار تومان 

بود.
البته همچنان امکان فروش این سهام برای مشمولان وجود ندارد و این 
افراد همچنان باید منتظر تصمیم مســئولان برای تعیین تکلیف سهام 

عدالت باشند.
 بر این اســاس مجید عشــقی در آخرین اظهار نظر خود در مورد سهام 
عدالت اعلام کرده بود که نحوه فروش ســهام عدالت در سال ۱۳۹۹ با 
ایرادات جدی مواجه بود، اکنون در شورای عالی بورس و کارگروهی که 
به عنوان زیرمجموعه این شورا فعال است، در حال بررسی شیوه فروش 

سهام عدالت هستیم تا آن را به مرحله نهایی برسانیم. 
طبق فرمایشــات رهبر معظم انقلاب در ابلاغیه ســهام عدالت، اصل 
بر این اســت تا مردم از ســهام عدالت خود به عنوان دارایــی آینده دار 

نگه داری کنند.
افرادی که در سال  ۱۳۹۹ اقدام به فروش ســهام عدالت خود نکردند و 
آن را در اختیار دارند، کسب سود ســالیانه خوبی کسب کردند که این 
سود در سال ۱۴۰۱ به طور حتم بیشتر خواهد شد و این منافع به صورت 
بلندمدت در اختیار مردم قرار می گیرد. فراهم شــدن بســترهای لازم 
برای فروش یک باره ســهام عدالت توســط ســهامداران، ضمن ایجاد 
زیان مشمولان سهام عدالت، سبب ایجاد هیجان شدید در کلیت بازار 
سرمایه می شود؛ بنابراین تصمیم بر این اســت تا روشی درنظر گرفته 
شــود که مردم آن را به عنوان دارایی نزد خود نگه دارند و آن را به فروش 

نرسانند.
با توجه بــه تصمیم اتخاذشــده بعد از مصوبه شــورای عالی بورس، 
فروش سهام عدالت به صورت مســتقیم و غیرمســتقیم باز خواهد 
شــد، اما اکنون نمی توان زمــان دقیقی را برای آغاز فروش ســهام 

عدالت اعلام کرد.

بازار

 رئیس مرکز تنظیم مقررات ســازمان امور مالیاتی از 
دریافت مالیات ســودی که امســال به ســپرده های 
بانکی اشــخاص حقوقی تعلق می گیرد، در سال آینده 
خبر داد. در ۱۳ خرداد ماه خبری منتشــر شد مبنی بر 
اینکه دولت قرار است امسال از سود سپرده های بانکی 
مالیات دریافت کند.این در حالی است که بر اساس بند 
۲ ماده ۱۴۵ قانون مالیات های مســتقیم، سود سپرده 

بانکی اشخاص حقیقی از پرداخت مالیات معاف است.
با این حال در بنــد »ر« تبصره ۶ قانون بودجه ســال 
جاری، اســتثناهایی بــر بنــد ۲ مــاده ۱۴۵ قانون 

مالیات های مستقیم وارد شده است.
بر اســاس این بنــد از قانون بودجــه ۱۴۰۱، معافیت 
مالیاتی سود ســپرده های بانکی در خصوص اشخاص 
حقوقی اجرا نشده و از سود ســپرده های حقوقی ها در 
سال جاری مالیات اخذ می شــود که البته برای ۸ نهاد 
حقوقی که عمدتاً صندوق ها و بیمه گرها هستند، این 

معافیت همچنان پا برجا خواهد بود.
نهادهای حقوقی مســتثنی از پرداخــت مالیات بابت 

سود سپرده های بانکی شامل:
صندوق توسعه ملی

صندوق نوآوری و شکوفایی
بیمه مرکزی ایران

شرکت های بیمه بازرگانی
صنــدوق بیمــه همگانی حــوادث طبیعی 

ساختمان
صندوق بیمه محصولات کشاورزی

صندوق های بازنشستگی
و صندوق های بیمه خسارت بدنی

می شود.
اگرچه انتشــار این خبر موجب بروز انتقاداتی از سوی 
برخی کارشناسان اقتصادی به این تصمیم دولت شد، 
اما مهدی محمدی مدیرکل روابط عمومی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی همان شب در صفحه شخصی خود 
در فضای مجازی، دریافت ســود ســپرده از اشخاص 

حقیقی را تکذیب کرد.
وی خواستار دقت بیشــتر برخی خبرنگاران و رسانه ها 

در انتشار اخبار و بررسی صحت و سقم آن از 
مراجع ذی ربط شد.

دفتر هیئت دولت در راســتای شفاف سازی 
فعالیت هــای دولت، اقدام به انتشــار پیش 
نویس لوایح و پیشنهادهای وزارت خانه های 
می کند کــه در همین زمینــه، اخیراً وزارت 
اقتصاد پیش نویس لایحه مالیات بر مجموع 
درآمد را به کمیســیون اقتصاد هیئت دولت ارائه داده 

که همچنان در مرحله بررسی کارشناسی است.
ولی برخی رســانه ها پیشــنهاد مذکــور در ماده ۴۲ 
پیش نویس ایــن لایحه را در خصوص »کســر و واریز 
علی الحســاب ۱۰ درصد از سود ســپرده های بانکی، 
مؤسســات مالی و اعتباری، صندوق ها و مانند اینها هر 
ماه قبل از واریز ســود به حساب اشــخاص، به حساب 
ســازمان امور مالیاتی« را به اشــتباه به عنوان مالیات 
ستانی از سپرده های بانکی در سال جاری عنوان کرده 

بودند.
محمد برزگری رئیس مرکز تنظیم مقررات ســازمان 

امور مالیاتی اظهار کرد: اجرای بند »ر« تبصره ۶ قانون 
بودجه امســال در خصوص مالیات بر سود سپرده های 
بانکی اشــخاص حقوقی، نیــازی به تهیــه آئین نامه 

اجرایی ندارد.
وی افزود: بر اســاس قانون بودجه امسال، قانون گذار 
اجرای بند ۲ ماده ۱۴۵ قانون مالیات های مســتقیم را 

برای اشخاص حقوقی ملغی کرده است.
برزگری تأکید کــرد: آثار مالیاتی این قانون در ســال 
۱۴۰۲ نمایان می شــود به این معنا که در سال ۱۴۰۱ 
ایــن معافیت حاکم نیســت ولی در ســال ۱۴۰۲ که 
اشخاص حقوقی قرار است اظهارنامه های مالیاتی خود 
را در خصوص عملکرد ســال قبل از آن )۱۴۰۱( ارائه 
دهند، از معافیت مذکر در قانون مالیات های مستقیم 

برخوردار نخواهند شد.
این مقام مسئول در ســازمان امور مالیاتی یادآور شد: 
ماده مذکور در قانون بودجه امســال ابلاغ شــده و در 
حال اجراست؛ اما آثار مالیاتی سود سپرده های بانکی 

اشخاص حقوقی در سال آینده مشخص می شود.

مالیات

برهان محمــودی   وزارت اقتصاد پیش 
نویس آیین نامه اجرایی قانــون مالیات بر 
خانه های لوکس را برای تصویب در هیئت 

وزیران به کمیسیون اقتصاد دولت ارائه داد.
 وزارت امــور اقتصادی و دارایــی در اجرای 
حکم منــدرج در بند »ق« تبصــره ۶ ماده 
واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل کشور 
در خصوص نحوه محاسبه عوارض و مالیات 
واحدهای مســکونی و بــاغ ویلاهای گران 
قیمت، نســبت به تهیه و ارائه پیش نویس 
آئین نامــه اجرایی این بنــد از قانون جهت 
طرح و تصویب در هیئت وزیران اقدام کرده 

است.
مطابق بند »ق« تبصره ۶ ماده واحده قانون 
بودجه ســال ۱۴۰۱ کل کشــور، در سال 
۱۴۰۱ واحدهای مســکونی و باغ ویلاهایی 
که ارزش آنها با احتســاب عرصــه و اعیان 
بیش از ۱۵۰ میلیارد ریال باشــد، مازاد بر 
این مبلغ مشــمول مالیات به میزان »دو در 

هزار« می شوند.
این مالیــات برعهده شــخصی اســت که 
در ابتدای ســال ۱۴۰۱ مالــک واحدهای 

مسکونی و باغ ویلاهای مذکور باشد.
همچنین بــه موجب ایــن بنــد از قانون، 
ســازمان امور مالیاتی کشــور مکلف شده 
نســبت به تعیین دارایی های مشــمول و 
ارزش به قیمت روز آنهــا از طریق اطلاعات 
مالکیت املاک در حوزه اماکن را که توسط 
وزارتخانه های راه و شهرســازی، صنعت و 
معدن و تجارت، سازمان ثبت اسناد و املاک 
کشــور و شــهرداری ها در اختیارش قرار 
می گیرد، حداکثر تا پایان خرداد ماه ســال 
۱۴۰۱ اقدام کند و مراتب را به نحو مقتضی 

به اطلاع اشخاص مشمول برساند.

لوکس نشینان باید تا پایان بهمن 
امسال مالیات خانه گران قیمت شان 

را بدهند
همه اشخاص حقیقی و حقوقی نیز مکلفند 
با رعایــت قوانین مالیاتی، مالیات ســالانه 
مربوط به هریک از واحدهای مســکونی و 
باغ ویلاهای تحت تملک خود و افراد تحت 
تکفل را حداکثــر تا پایان بهمن ماه ســال 

۱۴۰۱ پرداخت کنند.
ثبت نقل و انتقال املاکی که به موجب این 
بند برای آنهــا مالیات وضع شــده، قبل از 
پرداخت بدهی مالیاتی مورد انتقال شــامل 
مالیات بر دارایــی، نقل و انتقــال قطعی و 

اجاره ممنوع اســت و متخلــف از حکم این 
جز در پرداخت مالیات متعلقه مســئولیت 
تضامنی دارد.وزارت امور اقتصادی و دارایی 
در اجرای حکم اخیر بند یاد شــده، با هدف 
افزایش درآمدهای مالیاتی دولت و حرکت 
در جهت گســترش عدالت مالیاتی، توزیع 
ثروت و کاهش وابســتگی بــه درآمدهای 
نفتی به عنوان منبع درآمدی پر ریسک در 
شرایط فعلی، نســبت به تهیه و ارائه پیش 
نویس آئیــن نامه اجرایی مربــوط را جهت 
ســیر مراحل بررســی و تصویب در هیئت 

وزیران، اقدام کرده است.
شایان ذکر اســت، پیشــنهاد یاد شده هم 
اکنون در کمیســیون اقتصاد دولت مراحل 

بررسی کارشناسی را سپری می کند.

رقم مالیات خانه های لوکس در سال 
۱4۰۰ چه مقدار بود؟

مالیات بر خانه های لوکس برای ســومین 
ســال متوالی اســت کــه در بودجه های 

سنواتی وارد می شود.
اولین بار در قانون بودجه سال ۱۳۹۹ بود که 
تبصره ای در خصــوص مالیات بر خانه های 
گران قیمــت در قانون بودجه همان ســال 
لحاظ شد اما وزارت اقتصاد دولت دوازدهم 
هیچ گاه آئین نامه اجرایی مربوطه را تدوین 

نکرد.
میزان درآمــد مالیاتی خانه هــای لوکس 

در ســال ۱۳۹۹ تقریباً نزدیک به صفر بود؛ 
دیوان محاســبات کشــور نیز در گزارش 
تفریغ بودجه ۱۳۹۹، از صفــر بودن درآمد 
مالیات بر خانه های لوکــس و عدم اجرای 

قانون مربوطه در همان سال خبر داد.
در سال گذشته نیز در قانون بودجه ۱۴۰۰، 
مالیات بر خانه های لوکس دیده شده بود اما 
دولت دوازدهم از تهیه آئین نامه اجرایی آن 
خودداری کرد تا اینکه وزارت اقتصاد دولت 
سیزدهم بلافاصله در نخستین ماه فعالیت 
خود، آئین نامه اجرایی این قانون را تدوین، 
در هیئت دولت تصویب و بــرای اجرا ابلاغ 

کرد.
بر اساس آئین نامه اجرایی بند »خ« تبصره 
۶ قانــون بودجه ۱۴۰۰ مصــوب ۷ مهر ماه 
۱۴۰۰ در هیئت دولت سیزدهم، واحدهای 
مسکونی )شامل کلیه ســاختمان ها اعم از 
مســتغلات، آپارتمان و ویلا( و باغ ویلاهای 
گــران قیمت با احتســاب عرصــه و اعیان 
متعلق به کلیه اشــخاص حقیقی و حقوقی 
و افراد تحت تکفل آنها، با ارزش روز بیشــتر 
از ۱۰ میلیــارد تومــان و همچنین باغ ویلا 
)اماکنی که مطابق جواز صــادره به عنوان 
باغ شناخته شــده و توسط شــهرداری ها 
و دهیاری ها حســب مورد پروانه ســاخت 
ویلا برای آن صادر شــده است( دارایی های 

مشمول این آئین نامه بودند.
نرخ مالیات ســالانه دارایی های مشــمول 

آئین نامــه فوق با احتســاب عرصه و اعیان 
برای دارایی های:

بــا ارزش روز از ۱۰ تا ۱۵ میلیــارد تومان 
نســبت به مازاد ۱۰ میلیارد تومان معادل 

یک دهم درصد
از ۱۵ تا ۲۵ میلیارد تومان نســبت به مازاد 

۱۵ میلیارد تومان معادل ۲ دهم درصد
از ۲۵ تا ۴۰ میلیارد تومان نســبت به مازاد 

۲۵ میلیارد تومان معادل ۳ دهم درصد
از ۴۰ تا ۶۰ میلیارد تومان نسبت به مازاد ۴۰ 

میلیارد تومان معادل ۴ دهم درصد
و نســبت به مازاد ۶۰ میلیارد تومان معادل 

نیم درصد تعیین شد.

اعتراف تلویحی وزیر اقتصاد به 
شکست خوردن اجرای قانون مالیات 

بر خانه های لوکس
تکرار ۳ باره قانون مالیات بر خانه های گران 
قیمت در قوانین بودجه ســنواتی در حالی 
کلید خورده که سید احسان خاندوزی وزیر 
امور اقتصادی و دارایی اواخر اردیبهشــت 
امسال در پاسخ به سوال یکی از نمایندگان 
حاضر در نشســت کمیســیون اقتصادی 
مجلس در خصوص اخذ مالیات از خانه های 
لوکس، با بیان اینکه ایــن موضوع به عنوان 
یکی از تکالیف بودجه ای در ســال ۱۳۹۹ 
اصولاً اجرا نشــد، اظهار کــرد: در نیمه اول 
ســال ۱۴۰۰ نیز نه تنها این تکلیف اجرایی 

نشــد، بلکه حتی آئین نامه مربوط به آن هم 
تدوین نشد که از عدم اراده دولت قبلی برای 

اجرای این قانون حکایت داشت.
وی اعــلام کــرد: بلافاصله پس از شــروع 
به کار مــا در وزارت اقتصــاد در نیمه دوم 
سال ۱۴۰۰، به ســرعت آئین نامه مذکور را 
تدوین و در اواخر آذرماه، پس از تصویب در 
هیات وزیران به دســتگاه های اجرایی ابلاغ 

کردیم.
وزیر اقتصــاد گفت: ابتدا بایــد وزارت راه و 
شهرســازی نسبت به شــناخت خانه های 
لوکس اقدام کند، ســپس ما در مقام وصول 
مالیات از آنهــا برآییم، ضمــن اینکه یکی 
از مشــکلات مهم وزارت اقتصــاد، فقدان 

ضمانت اجرا برای این قانون است.
خاندوزی افــزود: در حال حاضــر عملًا تا 
صاحب خانه لوکســی که شناســایی شده، 
قصــد خرید و فــروش نداشــته و ناگزیر از 
گرفتن برگه مفاصا حســاب مالیاتی نباشد، 
نمی توانیــم از وی مالیــات بگیریم؛ یعنی 
اگر فردی قصد فروش خانه خود را نداشــته 

باشد، ابزاری برای وصول نداریم.

کارشناسان اقتصادی: مالیات بر 
خانه های لوکس، پایه مالیاتی خوبی 

است ولی ابزار اجرا ندارد
به گفتــه برخــی کارشناســان اقتصادی، 
احتمالاً همین دیدگاه وزیر اقتصاد نســبت 
به نبود ضمانت اجرایی این قانون سبب شده 
تا در پیش نویس آئین نامــه اجرایی قانون 
مالیات بر خانه های لوکس، الزام ســازمان 
امور مالیاتی به اطلاع رسانی مالیات متعلقه 
به مالکان ایــن خانه ها برای نخســتین بار 
قید شده اســت. هر چند که به نظر می رسد 

اطلاع رسانی صرف، کفایت نداشته باشد.
به گفته این کارشناســان، می بایســت در 
قانون مذکور که اتفاقاً پایه مالیاتی مناسبی 
است، مواردی برای ضمانت اجرا مانند عدم 
تمدید مجوزهای فعالیت اقتصادی مالکان 
واحدهای لوکس یا مواردی مشــابه اینکه 
سبب می شــود مالیات بر خانه های لوکس 
مشــابه مالیات بر عملکرد سالیانه مشاغل، 

دارای ضمانت اجرایی شود، لحاظ شود.
با این حال اخذ مالیــات از واحدهای گران 
قیمت را بســیاری از کارشناسان اقتصادی 
می پســندند و حتی برخی دیگر نسبت به 
پایین بودن رقم آن در آئین نامه های ســال 

گذشته انتقاد داشتند.

اخذ مالیات سود سپرده های حقوقی بانکی از سال آینده

 واریز سود به حساب وراث

تعیین تکلیف سهام عدالت متوفیان تا شهریور
خریدار  ســهام عدالت متوفیان از جمله 
موضوعاتی است که در ســال های گذشته 
با ابهامات زیادی همراه بود اما این مســأله 
طبق گفته مســوولان تا شــهریور امسال 

تعیین تکلیف خواهد شد.
در سال ۱۳۸۴ دولت نهم اقدام به واگذاری 
ســهام عدالت به ۴۹ میلیون نفــر کرد، این 
واگذاری ابتــدا برای افراد تحت پوشــش 
کمیته امداد و بهزیســتی انجام گرفته و در 
ادامه بــه کارمندان و کارکنــان نهادهای و 

ارگان های مختلف هم تعلق گرفت.
با گذشت زمان، تعدادی از دارندگان سهام 
عدالت بــه دلایل مختلــف دار فانی را وداع 
گفته اند و اکنون دیگر امکان مدیریت سهام 
توســط خود این افراد وجود ندارد؛ انتقال 
سهام متوفی به وراث موضوعی است که در 
ســال های اخیر توجهات زیادی را به سمت 

خود جلب کرده است.
بازماندگان ایــن افراد به دنبال مشــخص 
شــدن تکلیف این سهام هســتند، در واقع 
سؤالشان این است که آیا امکان انتقال سهام 

متوفی به یکــی از وراث یا همــه آنها وجود 
دارد یا خیر؟طبق گفته مســوولان شرکت 
ســپرده گذاری مرکزی، امکان انتقال این 
سهام به وراث وجود داشته و بعد از فوت فرد 
متوفی، بازماندگان می توانند از این ســهام 

استفاده کنند.
طبق قوانین موجود، ســهام عدالت یکی از 
دارایی های فرد فوت شــده محسوب شده و 
مانند سایر دارایی باید میان وارثین تقسیم 
شود. قوانین مربوط به آن هم همان قوانین 
تقســیم ارث و میراث اســت. البته با توجه 
به  آزادســازی ســهام عدالت، انتقال سهام 
متوفی نیاز بــه طی کردن برخــی مراحل 

خاص دارد.

 شهریور امسال موعد آغاز به کار 
سامانه انتقال سهام عدالت متوفیان

محمــد باغســتانی، مدیرعامل شــرکت 
ســپرده گذاری مرکزی، در زمینه ســهام 
عدالــت متوفیان می گویــد: پیش بینی ها 
و هماهنگی ها نشــان می دهد کــه بتوانیم 

ســامانه انتقال ســهام عدالت به وراث را تا 
شهریور ۱۴۰۱ کلید بزنیم.

پیش از این اعلام شده بود که وراث این افراد 
باید امور مربــوط به انحصار ورثــه را انجام 
دهند و پس از آن در انتظار راه اندازی سامانه 
الکترونیکی برای تقسیم سود سهام متوفی 
به وراث منتظر بمانند. پس از راه اندازی این 
سامانه ســود ســهام عدالت فرد متوفی، بر 
اســاس انحصار ورثه، به حساب وراث واریز 

خواهد شد.

  چند میلیون سهامدار عدالت 
فوت کرده اند؟

بررسی های خبرنگار نشان می دهد از میان 
۴۹ میلیون نفر مشمول سهام عدالت، حدود 
سه میلیون نفر فوت شــده اند؛ اما طی این 
سال ها امکان انتقال سهام متوفیان به وراث 

وجود نداشته است. 
البته بارها از سوی مســئولان وعده انتقال 
این سهام داده شــده اما تاکنون این اتفاق 

رخ نداده است.

 مکاتبه سازمان بورس  با قوه قضاییه بابت 
تعیین تکلیف سهام عدالت متوفیان 

بر این اساس پیمان حدادی، مشاور رئیس 
سازمان بورس و اوراق بهادار، در مورد سهام 
عدالت متوفیان می گوید: ســازمان بورس 
و اوراق بهــادار و شــرکت ســپرده گذاری 
مرکزی با قوه قضاییه مکاتبات و جلســات 

زیادی در این رابطه داشته اند. 
قــوه قضاییــه اطلاعاتــی بــه شــرکت 
ســپرده گذاری مرکــزی داده امــا قابلیت 
اســتفاده به صورت فنی را ندارنــد، زیرا با 

شاکله مناسبی تهیه نشده است.
وی افزود: بــه همین دلیل بــرای حل این 

مشکل، مجددا جلســاتی برگزار شده و بر 
اســاس پیش بینی ها، شــرکت سمات در 
حال برنامه ریزی سامانه ای در این خصوص 
است، از طرفی دیگر اطلاعات لازم که از قوه 
قضاییه به ســمات در حال ارسال است، بر 
این اســاس به نظر می رسد حداکثر تا پایان 
شــهریور ســال جاری فرایند نقل و انتقال 

سهام فوت شده ها انجام شود.
طبق بررسی ها، پرداخت سود سالانه سهام 
عدالت افراد فوت شــده که طی این سال ها 
برای مشمولان دیگر واریز شده است، برای 
متوفیان محفوظ مانــده و به محض تعیین 

تکلیف، به حساب وراث واریز خواهد شد.
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رئیس کل سازمان توسعه تجارت اعلام کرد
راه اندازی مرکز تجاری ایران در قطر

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران از راه اندازی مرکز تجاری ایران 
در قطر و همچنین آغاز فعالیت رایزن بازرگانی ایران در این کشور خبر 

داد.
 علیرضا پیمان پاک در نشســت نخستین روز ســفر بزرگ ترین هیأت 
تجاری ایران شامل تجار و بازرگانان بخش خصوصی و فعالان اقتصادی 
متشکل از ۷۰ شــرکت به قطر با اشــاره به برنامه های این سازمان در 
زمینه پشتیبانی و حمایت از تجار و بازرگانان، از راه اندازی مرکز تجاری 
ایران در قطر و همچنین آغاز فعالیت رایزن بازرگانی ایران در این کشور 
خبــر داد و اظهار کرد: در زمینــه حمل و نقل و یارانه بار، مشــوق های 
صادراتــی تعیین شــده و رئیس جمهور نیــز دســتور داده اند بخش 
عمده ای از این مشــوق ها برای تجارت با کشورهای همسایه اختصاص 

یابد.
رئیس کل سازمان توســعه تجارت ایران افزود: در ســال جاری نیز به 
دنبال این هســتیم که مشــوق های صادراتی را از ابتدای ســال مورد 
استفاده قرار دهیم. همچنین صدور بیمه نامه از سوی صندوق ضمانت 
صادرات از دیگر مواردی اســت که توسط ســازمان توسعه تجارت در 

حال پیگیری است.
در ادامه این نشســت علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو بــا تاکید بر اینکه 
بازار قطر، بازاری بکر و آماده برای حضور تجار و بازرگانان ایرانی اســت، 
از امضای ســند پشــتیبانی از بخش خصوصی ایرانی و قطری با هدف 
توســعه همکاری های تجاری بین دو کشــور خبر داد و بــا بیان اینکه 
توسعه تجارت با کشورهای همســایه، یکی از مهمترین استراتژی های 
دولت است، اظهار کرد: در مدت استقرار دولت جدید، روابط اقتصادی 
با کشورهای همسایه ۴۵۰ درصد رشد داشته است که این رشد در سه 
ماه اخیر به ۹۰۰ درصد رسیده اســت.وزیر نیرو تاکید کرد: ایران و قطر 
روابط سیاسی بسیار خوبی دارند و مهمترین هدف دو کشور، پشتیبانی 

بخش خصوصی در توسعه روابط تجاری است.
عدنان موســی پور، رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و قطر نیز در این 
نشست با اشــاره به نقش بخش خصوصی در توسعه تجارت کشورمان، 
گفت: در اتاق بازرگانی مشــترک ایران و قطر به دنبال این هستیم که 
یک الگوی ویژه از همکاری بخش دولتی و خصوصی در کشور قطر ارائه 
کنیم.وی تاکید کرد: فعالیت تک تک بازرگانــان و تجار ایرانی فراتر از 

مرزهای کشورمان، منجر به تقویت برند تجاری ایران می شود.
در ادامه حمیدرضا دهقانی پوده، ســفیر ایران در قطر با تاکید بر اینکه 
تجار و بازرگانــان، نمایندگان حقیقی کشــورمان در قطر هســتند، 
گفت: دولت و وزارت امور خارجه ارتبــاط و اتصال تجار ایرانی و قطری 
را تســهیل خواهد کرد.مهدی صفری، معاون دیپلماســی اقتصادی 
وزارت امور خارجه نیز در این نشســت گفت: پس از سفر رئیس جمهور 
کشورمان به قطر و سفر امیر قطر به تهران، انتظارات برای توسعه روابط 
تجاری افزایش یافته اســت و باید شــاهد گســترش روابط تجاری دو 

کشور باشیم.
وی افزود: بخش خصوصی باید روابط تجاری پایدار و اســتاندارد ایجاد 
کند و استانداردهای مربوطه را نیز به خوبی رعایت کند. پایداری و ثبات 
و تعهد به آنچه در قراردادها ذکر می شــود، نکته مهمی است که باید در 

روابط تجاری مورد توجه باشد.

ســینا کلهر، معاون فرهنگی و توســعه ورزش همگانی وزارت ورزش و 
جوانان نیز در این نشســت با اشــاره به ظرفیت های اقتصادی ورزش، 
اظهار کرد: برگزاری جام جهانی در منطقه فرصتی اســت که شــاید تا 
سال ها تکرار نشود و تجار و بازرگانان ایرانی باید از این ظرفیت استفاده 
کننــد.وی از فروش ۵۷۰۰ قطعــه بلیت برای حضور ایرانیان در ســه 
مسابقه تیم ملی در جام جهانی خبر داد و از تجار ایرانی خواست ایده ها 
و پیشنهادات خود برای آماده ســازی هرچه بهتر تیم ملی را به وزارت 
ورزش ارائه دهند.گفتنی اســت، پس از دیدار ســران دو کشور ایران و 
قطر در دوحه و تهران و امضــای تفاهم نامه همکاری های مشــترک، 
بزرگ ترین هیــأت تجاری ایران شــامل تجار و بازرگانــان ایرانی روز 

یکشنبه ۱۵ خرداد ماه وارد قطر شد.

و با عرضه در بورس شفافیت بازار خودر
 دو عضو کمیســیون اقتصادی مجلــس معتقدند عرضــه خودرو در 
بورس کالا نخســتین گام برای حمایــت هم زمــان از تولیدکننده و 
مصرف کننــده، پیاده ســازی بازاری شــفاف و رقابتی بــرای خودرو 
و رســیدن به مرز تعادل قیمتی اســت. بــورس کالا در هفتــه پایانی 
اردیبهشــت، پذیرای عرضه خودرو در بورس کالا بــود و معاملات آن 
با خودروی کارا آغاز شــد، با آماده بودن بســترها و زیرساخت ها برای 
عرضه خودرو در بورس کالا، هدف از این رویکرد، استفاده از بازار شفاف 
و رقابتی و فروش با قیمت منصفانه اســت و چهارشــنبه این هفته نیز 

عرضه های جذاب خودرو بر تابلوی بورس پیگیری می شود.
در همین زمینه کارشناسان و متخصصان، عرضه خودرو در بورس کالا 
را راهکاری برای شفاف شدن فرآیند معاملات خودرو می دانند و تاکید 
دارند در صورتی که عرضه با تقاضا همخوانی داشــته باشد، بازار خودرو 

به مرز تعادل نزدیک می شود.
بیش تر نمایندگان خانه ملت هم همســو با طیف کارشناســان تاکید 
دارند با شفاف شــدن فرآیند معاملات خودرو از طریق عرضه در بورس 
کالا، زمینه های بروز رانت میل به صفر می کند و سیاست گذار می تواند 

با تنظیم عرضه و تقاضا، بازار را به شرایط متعادلی برساند.
»محســن علیزاده و مســلم صالحی«، دو عضو کمیســیون اقتصادی 
مجلس همســو با این نظرات و حمایت از عرضه خودرو در بورس تاکید 
دارند: عرضه خودرو در بورس کالا ضمن شفافیت در نظام توزیع، باعث 

شکل گیری رقابت سالم در میان خودروسازان می شود. 
علیزاده که عضو کمیســیون اقتصادی مجلس اســت در این خصوص 
می گوید: با عرضه خودرو در شرایط رقابتی با استفاده از سازوکار عرضه 
و تقاضا، رانت از بین می رود و برای رهایی از فرآیند غیر شــفاف و حذف 
نظام ناکارآمد فعلی توزیع، راهکار اصولــی و هدفمند، عرضه در بورس 

کالاست.
این عضو ناظر در مجلس در شورای عالی بورس تصریح می کند: با رونق 
معاملات خودرو در بورس کالا و حمایت کامل دولت از این شیوه شفاف 
معاملات، می توان شــاهد از بین رفتن حاشیه بازار و حذف شکل گیری 
قیمت های غیرواقعی در بازار آزاد بود و به این ترتیب سودی که تاکنون 
از فاصله زیــاد قیمت های کارخانــه و بازار به جیــب دلالان می رفت، 
این بار بــه تولیدکننده و همچنین با کشــف قیمت هــای معقول تر به 
مصرف کننده می رسد. به گفته این دو نماینده مجلس، باید سود حاصل 
از معاملات به جای دلالان به تولید سرازیر شده و صرف توسعه شود، از 
سوی دیگر عرضه در بورس کالا سبب تسریع دسترسی مصرف کننده و 

مردم به خودرو می شود.

تولید

سمیه رســولی  معاون وزیر صمت ضمن 
تشــریح علل گران شــدن کالاها در ایران، 
گفت: حمایــت مالیاتی و تامیــن مالی از 
بنگاه های اقتصادی در دستور کار قرار دارد.

 سید مهدی نیازی در نشست خبری اظهار 
کرد: امسال یک اتفاق ویژه ای افتاد که شاید 
تجربه کاری ما چنین شــرایطی را نشــان 
نمی دهد؛ اتفاقات اقتصادی ناشی از جنگ 
روسیه و اوکراین قیمت جهانی اغلب کالاها 
افزایش یافت. ثبت سفارش کالاها نسبت به 
دی و بهمن افزایش یافتندکه نشان دهنده 
افزایش قیمت جهانی کالاهای مختلف اعم 

از مواد غذایی و محصولات پایه است.
معاون هماهنگی و امور کســب و کار وزیر 
صمت افزود: در کنار این موضــوع نرخ ارز 
گمرکــی از ۴۲۰۰ تومانی بــه ای تی اس 
تبدیل شــد، دســتمزدها افزایش یافت و 
یارانه ارز ۴۲۰۰ تومانی اصلاح شــد که در 
نتیجه همه این مســائل قیمــت کالاها در 

کشور افزایش یافت.
وی ادامه داد: از بهمن پارســال بسته های 
حمایــت از تولیــد تدوین شــد که بخش 
اعظمی در ســتاد اقتصادی دولت تصویب 
شد که باید بخشــی از آنها در هیأت وزیران 
هم تصویب شود و بخشــی دیگر نیز نیاز به 
مجوز ســران قوا دارد که مطرح شده و چند 
حکم خوب گرفتیــم که یکــی از آنها رفع 
مشکل انباشــت بدهی مالیاتی واحدهای 
تولیدی اســت. طبــق مصوبه ســران قوا 
مدت زمان بدهی مالیاتــی از ۳۶ ماه به ۶۰ 
ماه افزایش یافت. از ایــن طریق می توان به 

احیای واحدها نیز اقدام کرد.
نیــازی گفــت: همچنیــن از ســران قوا 
مصوبه ای گرفتیم که اگر بنگاهی برای ورود 
با بازار سرمایه اقدام کند صرفاً حساب های 
مالیاتی ۳ سال گذشته بررسی می شود و به 

دوره قبل از این ۳ سال کاری ندارد.
وی افزود: اســتفاده از ظرفیــت نقدینگی 
موجود در جامعه، مصوبه دیگری اســت که 
از ســران قوا گرفتیم که در صورت استفاده 
از این نقدینگی معادل نرخ شــورای پول و 
اعتبار از مالیات معاف است؛ یعنی اگر کسی 
در بخش تولید تأمین مالی خــارج از نظام 
بانکی تــا ۱.۲ دهم برابر عقود مشــارکت از 

مالیات معاف است.
نیازی تصریح کرد: طبق اعلام بانک مرکزی 
در سال گذشــته حدود ۹۰۰ هزار میلیارد 

تومان به بخش صنعت اعطا شــده است که 
بخش اعظمی از آن اســتهمال تســهیلات 
قبلی بوده اســت. امســال باید ۴۰۰ هزار 

میلیارد تومان به عدد پارسال اضافه شود.
معاون وزیر صمــت در مــورد تأمین مالی 
زنجیــره ای، گفت: بانک مرکــزی در حال 
کمک برای فعال ســازی تمام بانک ها برای 
اجرای طرح تأمین مالی زنجیره ای است؛ به 
عنوان نمونه ۲,۵۰۰ میلیارد تومان در قالب 
این طرح به صنعت خودروسازی تسهیلات 

دادیم.
وی اظهار کرد: امســال برنامــه داریم که 
بالای ۳۰ درصد از تسهیلات بانکی از طریق 

تأمین مالی زنجیره ای انجام شود.
نیــازی گفــت: در بخــش بیمــه و تأمین 
اجتماعی پیشــنهاداتی بــرای حمایت از 
تولیدکنندگان و بنگاه ها شــده است که در 

حال نهایی شدن است.
معاون وزیر صمت در مورد ایــرادات قرعه 
کشــی خودرو، افزود: در برنامــه کاری ما 
حذف قرعه کشی خودرو است که پیش نیاز 

آن تجمیع قرعه کشی بود.
وی در خصــوص احیای معــادن و صنایع، 
گفت: در حوزه صنعت و معدن طرح احیای 
واحدها را دنبال می کنیــم. مالیات یکی از 
موانع احیا بود که با مصوبه ای که از ســران 
قوا گرفتیم، امیدواریم مســیرِ احیا تسهیل 

شود. در مورد ســرمایه در گردش و تأمین 
مالی هم، همانطور که گفتم اقدامات خوبی 

انجام خواهد شد.
معــاون وزیر صمت در مــورد ارتقای تولید 
دانش بنیــان در وزارت صمت، با بیان اینکه 
تحقیق و توســعه اولویت است، اظهار کرد: 
هفته گذشــته این برنامه منتشــر شد. در 
حدود ۲۰ حوزه باید با صورت متمرکز عمل 
کنیم که برخی نیاز به قانون و برخی نیاز به 
مصوبه هیأت وزیران دارد که بخشی تدوین 
شــده و در خردادماه با هیأت وزیران ارسال 
می شود. با وزارت علوم هم تفاهم نامه ای یه 
زودی امضا می کنیم کــه در حوزه تحقیق 
و پژوهش اســت. با کمــک وزارت آموزش 
و پرورش نیــز برای تربیت نیروی انســانی 

همکاری خواهیم کرد.
معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزیر 
صمت در مورد تغییر چــارت وزارت صمت 
که سال گذشــته انجام شد، گفت: ادامه کار 
با ســاختار قبلی ممکن نبــود و واحدهای 
تولیــدی دائم بــه مشــکل می خوردند و 
هیچ کس هم پاسخگوی مشکلات واحدها 
نبود اما در چارت جدید، پاسخگویی اولویت 
اول اســت و برای همه حوزه های صنعتی و 
تولیدی، یک دفتــر تخصصی در نظر گرفته 

شده است.
نیازی در مورد آمایش ســرزمین نیز گفت: 

آمایش ســرزمین جــزو مســئولیت های 
ســازمان برنامه و بودجه اســت اما آمایش 
صنعت، معدن و تجارت استان ها در وزارت 
صمت انجام می شــود که بــه تفکیک هر 
شهرستان، برنامه آمایش تهیه خواهد شد. 
در این برنامه هدفگذاری اشــتغال تا پایان 
چهار سال دولت طراحی شــده است؛ مثلًا 
پیش بینی شده که در اندیمشک چه تعداد 
اشــتغال در چه رشــته فعالیت هایی باید 

دنبال شود.
وی درباره فلســفه جایگاه سازمان حمایت 
مصرف کننــدگان و تولیدکنندگان گفت: 
جلسات کارشناســی در مورد قیمت کالاها 
در ســطح وزارت صمت برگزار می شــود 
اما متولــی قیمت، دفاتر رشــته فعالیت ها 
هســتند و ســازمان حمایت نیز در جایگاه 
یک ســازمان فرادســتگاهی به عنوان داور 
وضعیت قیمتگذاری را قضاوت و خطاهای 

قیمتگذاری را کنترل می کند.
معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزیر 
صمت با بیان اینکه طبق اساسنامه، تمرکز 
سازمان حمایت باید به ســمت حمایت از 
مصرف کننده باشــد، افزود: وجود سازمان 
حمایــت الزامی اســت زیرا این ســازمان 
تنظیم گــر روابط قیمتی یعنــی زنجیره ها 

محسوب می شود.
نیازی در مورد میزان وابستگی برنامه های 

صنعتــی بــه توافق برجــام گفــت: تمام 
پروژه هایی که از ســال گذشــته طراحی 
کرده ایــم، بــدون هیچ گونه وابســتگی به 
برجام بوده هــر چند اگر ایــن توافق ادامه 
یابد، ســرعت کار بالا می رود اما به هر حال 
وابســتگی به برجام نداریم. از سوی دیگر، 
اجرای پروژه هایــی همچون لغــو پیروی 
قیمــت دلار در کالاهای فلزی بورســی از 
جمله برنامه هایی بود که عدم وابســتگی ما 
را به برجام نشــان داد. ما همین برنامه را در 
حوزه پتروشــیمی نیز با همــکاری وزارت 

نفت اجرا خواهیم کرد.
وی در مــورد توســعه تجارت هــم گفت: 
امسال باید به حجم تجارت خارجی نسبت 

به سال گذشته ۲۰ تا ۳۰ درصد اضافه شود.
معاون هماهنگی و محیط کسب و کار وزیر 
صمت در مــورد یکپارچه ســازی مقررات 
اظهار کرد: دیروز وزیر صنعت بخشنامه ای 
صادر کرد که بر اســاس، اعمــال مقررات و 
مصوبات جدیــد، محدود یا ممنوع شــده 
اســت و اگر نیاز بــه ابلاغ مصوبه یــا قانون 
جدیدی بود، معاونت هــای وزارتخانه باید 
موضوع را به معاونت هماهنگی اعلام کنند 

تا در صورت نیاز، مصوبه جدید ابلاغ شود.
نیازی در پاســخ به ســوال خبرنگار مهر در 
مورد تدوین نقشــه راهبردی صنعت گفت: 
پس از آنکــه رهبری در مــورد لزوم تدوین 
این نقشــه صحبت کردند، تیمی در دولت 
با حضــور رئیس جمهور و معــاون اول وی 
تشکیل شــد که وزارت صنعت نیز عضو این 

تیم است.
وی ادامه داد: جلســات مربوطه به صورت 
هفتگــی برگــزار می شــود. البته نقشــه 
راهبردی صنعــت الزاماً مربــوط به وزارت 
صمت نمی شــود بلکه حوزه هــای فناوری 
ارتباطات، کشاورزی، نفت و نیرو نیز در این 
حوزه دخیل هستند؛ تقسیم کار انجام شده 

و نقشه در حال تدوین است.
معاون هماهنگــی و محیط کســب و کار 
وزیر صمت در مورد قطعــی برق صنایع نیز 
گفت: در کشــور ناترازی مصرف و تولید را 
داریم، ازاین رو ناچار به قطعی برق هســتیم 
اما امســال برای آنکه اتفاقات سال گذشته 
تکرار نشود، براساس مصوبه هیئت وزیران 
و هماهنگی بین وزارت صمت و نیرو، تلاش 
می شود که محدودیت های برقی منطبق با 

تعطیلات تابستانی صنایع باشد.

خریدار   مدیرکل دفتر فناوری و نوآوری 
وزارت صمت گفت: رشد ســریع اقتصادی 
مستلزم توسعه توانمندی فناوری و نوآوری 
در بنگاه های متوســط و بزرگ اســت که 
به طور دقیق روح بیانات رهبر معظم انقلاب 
در نامگذاری امسال و تأکید ایشان بر تولید 

مبتنی بر دانش است.
 »علــی بابایــی« در گفت وگویــی درباره 
اقدامــات و برنامه هــای وزارت صمت در 
حوزه اقتصــاد دانش بنیان، افــزود: تجربه 
کشورهایی که توانســته اند به رشد سریع و 
پایدار اقتصادی دست یابند، نشان می دهد 
که آغــاز این فرآیند رشــد ســریع درگرو 
توسعه توانمندی فناوری و نوآوری بنگاه ها 
به همراه رویکرد حفظ رشــد صادرات بوده 
اســت، زیرا صنایع کشــور، بدون توســعه 
توانمندی های نوآوری، قــادر به حرکت به 
ســمت افزایش بهره وری، رقابت پذیری و 

صادرات نخواهند بود.
وی تصریح کرد: درواقع با داشــتن صنعتی 
که موتــور توســعه آن فنــاوری و نوآوری 
باشــد، می توانیم بــه تولیــد محصولات 
جدید دســت یافته، هزینه تولید را کاهش 
داده و کیفیــت محصــولات را بالاتر برده و 
از این طریق در کالاهــای وارداتی و حضور 
در بازارهــای صادراتــی و بین المللــی به 
رقابت پذیری برســیم؛ اما اکنون بســیاری 
از صنایع ما به علت ضعف جــدی در حوزه 
تولید محصــول جدیــد، هزینــه تولید، 
کیفیت، نوع طراحی و غیره نســبت به آزاد 
شــدن واردات و کاهــش تعرفه ها بســیار 

شکننده اند.
مدیرکل دفتر فنــاوری و نــوآوری وزارت 
صمــت ادامــه داد: در چهــار دهــه اخیر، 
سرمنشــأ همه مشــکلات اقتصادی ما ارز 
دولتی بوده اســت؛ ارزی کــه در نهایت به 
تورم یا واردات بی رویه می انجامد یا به علت 
آسیب پذیری بالا در برابر تحریم ها، منجر به 
نوســانات جدی کالاهای اساسی می شود؛ 
بنابراین بنگاه فناور و نــوآور، دارای قدرت 
رقابت پذیری در ســطح بین المللی اســت 
که سود مســتقیم آن برای کشور، خلق ارز 

صنعتی- خصوصی خواهد بود.
بابایــی یادآور شــد: تجربه کشــورهای 

پیشرفته صنعتی نیز نشــان می دهد که 
فناوری شــکل گرفته در بخش خصوصی، 
منجر به قدرت فناوری در بخش نظامی نیز 
می شود، اکنون نیز بسیاری از فناوری های 
دارای کاربــرد نظامــی درحال توســعه 
از ســوی شــرکت هایی ماننــد گوگل، 
مایکروسافت، فیسبوک و آی بی ام و غیره 
ارائه شده اســت؛ مثال دیگر در این زمینه 
فناوری استخراج نفت شــیل بود که کل 
معادلات جهانی و روابط قدرت در ســطح 

جهان را تغییر داد.
وی بیان داشــت: فناوری و نــوآوری، حتی 
می توانــد به خلق یــک جامعه انســانی تر 
کمک شایانی کند؛ برای مثال در موضوعات 
زیست محیطی، فناوری و نوآوری می تواند 
نجات بخش باشــد، زیرا فناوری تزریق آب 
ســطحی به آبخوان های طبیعی، می تواند 
مانع از هدر رفــت میلیاردها مترمکعب آب 
سطحی از کشور شــود؛ در حوزه پسماند و 
کاهش مصرف انرژی و غیره نیز همین گونه 
است، حتی فناوری و نوآوری می تواند منجر 
به تحقق کار شایســته شــود، یعنی انسان 
شغلی داشته باشــد که درشان انسان است 
و بســیاری از کارهای پســت به ماشین ها 

سپرده شوند.
مدیرکل دفتر فنــاوری و نــوآوری وزارت 
صمت عنوان داشت: امســال به علت تأکید 
رهبر معظم انقلاب بــر موضوع دانش بنیان 
شــدن صنایع و تولیــد و بنگاه های بزرگ، 
شــاهد یک نقطه عطــف هســتیم، زیرا تا 
سال های پیش، تمرکز روی دانشگاه ها و یا 
بر شرکت های زایشــی کوچک دانشگاهی 
بود، اما در کشورهای پیشرو صنعتی، سهم 
تحقیقات بخش بنگاه های )کسب وکارها( 
متوســط و بزرگ به صورت متوسط نزدیک 
۷۰ درصد، ســهم دولت کمتر از ۱۵ درصد 
و سهم بخش دانشــگاهی نیز در حدود ۱۵ 

درصد است.

یک تریلیون دلار، هزینه کرد تحقیق 
و توسعه صنعتی در جهان

وی اضافه کرد: اکنون برآوردها از کل میزان 
هزینه کرد تحقیــق و توســعه صنعتی در 
جهان، حــدود یک تریلیون دلار اســت که 

حدود ۲۰ درصد از این میــزان را فقط ۲۰ 
شــرکت بســیار بزرگ دنیا بر عهده  دارند و 
این نشان دهنده اهمیت شرکت های بزرگ 
در ایجــاد تقاضا برای دانــش و جهت دهی 

فناوری های آینده است.
بابایــی، تمرکز بــر فناوری و نــوآوری در 
بنگاه ها را دارای چند ویژگی مهم دانســت 
و افزود: نخست این که بنگاه بهتر از دیگران 
می توانــد از دســتاوردهای دانشــگاهی 
اســتفاده کند، زیرا توســعه و ارتقای یک 
فناوری، حتی اگــر از طریق دانشــگاه به 
صنعت معرفی شده باشد به انجام تحقیقات 
و فعالیت های توســعه ای بســیار بیشتری 
نیــاز دارد تا بتوانــد تبدیل بــه محصول و 

ارزش افزوده اقتصادی شود.
وی ادامه داد: دوم این که، بنگاه با ســرعت 
بالاتری به توســعه محصــولات جدیدی 
می رســد زیرا بخش تحقیق و توسعه درون 
بنگاهی بــا فعالیت های تولیــد و بازاریابی 
درهم تنیــده اســت و از طریق تشــکیل 
گروه های کاری، سرعت نوآوری را افزایش 
داده و به طــور مؤثر و به ســرعت می تواند 
مزیت رقابتی ایجاد کند و سوم این که همین 
درهم تنیدگی باعث می شود که بخش های 
تحقیق و توســعه، بهتر بتوانند مشــکلات 
تولیــد را فهم کرده و بدون درگیر شــدن با 
مســائل پیچیده  مالکیت فکــری، اقدام به 
بهبود کیفیت و کاهــش قیمت کنند و همه 
این ها همان خروجی مطلوب مدنظر رهبر 

معظم انقلاب است.
این مسوول وزرات صمت گفت: تاکنون در 
کشور ابزار تشــویقی معناداری برای سوق 
دادن صنایع و بنگاه های کشــور به ســمت 
فناوری و نوآوری وجود نداشــته است؛ ابزار 
تشــویقی معنــادار یعنی این کــه بنگاه ها 
و صنایع باوجود ریســک شکســت بالا در 
حوزه فناوری و نوآوری، احســاس کنند که 
ارزش آن را دارد وارد حوزه تحقیق و توسعه 
بــرای تولید محصــولات جدید و توســعه 

فرآیندهای جدید شوند.
مدیرکل دفتر فنــاوری و نــوآوری وزارت 
صمــت توضیــح داد: در میــان همــه 
دستگاه های اجرایی کشــور، وزارت صمت 
به علت نوع رابطــه با بنگاه هــا و ابزارهایی 

که در اختیار دارد )تعرفــه، مجوز، ظرفیت 
شــهرک های صنعتی، ظرفیت تشکل های 
صنعتی، ظرفیت ســتاد تســهیل و غیره(، 
نقش بســیار مهمی در دانش بنیان کردن 
اقتصاد بر عهــده دارد، بنابراین تلاش های 
زیادی صــورت گرفت و درنهایت »ســند 
ارتقای تولیــد دانش بنیان« از ســوی این 

وزارتخانه تهیه و ابلاغ شد.
بابایی یادآور شــد: هدف کلی این ســند، 
تشویق بنگاه های کوچک، متوسط و بزرگ 
کشور به ســمت فناوری و نوآوری از طریق 
بهره گیــری از ابزارهــای در اختیار صمت 
و با مشــارکت دســتگاه های اجرایی دیگر 
کشــور اســت؛ البته هدف از این حرکت به 
ســمت فناوری و نوآوری، در واقع دستیابی 
به اهداف بزرگ تری ماننــد کاهش هزینه 
تولید، بهبــود کیفیت، افزایــش بهره وری 
به ویژه در مصــرف انــرژی، رقابت پذیری 
محصــولات و توســعه صــادرات، ارائــه 
محصــولات جدیــد و حــل مشــکلات 

زیست محیطی است.
وی تصریح کــرد: البتــه بدیهی اســت که 
ابزارهای ویژه بنگاه های کوچک با ابزارهای 
ویژه بنگاه هــای بزرگ متفاوت اســت؛ در 
مــورد بنگاه های کوچک بیشــتر بــا اهرم 
کردن ابزارها برای هدایت آن ها به ســمت 
ارتقای مهارت سرمایه انســانی )به ویژه در 
حوزه طراحی و اســتانداردها و دانش بازار( 
یا تشــکیل تحقیق و توســعه مشــترک و 
گروهی روبه رو هستیم، برای مثال اگر ۱۰۰ 

شــرکت در حوزه چرم وجود داشته باشد، 
باید از مرکز تحقیقاتی یا تحقیق و توســعه 
مشترکی حمایت شود که بتواند همه آن ها 
را از منافع نسل جدیدی از چرم یا یک رنگ 

یا طراحی جدید منتفع کند.
مدیرکل دفتر فنــاوری و نــوآوری وزارت 
صمت گفت: در مــورد بنگاه هــای بزرگ 
با اهرم کــردن ابزارها بــرای هدایت آن ها 
به ســمت لبه های تحقیق و توسعه روبه رو 
هستیم که البته مقیاس عددی آن ها بسیار 

بزرگ است.
وی تاکیــد کرد: طبق ســند، ما بــه دنبال 
حمایــت از قدرتمنــد شــدن بنگاه های 
بزرگ در حوزه تحقیق و توســعه و فناوری 
در ۲۰ رشــته فعالیت هســتیم و نــام این 
بنگاه های بزرگ را نیز بنگاه های پیشــگام 
گذاشــته ایم؛ البته یک شــرط اصلی برای 
انتخاب بنگاه های پیشگام این است که خود 
آن بنگاه نیز حاضر باشــد پیشدستانه وارد 

حوزه های جدید شود.
بابایی بیان داشــت: همه برنامه های ســند 
ارتقــای تولید دانش بنیــان، دارای یک نخ 
تسبیح هستند که همان محوریت تحقیق 
و توسعه بنگاهی با تأکید بر بنگاه های بزرگ 
است؛ در این میان به طور یقین گلوگاه های 
زیادی در اجــرا وجود خواهد داشــت و از 
همین رو، همــه معاونت ها و دفاتر رشــته 
فعالیتی وزارت صمت بایــد بتوانند همانند 
یک تیم یکپارچه و منســجم برای رفع آن 

گلوگاه ها تلاش کنند.
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وزیر نیرو: 
سند حمایت از بخش خصوصی ایرانی و قطری 

امضا می شود
 وزیر نیرو با اشــاره به نقش موثر تجار در افزایش حجم معاملات ایران و 
قطر، گفت: سند حمایت و پشتیبانی از بخش خصوصی ایرانی و قطری 
در اجلاس هشــتم کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی دو 

کشور امضا خواهد شد.
به گزارش وزارت نیــرو، »علی اکبر محرابیان« در جریان ســفر به قطر 
به منظور شرکت در اجلاس هشــتم کمیسیون مشترک همکاری های 
اقتصادی ایــران و قطر در دوحه، شــب گذشــته در دیدار بــا تجار و 
بازرگانان ایرانی در این کشور، با اشاره به قابلیت بالای بخش خصوصی 
در کشورهای همسایه، اظهار داشت: بخش خصوصی پتانسیل و نقش 
بســیار مؤثری در افزایش حجم معاملات و تبادلات دارد و می تواند در 

روابط اقتصادی دو کشور نیز تأثیرگذار باشد.
وی با تاکید بر توسعه مناســب روابط ایران با همسایگان به ویژه روابط 
مثبت سیاســی دو کشــور ایران و قطر، افزود: به طور قطع با این سطح 
همکاری دو کشور، مهم ترین هدف ایران پشتیبانی از بخش خصوصی 

ایرانی در توسعه روابط اقتصادی با قطر است.
رئیس کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و قطر، با بیان 
اینکه بازار قطــر بازاری بکر برای حضور تجار و بازرگانان ایرانی اســت، 
خاطرنشــان کرد: مهم ترین ســرمایه در جهان اقتصادی امروز، وجود 

بازاری مفید، مطمئن، پایدار و دارای پتانسیل برای تجار است.
وی، حضور مشــاور حقوقی محلی برای همراهی و مشــاوره در امضای 
قراردادهای اقتصادی را ضروری دانست و با اشاره به پشتیبانی از تجار 
ایرانی، یادآور شد: به طور قطع در اجلاس هشتم یکی از اسناد مهم امضا 
شده درباره حمایت و پشتیبانی از بخش خصوصی ایرانی و قطری برای 

توسعه همکاری ها خواهد بود.
وزیر نیرو روز گذشته به منظور شــرکت در هشتمین اجلاس مشترک 
همکاری های اقتصادی ایران و قطر با اســتقبال مقام های رسمی این 

کشور، وارد شهر دوحه شد.

استارت آذربایجان برای صادرات گاز به مشتریان 
وپایی جدید ار

با ادامه جنگ در اوکراین و تحریم هایی که تقاضا برای منابع جایگزین 
روســیه را افزایش داده اســت، رئیس جمهوری آذربایجان اعلام کرد 

کشورش آماده است به مشتریان اروپایی جدید، گاز عرضه کند.
 الهام علی اف اول ژوئــن اعلام کرد بــا در نظر گرفتن ایــن که اکنون 
چالش های جدیــد و تقاضاهای جدیــدی وجود دارد، مــا مذاکره با 

مشتریان جدید را آغاز کرده ایم.

مقامات آذربایجانی در هفته انرژی باکو که از اول تا چهارم ژوئن برگزار 
شــد، اظهار کردند: جمهوری آذربایجان قصــد دارد ظرفیت تولید و 
صادرات گاز را برای تامین تقاضای رو به رشــد، افزایش دهد اما این امر 
نیازمند ســرمایه گذاری و قراردادهای جدید است. این کشور پیش تر 

صادرات گاز به اروپا را افزایش داده است.
پرویز شــهبازوف، وزیر انرژی جمهوری آذربایجــان دوم ژوئن گفت: 
عرضه از طریق کریــدور گاز جنوبی به اتحادیه اروپا باید تا پایان ســال 

۲۰۲۲ به ۱۰ میلیارد متر مکعب برسد.
جمهوری آذربایجان به ایتالیا، یونان و بلغارســتان از طریق کریدور گاز 
جنوبی، گاز عرضه می کند. این پروژه شامل سه مرحله خط لوله قفقاز 
جنوبی، خط لوله گاز طیبعی ترانس آناتولــی )TANAP( و خط لوله 

ترانس آدریاتیک )TAP( است.
شــهبازوف گفت: جمهــوری آذربایجان ۶.۸ میلیارد متــر مکعب گاز 
به ترکیه و اروپا از طریق TANAP و TAP در پنج ماه نخســت ســال 
۲۰۲۲ ارسال کرده است. انتظار می رود که تا پایان سال این رقم به ۱۶ 
میلیارد متر مکعب برسد و صادرات گاز جمهوری آذربایجان به اروپا از 

۱۰ میلیارد متر مکعب فراتر خواهد رفت.
شرکای پروژه سرگرم مذاکره برای افزایش عرضه از این مسیر هستند. 
بهبود ظرفیت می تواند یک میلیارد متــر مکعب در روز به عرضه اضافه 
کند. در بلندمدت، ظرفیت خط لوله TANAP می تواند به ۳۱ میلیارد 
متر مکعب در ســال و خط لولــه TAP به ۲۰ میلیــارد متر مکعب در 
ســال افزایش پیدا کند.گری جونز، رئیس شــرکت بریتیش پترولیوم 
در جمهوری آذربایجان، گرجســتان و ترکیه در ایــن باره گفت: نقش 
کریدور گاز جنوبی رشــد خواهد کرد و صــادرات افزایش پیدا خواهد 
کرد و برای رسیدن به این اهداف، کارهایی در جریان است تا موسسات 

مالی و سرمایه گذاریهای مربوط جذب شوند.
مقامات آذربایجانی می گویند تقاضا برای گاز این کشــور، به ســرعت 
رشد می کند اما مشتریان احتمالی باید درک کنند که استخراج حجم 

بیشتری گاز در مدت کوتاه، امکان پذیر نیست.
علی اف گفت: بــه همین دلیل، مــا بــه قراردادهایی نیــاز داریم. ما 
باید مذاکرات را آغاز کرده و ســرعت ببخشــیم. صــادرات کلی گاز به 
۲۴ میلیارد متر مکعب در ســال ۲۰۲۲ رشــد خواهد کــرد که تقریبا 
۱۰ درصد بالاتر از ســال گذشته اســت و صادرات در سال ۲۰۲۳ رشد 
بیشــتری پیدا خواهد کرد.برای تامین تقاضای رو به رشــد، جمهوری 

آذربایجان باید تولید گاز را افزایش دهد.
عمده تولید گاز جمهوری آذربایجان از پروژه فراســاحلی شاه دنیز در 
دریای خزر اســت که توســط بریتیش پترولیوم اداره می شود. مرحله 
اول این پروژه شــامل ظرفیت ۱۰ میلیارد متر مکعب و مرحله دوم، ۱۶ 
میلیارد متر مکعب اســت. بریتیش پترولیوم پیــش از این اعلام کرده 
بود یک طرح بهینه ســازی می تواند تولید را به میزان یک میلیارد متر 

مکعب در سال افزایش دهد.
در بلندمدت، تولید شاه دنیز می تواند به ۳۱ میلیارد متر مکعب توسعه 
پیدا کند.ظرفیت جدید دیگر می تواند از پروژه های آب شوران، بابک و 

امید تامین شود.
در پی اقدام اخیــر گازپروم در قطع عرضه مشــتریان اروپایی متعدد و 
تهدید تحریم های بیشــتر، نمایندگان چندین کشور اروپایی از جمله 
رمانی، صربســتان، مجارســتان و ایتالیا به جمهوری آذربایجان سفر 

کرده اند تا درباره تقاضای رو به رشد برای گاز، مذاکره کنند.
حمله روســیه به اوکراین نگرانیهای بزرگی را نســبت به امنیت تامین 
انرژی در کشــورهای اتحادیه اروپــا ایجاد کــرد. در هفته های اخیر، 
گازپروم عرضه گاز به کشــورهای اروپایی متعدد را به دلیل امتناع آنها 

از پذیرش مکانیزم جدید پرداخت پول گاز به روبل، قطع کرده است.
بر اساس گزارش پلاتس، قیمت ماه آتی گاز تی تی اف هشتم مارس به 
رکورد ۲۱۲.۱۵ مگاوات ساعت رســید. از آن زمان، قیمت ها افت کرده 
اســت و قرارداد ماه آتی در اول ژوئــن ۸۲.۲ یورو بــه ازای هر مگاوات 
ســاعت معامله شــد که همچنان ۲۲۰ درصد بالاتر از اول ژوئن سال 

۲۰۲۱ است که قیمت گاز ۲۵.۸۸ یورو به ازای هر مگاوات ساعت بود.

و نیر

کارشــناس ارشــد بازار نفت گفت: توافق اوپک پلاس 
پس از افزایش ۶۴۸ هزار بشــکه ای در روز در ماه های 

جولای و آگوست برای بازار غافلگیرکننده بود.
 محمد الشتی، کارشناس ارشد بازار نفت گفت: توافق 
اوپک پلاس پس از افزایش ۶۴۸ هزار بشــکه ای در روز 
در ماه های جولای و آگوست برای بازار غافلگیرکننده 
بود، در حالی که انتظار می رفت فقط ۴۳۲ هزار بشــکه 

در روز افزایش یابد.
الشــطی در گفت و گو افزود: افزایــش تولید عوارض 

جانبی برای ثبات بازار خواهد داشت.
وی تصریح کرد: با این فرض که برخی کشورها - مانند 
روســیه که با تحریم مواجه است - نتوانند سهم خود را 
تأمین کنند، موفق شده اند بسیاری از فروش های خود 

را به سمت آسیا و به ویژه چین و هند هدایت 
کنند.

الشــطی اشــاره کرد که اوپــک در دوران 
همه گیــری کرونا ثابــت کرده اســت که 
می تواند نیازهای بازار را برآورده کند و آنها را 
به خوبی شناســایی کند، به طوری که اوپک 
با پمپاژ تولید بیشــتر به تقاضای بالای بازار 

پاسخ می دهد.
وی توضیح داد: که گزینه هایی برای اوپک وجود دارد و 

طبق داده های بازار، این حرکت خواهد بود.
الشــطی با تاکید بر اینکه روســیه متحد استراتژیک 
اوپک اســت، گفت: کنار گذاشتن روســیه روی میز 

نیست.

روز پنجشــنبه، اوپک پلاس با افزایش تولید 
۶۴۸۰۰۰ بشکه در روز برای ماه های جولای 
و آگوســت موافقت کرد که حدود ۵۰ درصد 
بیشــتر از افزایش تولیــد در ماه های اخیر 

است.
 این بدان معناســت که این گــروه علاوه بر 
افزایش هایی که قبلًا بر ســر آن توافق شده 
بود، تقریباً ۴۰۰ هزار بشــکه در روز نفــت خام در این 
دو ماه اضافه خواهد کرد. با این حــال، تردیدها وجود 
دارد که برخی از کشــورهای ائتلاف بــه طور کامل به 

افزایش های تعهد شده احترام بگذارند.
سیتی گروپ در یادداشتی اعلام کرد که تصمیم اوپک 
پلاس می تواند در عمل به معنای ۱۳۲۰۰۰ بشــکه در 

روز تولید اضافی واقعی از عربســتان سعودی، امارات، 
کویت و عراق باشد.

وی افزود که قیمت ها در هفته گذشــته افزایش یافت 
زیرا اتحادیه اروپا با تحریم نفت روســیه موافقت کرد، 
قرنطینه های چین برداشــته شــد و فصــل رانندگی 

تابستانی در ایالات متحده آغاز شد.
نفت در سال جاری به دلیل بازگشــت مجدد تقاضا به 
دلیل لغو محدودیت های کرونا توسط کشورها افزایش 
یافته است، در حالی که حمله روسیه به اوکراین باعث 
کاهش عرضه یکی از ســه تولیدکننده بزرگ جهان و 
افزایش احتمالی مصرف در چین، واردکننده شــماره 
یک نفت خام شده است، اکنون تهدید می کند که فشار 

بیشتری را افزایش دهد.

 قیمت نفت به دنبال تحریم نفت روســیه توسط اروپا 
روند صعودی خود را حفظ کرد و بــه بالای ۱۲۰ دلار 
در هر بشکه بازگشت و با توجه به سطح عرضه و تقاضا، 
افزایش قیمت نفــت و رکوردشــکنی آن در از انتظار 

نیست.
قیمت نفت در حالی معاملات هفتگی خود را آغاز کرد 
که نگرانی ها نسبت به پایداری عرضه با توجه به تحریم 

نفت روسیه توسط اتحادیه اروپا در حال افزایش است.
اقتصاد جهانــی با کنتــرل کرونا در جهــان به دنبال 
بازسازی خود است و برای این بازسازی نیازمند انرژی 

است.
با توجه به این موارد، تقاضا برای نفت در جهان در حال 
افزایش اســت با این حال، اروپا به دنبال تنش نظامی 

بین روسیه و اوکراین، واردات نفت از روسیه 
را تحریم کرد.

بر اســاس این تصمیم، واردات نفت اروپا از 
روســیه تا پایان ســال جاری میلادی تا ۹۰ 
درصد کاهش پیدا می کنــد. اگرچه اروپا به 
دنبــال جایگزین کردن نفت خود از ســایر 
تولیدکنندگان اســت، اما ایــن کار هزینه 

تامین انرژی را افزایش خواهد داد.
در همین رابطه الکســاندر نواک معاون نخســت وزیر 
روســیه هشــدار داد تحریم های اتحادیــه اروپا علیه 
واردات نفت از روسیه، ممکن است به کمبود قابل توجه 

نفت و فرآورده های نفتی در اروپا منجر شود.
نواک گفت: در نتیجه این تصمیمات، در وهله نخست، 

مصرف کننــدگان اروپایی آســیب خواهند 
دید. ما شــاهد افزایش قیمــت نه تنها نفت، 

بلکه فرآورده های نفتی هستیم.
در کنار تحریم نفت روســیه توســط اروپا، 
اوپک پلاس نیز در نشست بیست و نهم خود 
که در روز پنجشــنبه )۱۲ خــرداد( برگزار 
شــد اگرچه تا حدی توافق کاهــش تولید 
را تســهیل کرد اما همچنان موضع روشنی نسبت به 

تحولات بازار نفت نگرفت.
تا پیش از برگزاری این نشست برخی از معافیت روسیه 

از اجرای این توافق صحبت می کردند.
بر اســاس تصمیم اعضای اوپک پــلاس، ادامه توافق 
کاهش تولید به جای آنکه تا ماه ســپتامبر )شهریور( 

ادامه داشته باشد، تا دو ماه آینده به پایان می رسد.
با توجه به این عوامل، قیمت نفــت برنت در معاملات 
با رشــدی ۰.۶ درصدی به ۱۲۰ دلار و ۴۰ سنت در هر 

بشکه رسید.
نفت شــاخص آمریکا نیز ۰.۷ درصد گران شد و ۱۱۹ 

دلار و ۷۰ سنت در هر بشکه قیمت خورد.
به گزارش ایرنا، پیش از این روســیه اعلام کرده بود در 
صورت تحریم نفت خــود، تولید را تا ۳۰ درصد کاهش 
می دهد تا با قیمت های بالاتر، کســری تولید را جبران 

کند. 
با این اقــدام بالارفتن قیمــت طلای ســیاه بیش از 
قیمت های فعلــی و حتی رکوردشــکنی آن نیز دور از 

انتظار نخواهد بود.

نفت

نفت

خریدار   مدیرعامــل توانیر با اشــاره به 
برنامه های مدیریت مصرف برق اداره های 
دولتی گفت: این دســتگاه ها، باید حتما در 
ســاعت اداری ۳۰ درصد و غیــر اداری ۶۰ 
درصد نسبت به پارســال کاهش مصرف را 
داشته باشند. به نقل از توانیر، آرش کردی، 
مدیرعامل توانیــر گفت: همــه اداره های 
دولتــی در تهــران مجهز بــه کنتورهای 
هوشمند کنترل از راه دور شده اند که باعث 
رؤیت پذیر شدن مصرف برق شان می شود و 
به این ترتیب مصرف آن ها از راه دور در مرکز 

کنترل برق تهران بزرگ رصد می شود.
وی ادامه داد: اطلاعات ایــن اداره ها هر پنج 
ثانیه یک بار بــه مرکز کنترل ارســال و در 

صورت نیاز برق آنها از راه دور قطع می شود.
مدیرعامل توانیر درباره تغییر ساعات کاری 
اداره ها نیز گفت: طبق مصوبه دولت، اختیار 
تغییر ساعت های اداری به استانداران داده 
شــده و تاکنون، تغییر ســاعت های اداری 
در ۱۰ استان کشــور که گرمسیر هستند، 
اجرایی شــده اســت.وی خاطرنشان کرد: 
تغییر ساعت ها به شکلی اســت که اداره ها 
قبل از ساعت ۱۳ و ۳۰ دقیقه تعطیل شوند 
تا در دوره اوج مصرف که از ساعت ۱۳ یا ۱۴ 

آغاز می شود تعطیل شده باشند.
کــردی اضافه کــرد: ایــن طــرح ســبب 
تناسب بخشــی بــه وضعیــت ترافیک هم 
خواهد شــد که مصوبه های اولیه آن در ۱۰ 
استان دیگر نیز تهیه شــده است و احتمالاً 
در روزهــای آینــده، تعداد اســتان هایی 
که باید تغییر ســاعت های بخــش اداری 
را داشــته باشــند به ۲۰ اســتان می رسد.

مدیرعامــل توانیــر درباره بخــش صنعت 
گفت: محدودیت هایی که ســال گذشــته 
ایجاد شد و خاموشــی هایی که اتفاق افتاد، 
امســال تکرار نخواهد شد زیرا هماهنگی ها 
برای مدیریت بار در بخش صنعتی امســال 
بــا هماهنگــی وزارت صمت و بــا رعایت 
برنامه های مدیریت بــازار از مدت ها پیش 

آغاز شده است.

رشد ۱۰ درصدی مصرف برق صنایع
 از ابتدای امسال

کردی بیان داشت: از ابتدای امسال تاکنون 

شاهد رشد بیش از ۱۰ درصدی مصرف برق 
صنایع بودیم، همچنین بر اســاس مصوبه 
هیأت وزیــران، پس از پایــان دوره اوج بار، 
هیچ محدودیتی در مصــرف صنایع وجود 
نخواهد داشــت و حتی در صورت تجاوز از 
دیماند )مصرف برق بیــش از قرارداد( نیز با 

آنها همکاری خواهد شد.
وی دربــاره برنامه های همــکاری با بخش 
کشــاورزی نیز گفت: با برنامه های تعریف 
شــده کشــاورزان می تواننــد در صورت 
همکاری با بــرق، از تعرفه رایــگان در ۱۹ 

ساعت از شبانه روز بهره مند شوند.

مدیرعامــل توانیر افــزود: ایــن برنامه ها 
به گونه ای است که هیچ خللی در کشاورزی 
کشور ایجاد نخواهد شــد و حتی می تواند 
باعث کاهش هزینه های کشــاورزان شود، 
زیرا در این برنامه ها کشاورزان می توانند در 
صورت عدم استفاده از چاه های کشاورزی 
به مدت پنج ساعت در بازه زمانی ۱۱ تا ۱۸ از 

برق رایگان در بقیه ساعت ها استفاده کنند.
کردی در خصــوص نیروگاه های تولید برق 
نیز گفت: در کشور سبدی از انواع نیروگاه ها 
وجود دارد و این تنوع در منابع تولید، لازمه 

حفظ پایداری شبکه برق است.

وی ادامــه داد: بر اســاس برنامه ریزی های 
انجام شــده، ۱۵ هــزار مــگاوات نیروگاه 
حرارتــی، ۱۰ هــزار مــگاوات نیــروگاه 
تجدیدپذیــر و ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه 
صنایــع، بایــد در مدت چهار ســال دولت 

سیزدهم به مدار بیاید.
مدیرعامــل توانیر بــا بیان ایــن که ۸۲ 
درصــد از نیروگاه هایی که قرار اســت به 
بهره برداری برســند، با ســرمایه گذاری 
بخــش خصوصــی ســاخته می شــود، 
خاطرنشــان کرد: از ابتدای تاریخ صنعت 
برق ایران تاکنــون، فقط یک هزار مگاوات 
نیــروگاه تجدیدپذیر به مــدار آمده بود، 
درحالی که در طول چهار ســال آینده ۱۰ 
هزار مگاوات نیــروگاه تجدیدپذیر جدید 

وارد مدار خواهد شد.

تلفات برق به زیر ۱۰ درصد رسیده است
کردی همچنیــن درباره وضعیــت تولید 
تجهیــزات موردنیــاز صنعت بــرق افزود: 
اکنون بــه خودکفایــی نزدیک بــه ۱۰۰ 
درصدی در ســاخت تجهیزات مــورد نیاز 
صنعت برق رســیده ایم و حتی شرکت های 
توانمند ایرانی توان تأمیــن کالاهای برقی 

موردنیاز سایر کشورها را نیز دارند.
وی درباره تلفات شبکه های برق نیز گفت: 
تلفات در ذات شــبکه های برق است و این 
تصور که می توان تلفات را به صفر رســاند 

اشتباه است.
مدیرعامل توانیر خاطرنشــان کرد: اکنون 
تلفات میزان شــبکه های برق بــه زیر ۱۰ 

درصد رسیده است.

غافلگیری افزایش ۶۴۸ هزار بشکه ای تولید نفت در بازار

رکورد قیمت طلای سیاه می شکند؟

چرا عربستان خلاف قول اوپک پلاس عمل کرد؟
خریدار  اختلاف بین آنچــه در بازارهای 
نفت گفته می شود و آنچه واقعا در معاملات 
فیزیکی اتفاق می افتد بــا وعده گروه اوپک 
پلاس بــرای افزایش تولیــد و متعاقب آن، 
افزایش قیمت از ســوی عربستان سعودی 

نمایان شد.
 اوپک پلاس پــس از دیدار هفته گذشــته 
وزیران این گروه، اعلام کــرد زمان افزایش 
تولید نفت را جلوتر مــی اندازد تا افت تولید 
روسیه که در نتیجه تحریمهای غربی بر سر 
حمله مسکو به اوکراین اتفاق افتاده است را 

جبران کند.
در حالی که این اقدام، تلاش برای تضمین 
تامین تقاضا دیــده می شــود و بنابراین 
مانع از افزایش بیشــتر قیمتها می شــود، 
بلافاصله پــس از تصمیــم اوپک پلاس، 
عربستان ســعودی قیمت رسمی فروش 
نفت در ژوییه به مشتریان خود در آسیا و 
اروپا را به میزان قابل ملاحظه ای افزایش 

داد.
اوپک پلاس پس از دیــدار دوم ژوئن، اعلام 
کرد ایــن گروه تولیــدش را در هــر یک از 
ماه های ژوییــه و اوت به میــزان ۶۴۸ هزار 
بشــکه در روز افزایش می دهــد که ۲۰۰ 

هزار بشــکه در روز بالاتر از توافق اولیه برای 
افزایش تولید ماهانه به میــزان ۴۳۲ هزار 

بشکه در روز است.
اوپــک پــلاس شــامل اعضــای اوپک و 
تولیدکنندگان دیگر نظیر روسیه است که 
تولیدش از ۲۴ فوریــه که جنگ در اوکراین 
آغاز شــد، حدود یک میلیون بشکه در روز 

کاهش پیدا کرده است.
بازار نفت تحت تاثیر وعــده اوپک پلاس 
بــرای تولید بالاتــر، قرار نگرفــت و نفت 
برنت ســوم ژوئن با ۱.۸ درصــد افزایش، 
در ۱۱۹ دلار و ۷۲ ســنت در هر بشــکه 

بسته شد.
نفت برنــت اکنون حــدود ۲۴ درصد بالاتر 
از پیش از آغــاز جنگ در اوکراین اســت و 
تصمیم هفته گذشــته اتحادیــه اروپا برای 
قطع حــدود ۹۰ درصــد از واردات نفت از 
روسیه، به معنای فشار برای افزایش بیشتر 

قیمتهاست.
مشکل بازارهای نفت این اســت که اعتبار 
اوپک پلاس بــا توجه به ناتوانــی این گروه 
بــرای افزایش تولیدی کــه می گوید انجام 

می دهد، به شدت مخدوش شده است.
اوپک در ماه مه ۲۴.۷۲ میلیون بشــکه در 

روز نفت تولید کرد و تولیــدش ۸۵۸ هزار 
بشکه در روز کمتر از ســطح هدف گذاری 
شــده در توافق اوپک پلاس بــود. با اضافه 
شدن کاهش تولید و صادرات نفت روسیه، 
روشن اســت که تولید واقعی اوپک پلاس 
بســیار کمتر از وعده داده شده از سوی این 

گروه خواهد بود.
ناکامــی برای رســیدن به اهــداف تولید، 
توجهات را در بازار که نگران توانایی روسیه 
بــرای تغییــر مشــتریانش و حفظ حجم 
صادرات یا محدود شــدن بیشتر عرضه در 
بازار جهانی به دلیل افت صادرات روســیه 

است، جلب کرده است.

تصمیم اوپــک پلاس برای اعــلام افزایش 
بیشتر تولید، بیشــتر به عنوان تلاشی برای 
آرام کردن بــازار نگــران از وضعیت عرضه 
و دادن اطمینــان از عدم افزایش شــدید 
قیمتها و بروز رکــود اقتصــادی و نابودی 

تقاضا،  دیده می شود.
شاید اقدام آرامکوی ســعودی در افزایش 
قیمت فــروش نفت بــه پالایشــگاه های 
آســیایی و اروپایی برای محموله هایی که 
در ژوییه بارگیری می شــوند، کنجکاوی را 

برانگیزد.
آرامکو قیمــت فروش رســمی گرید نفتی 
عرب لایت به مشــتریان آســیا در ژوییه را 
شــش دلار و ۵۰ سنت در هر بشــکه بالاتر 
از میانگین قیمت پایه نفــت عمان و دوبی 
تعیین کرد که بالاتر از نــرخ پریمیوم چهار 
دلار و ۴۰ ســنت در ژوئن و بالاتر از افزایش 
یک تا یک دلار و ۵۰ سنت پیش بینی شده 
در نظرســنجی از مدیــران پالایشــگاهی 

آسیایی بود. 
قیمت فروش رســمی عرب لایت به شمال 
غربی اروپــا چهار دلار و ۳۰ ســنت بالاتر از 
قیمت نفت برنت ICE بــرای ژوییه تعیین 
کرد که بالاتر از نرخ مازاد دو دلار و ۱۰ سنت 

در ژوئن بود.
افزایــش قیمت رســمی فــروش نفت به 
آســیا با توجه به افزایش اخیر حاشیه سود 
پالایش و افزایش نــرخ پریمیوم نفت برنت 
نســبت به نفت دوبــی، قابل پیــش بینی 
بود. یک پالایشــگاه معمولی در سنگاپور 
کــه نفــت دوبــی را پالایش می کنــد، از 
حاشیه ســود ۲۵ دلار و ۱۹ ســنت در هر 
بشکه برخوردار اســت که بیش از سه برابر 
میانگین ۳۶۵ روزه هشت دلار و ۱۱ سنت 
اســت.این حاشــیه ســود قوی، منعکس 
کننده تقاضای مطلــوب به خصوص برای 
دیزل و افت شــدید صادرات ســوختهای 
پالایش شــده از چین و روســیه است که 
بــازار فرآورده های نفتی را بــا محدودیت 

عرضه روبرو کرده است.
بر اســاس گزارش رویتــرز، بنابراین برای 
آرامکوی ســعودی منطقی است که قیمت 
نفــت را افزایش دهــد تا از بخشــی از این 
حاشیه ســود بالای پالایش بهره مند شود 
هر چند کــه با ایده اوپک پــلاس برای آرام 
کردن بازارها و تامین نفــت با قیمتی که به 
دورنمای تقاضا آســیب نزند، تضاد داشته 

باشد.



آبله میمونی شباهتی به آبله مرغان ندارد

چگونه می توان در برابر آبله میمونی ایمن شد؟

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rسه شنبه      17 خرداد 1401    شماره 1064

پایی موکب اربعین ۱۴۰۱  ثبت نام متقاضیان بر
آغاز شد

 معاون فرهنگی و مشارکت های مردمی ستاد توسعه و بازسازی عتبات 
عالیات از آغاز ثبت نام صدور پروانه موکب داری اربعین حسینی ۱۴۰۱ 

همزمان با ایام دهه کرامت خبر داد.
به گزارش روابط عمومی ســتاد توســعه و بازســازی عتبات عالیات، 
یوسف افضلی با بیان اینکه پیش بینی می شود در اربعین امسال حدود 
۵ میلیون زائر از ایران به عتبات مشرف شــوند، گفت: بر همین اساس 
اقدامات لازم برای بســیج حدود ۳هزار موکب ایرانــی و اعزام ۱۵هزار 

خادم اربعینی آغاز شده است.
وی با تاکید بر اینکه تزریق ســه دوز واکســن بــرای خادمان مواکب 
اجباری اســت، افزود: علاقه مندان به تاســیس موکــب و نیز مواکبی 
که پروانه  آنها منقضی شــده اســت، می توانند با مراجعه به ســامانه 
موکب داری به نشانی http://mokeb.atabat.org نسبت به دریافت 

مجوز یا تمدید پروانه اقدام کنند.

خدمات دهی موکب ها براساس حرکت شبانه و استراحت روز 
هنگام زائران

افضلی گفت: با توجه به اینکــه در ایام اربعین امســال، دمای هوا به 
بالای ۴۰ درجه می رسد، پیش بینی می شــود زائران به صورت شب 
رو مســیر پیاده روی را طی کنند، از این رو به مواکب ابلاغ کرده ایم تا 
تمهیدات لازم برای استراحت و اســکان زائر در روز و حرکت شبانه را 

بیندیشند.
دبیر کمیته مشارکت های مردمی، اسکان و تغذیه ستاد مرکزی اربعین 
حسینی با بیان اینکه نیازمند دستگاه های سرمایشی از قبیل اسپیلت، 
آبسردکن و یخ ساز هستیم، اظهارداشت: برنامه ریزی لازم برای تامین 
یکصد میلیون بطری آب شرب بهداشــتی با همکاری برخی موسسات 

خیریه و نهادهای عام المنفعه صورت گرفته است.
وی افزود: اولویت موکب های ایرانی در اربعین امسال مهیاکردن محل 
استراحت و اسکان زائران و تامین آب آشامیدنی خنک است و در بخش 
تغذیه، هدف گذاری شــده تا با مشــارکت موکب های عراقی این کار 

صورت گیرد.
افضلی با تاکیــد بر اینکه هر گونه اقدام در راســتای اســکان، تغذیه و 
جمع آوری کمک های مردمی برای اربعین باید با هماهنگی و کســب 
مجوز از کمیته مشارکت های مردمی، اسکان و تغذیه اربعین حسینی 
صورت گیرد گفت: خیران و علاقه مندان به مشارکت در فیض میزبانی 
زائران اربعین حســینی می توانند از دو طریق در این فیض مشــارکت 

کنند.
وی افزود: مطمئن ترین روش اهدای نذر برای اربعین، مراجعه به درگاه 
ستاد توســعه و بازســازی عتبات و بخش پرداخت نذورات و انتخاب 
https://atabat.org/fa/online�  گزینه اربعین حسینی به نشــانی

payment/form است.

به گفته معــاون فرهنگی و مشــارکت های مردمی ســتاد توســعه و 
بازسازی عتبات عالیات روش دوم، اهدای کمک ها و نذر به موکب های 

رسمی دارای پروانه است.
افضلی با بیان اینکه میزبان اصلی مراســم پیاده روی اربعین حسینی، 
دولت و مردم عزیز عراق هســتند، اظهارداشــت: حضــور موکب ها و 
خادمــان ایرانی تنها بــا هدف مشــارکت در فیض میزبانــی از زائران 

حسینی است.

دادستانی تهران اعلام کرد
برخورد با عرضه برنج نامرغوب خارجی به نام 

برنج ایرانی
معاون دادستان و سرپرست دادســرای ناحیه ۱۲ گفت: با ورود گشت 
مشترک دادســتانی تهران یک انبار بزرگ در خیابان مولوی تهران که 
برنج نامرغوب خارجی را به عنوان برنج ایرانی بســته بندی، نگهداری و 

عرضه می کرد، کشف و پلمب شد.
 به نقل از قوه قضاییه، رحیم گل زاده با اعلام خبر کشف و پلمب یک 
انبار بزرگ در خیابان مولوی تهران کــه برنج نامرغوب خارجی را به 
عنوان برنج ایرانی بســته بندی، نگهداری و عرضــه می کرد، اظهار 
کرد: بازرســی از این انبار در گشت مشترک دادســتانی با دستور 
دادســتان تهران و به منظور نظارت بر بازار و نحــوه توزیع مایحتاج 
عمومی اجرا شد که با توجه به تخلفات مشاهده شده، دستور پلمب 

آن صادر شد.
معاون دادستان تهران با اشاره به اســتنکاف مالک از بازگشایی درب 
انبار مذکور، بیان کرد: بــا اقدامات فنی و دســتور قضایی درب انبار 
باز و در بازرســی از محل، مشاهده شــد که میزان قابل توجهی برنج 
نامرغوب خارجی در بســته بندی برنج ایرانی انبار شــده و در حال 

عرضه است.

گل زاده افزود: کیســه های خالی برنج خارجی و دستگاه دوخت 
در انبار بود و مالک به صــورت غیرمجاز اقدام بــه بوجار برنج می 
کرد که گــزارش تنظیم و در راســتای پیشــگیری از عرضه، انبار 

پلمب شد.
سرپرســت دادســرای ناحیه ۱۲ با اشــاره به اینکه هدف اصلی گشت 
مشترک در این حضور میدانی، نظارت و بازرســی از تعدادی انبار برنج 
بود، تصریح کرد: متاسفانه گرانفروشــی در برخی موارد مشهود بود که 
برخورد تعزیراتی صورت گرفت و در برخی مــوارد برنج مرغوب با غیر 

مرغوب مخلوط و به فروش می رسید.
به گفته معــاون دادســتان تهران برنامه گشــت مشــترک بازار با 
پیگیری دادســتانی تهران و حضور نمایندگان ســازمان تعزیرات، 
وزارت بهداشــت، اتاق اصنــاف، وزارت جهاد کشــاورزی و وزارت 
صمت به طور مستمر در ســطح پایتخت اجرا می شود و مقام قضایی 
و نمایندگان ســازمان های دخیل در بازرســی از اماکن و واحدهای 
صنفی، با مشاهده جرایم و تخلفات دستور ات لازم را در محل صادر 

می کنند.

شهر

رئیس ســازمان مــدارس و مراکــز غیردولتی وزارت 
آموزش و پرورش ضمن اعلام اینکه شهریه هر مدرسه 
متناسب با الگوی تعیین شهریه و عملکردش مشخص 
و در نیمه دوم خردادماه اعلام خواهد شد، توضیحاتی 
درباره آموزش »زبان فرانســه« در مدارس غیردولتی 

ارائه کرد.
احمد محمــودزاده، دربــاره راهکارهــای جبرانی و 
تقویــت دروس در مــدارس غیردولتــی بــا توجه به 
غیرحضوری برگزار شدن چندماه ابتدایی کلاس های 
درس اظهار کرد: این موضــوع را چه در مقطع ابتدایی 
و چه متوســطه به خود مدارس واگــذار کرده ایم که با 

توجه به کارنامــه و بررســی هایی که انجام 
می دهند، اگر دانش آموزی مشــکل داشت 
دوره های آموزشــی برای وی برگزار و عقب 

ماندگی های درسی اش را جبران کنند.
وی همچنیــن دربــاره شــهریه مــدارس 
غیردولتی گفت: یک تفــاوت مهم در تعیین 
شهریه امســال این اســت که ۳۵ درصد از 

سهم شهریه در الگوی تعیین شــهریه را به سندتحول 
بنیادین و رویکردهای فرهنگی و تربیتی دانش آموزان 
اختصاص دادیم و شهریه هر مدرسه متناسب با الگوی 
تعیین شــهریه و عملکردش مشــخص و در نیمه دوم 

خردادماه اعلام خواهد شد. 
رئیس ســازمان مدارس و مراکز غیردولتی 
وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: امســال 
میزان افزایش شــهریه به صــورت درصدی 
اعلام نمی شــود و شــهریه در هر مدرسه با 
توجه به عملکرد و متناســب با الگو، متفاوت 

خواهد بود. 
محمــودزاده درباره آمــوزش زبان هــای خارجی در 
مدارس غیردولتی نیــز توضیح داد و گفــت:  تنوع در 
آموزش زبان های خارجی و رفع انحصار زبان انگلیسی 
از جمله مطالبات مهم مقام معظم رهبری در ســنوات 

گذشته بوده است. در همین راســتا تصمیم بر آن شد 
که در مدارس غیردولتی این کار را آغاز کنیم. سازمان 
پژوهش و برنامه ریزی آموزشی نیز اعلام آمادگی کرده 
و گفتند که محتوای درســی آموزش زبان هایی چون 
فرانسه، اسپانیایی، آلمانی و روســی آماده است که به 
نظر می رســد از میان آنها بتوانیم به صورت آزمایشی 

و از مهر امسال آموزش زبان فرانسه را داشته باشیم.
وی افزود: پیشنهاد ما انتخاب یک مدرسه در هر استان 
اســت که البته هنوز قطعی و نهایی نشده است. ظاهرا 
برنامه ریزی هایی در حال انجام اســت تا این اتفاق در 

برخی مدارس دولتی نیز رخ دهد.

آموزش

خریدار   معــاون تحقیقــات و فناوری 
انستیتو پاســتور ضمن بیان این که واکسن 
آبله انســانی یا smallpox، می تواند تا ۸۵ 
درصد از ابتــلا به آبله میمونــی جلوگیری 
کند، گفت: ویــروس آبله مرغــان اصلًا از 
خانواده ویروس های آبله نیست. بهتر است 
به آبله مرغان »واریسلا زوســتر« بگوییم. 
از لحــاظ طبقه بندی ویــروس آبله مرغان 
جزو ویروس های عامل تبخال طبقه بندی 
می شــود و اصلًا هیــچ ارتبــاط ژنتیکی و 

شباهتی بین آن  و آبله میمونی وجود ندارد.
دکتر مصطفی صالحی وزیری در گفت وگو 
با ایسنا، در مورد ویروس آبله میمونی گفت: 
 Monkey Pox ویروس آبلــه میمونی یــا
یک ویروس DNA دار از جنس اورتوپاکس 
ویــروس )Orthopoxvirus( متعلــق به 
  )poxviridae( خانــواده پاکس ویریــده
اســت که با ویروس آبله انسانی با نام واریولا 

یا smallpox خویشاوندی دارد.
معاون تحقیقات و فناوری انستیتو پاستور 
با اشــاره به پیشــینه بیماری آبله انسانی، 
خاطر نشــان کــرد: ریشــه کنی بیماری 
آبله انسانی در ســال ۱۹۸۰ به طور رسمی 
توسط ســازمان جهانی بهداشت اعلام شد. 
این ریشــه کنی بر اثر انجام واکسیناسیون 
گســترده در آن دوران بود. بعد از ریشه کن 
شدن آبله انســانی، دیگر انواع بیماری های 
آبله مورد توجه قــرار گرفتند و  این موضوع 
که کــدام نــوع از بیماری ها ممکن اســت 
مشــابه آبله در آینده جهان را دچار چالش 

کنند، قوت گرفت.
وی ادامه داد: بر همین اســاس؛ تحقیقاتی 
در ایــن زمینه انجــام شــد و ویروس های 
شناسایی شــده را دســته بندی کردند. در 
آن زمان بررســی ها نشــان داد که یکی از 
تهدیــدات، آبله میمونی اســت که در حال 
حاضر، در حال دســت و پنجه نرم کردن با 

آن هستیم.
دانشــیار ویروس شناسی پزشــکی مرکز 
تحقیقــات بیماری های نوپدیــد و بازپدید 
درباره شناســایی ویروس آبلــه میمونی، 
توضیح داد: این ویروس اولین بار در ســال 
۱۹۵۸ میــلادی، در میمون هــای یــک 
آزمایشــگاه در کشــور دانمارک شناسایی 
شــد. این میمون ها برای مطالعــه بر روی 
ویروس فلج اطفال به این آزمایشگاه منتقل 

شده بودند.
وی با اشاره به شناســایی اولین موارد آبله 
میمونی در انســان در ســال ۱۹۷۰، ادامه 
داد: این ویروس تقریبا هر ســاله در آفریقا 
شناسایی می شد و یک ویروس اندمیک در 
کشــورهای مرکز آفریقا و غرب آفریقا بود. 
در سال های گذشته، انتقال ویروس از قاره 
آفریقا به کشــورهای اروپایی، آمریکایی و 
آســیایی اتفاق افتاد، ولی موارد بیماری در 

این کشورها خیلی محدود بود.
وی ادامــه داد: اخیــرا، مــوارد بیماری در 
کشورهای مختلف و در قاره های مختلف به 

خصوص در کشورهای اروپایی با تعداد زیاد 
در حال شناسایی است.

منشأ شیوع اخیر آبله میمونی به طور 
دقیق مشخص نیست

صالحی وزیری با اشاره به دلیل نگران کننده 
بودن این موضــوع، توضیــح داد: به دلیل 
این که افراد مبتلا به بیمــاری آبله میمونی 
هیچ ارتباطی با آفریقا نداشتند، این طغیان 
کمی باعث نگرانی شده اســت. در گذشته 
مواردی که در کشــورهای غیــر آفریقایی 
شناسایی می شدند، معمولاً به کشورهایی 
مثل نیجریه و کنگو ســفر داشتند و ارتباط 
اپیدمیولوژیک آن ها با کشورهای اندمیک 

مشخص بود.
وی افــزود: نکته مورد توجــه دیگر این بود 
که بیشــتر موارد ابتــلا در ماه هــای اخیر 
)در کشــورهای دنیا( در مردان بین ۲۰ تا 
۵۰ ســال که با مردان دیگــر رفتار پرخطر 
داشتند، مشاهده شده است. در صورتی که 
در اپیدمی های قبلی موارد ابتلا بیشــتر در 
افرادی بود که با حیوانــات در ارتباط بودند 
و در تماس با یک ســری جونده این ویروس 

منتقل می شد.
معاون تحقیقات و فناوری انستیتو پاستور 
درخصوص نحوه انتقــال ویروس در مردان 
هم جنس گرا، گفت: با توجه بــه این که در 
اختــلال رابطه جنســی، ارتباط پوســتی 
وجود دارد؛ ممکن اســت ویروس از طریق 
این ارتباط پوستی منتقل شــده باشد. اگر 
چه که ویروس می تواند باعث ایجاد عفونت 
سیستمیک شود و کلیه اعضا را درگیر کند 
و ممکن است از طریق ترشحات ارگان های 

تناسلی این انتقال انجام شده باشد.
دانشــیار ویروس شناسی پزشــکی مرکز 
تحقیقــات بیماری های نوپدیــد و بازپدید 
درباره نحوه گردش ویــروس آبله میمونی 
در شــیوع اخیر، توضیح داد: تئوری اول که 

در این موضوع مطرح شــده، این اســت که 
احتمالاً ویروس از آفریقا به اروپا وارد شده، 
ولی در زمــان پاندمی کوویــد-۱۹، مورد 
غفلت قــرار گرفته و گســترش پیدا کرده 
اســت. در تئوری دیگر؛ شــروع طغیان از 
کشــوری غیر از آفریقا بوده و ممکن است 

منشا زئونوز داشته باشد.

آبله میمونی چه عوارضی دارد؟
معاون تحقیقات و فناوری انستیتو پاستور 
در خصوص شدت آبله میمونی، اظهار کرد: 
این بیماری بر اســاس اطلاعات گذشته ما، 
نوعی بیماری خودمحدودشــونده است و 
بیماری شدیدی نیســت. علائم آن با تب، 
بدن درد، سردرد، خستگی مفرط، بیحالی، 
ضعف و تورم غدد لنفــاوی )لنف آدنوپاتی( 
بروز پیدا می کند؛ ولــی عوارض دیگری هم 

می تواند داشته باشد.
وی ادامــه داد: بعد از چنــد روز عوارض به 
صورت بثورات )راش( پوســتی به صورت 
ماکول، پاپول، وزیکول، پوسچول و کراست 
تظاهر پیــدا می کننــد. کل دوره بیماری 
حدود دو تا چهار هفتــه می تواند ادامه پیدا 
کند، ولــی در برخی افرادی که سیســتم 
ایمنی ضعیف تــری دارند، ممکن اســت 

بیماری فرم شدیدی داشته باشد.
دانشــیار ویروس شناسی پزشــکی مرکز 
تحقیقــات بیماری های نوپدیــد و بازپدید 
ادامه داد: ممکن است در این افراد بیماری 
با عفونت های ثانویــه باکتریایی نیز همراه 
شــود و عوارض ثانویه ایجاد شــود و حتی 
ممکن است در بعضی موارد منجر به مرگ 

نیز شود.
وی در خصوص نیــای ویروس آبله میمونی 
و میزان مرگ ومیــر آن، گفت: بــرای این 
ویــروس، دو نوع نیا عنوان شــده اســت. 
نیای اول، مربــوط به غرب آفریقا اســت و 
مرگ ومیــر آن حدود صفر تــا ۶ درصد و بر 

اســاس برخی منابع، صفر تــا ۳.۶ درصد 
ارزیابی شــده اســت. میزان مرگ ومیر در 
نیای آفریقای مرکزی ویروس آبله میمونی 
نیز از حدود صفر تا یــازده درصد، می تواند 
متغیر باشد. موارد مرگ بیشتر در کودکان 
و افرادی که سیســتم ایمنــی ضعیف تری 

دارند، مشاهده شده است.
صالحــی وزیــری خاطــر نشــان کــرد: 
خوشــبختانه در طغیانی که در حال حاضر 
با آن مواجه هســتیم، موارد مرگ در اثر این 
بیماری ثبت نشده و اکثر موارد، خودبه خود 
بهبود یافتنــد و این موضــوع نگرانی ها را 

کم تر می کند.
عضو هیئت علمی انســتیتو پاستور با اشاره 
بــه دیگر عــوارض بیماری آبلــه میمونی، 
گفت: اگر ضایعات روی قرنیه چشــم بیمار 

ایجاد شود، می تواند منجر به کوری شود.

ایمنی در برابر آبله میمونی چگونه 
ایجاد می شود؟

معاون تحقیقات و فناوری انستیتو پاستور 
اظهار امیدواری کرد: خوشبختانه اگر موارد 
ابتلا به بیماری آبله میمونــی افزایش پیدا 
کند، به راحتی واکسن مؤثر علیه آن وجود 
دارد و می تــوان آن را در مقیاس زیاد تولید 
کرد و در دســترس گروه های پرخطر مثل 
کادر پزشــکی و افراد دچار ضعف سیستم 

ایمنی قرار داد.
وی افزود: همچنین برای درمان این بیماری 
نیز چند داروی ویروســی به عنوان کاندیدا 
معرفی شــده است که عنوان شــده یکی از 
 )Tecovirimat( آن ها با نــام تکوویریمت
تاییدیــه FDA و تاییدیه اتحادیــه اروپا را 

دارد.
دانشــیار ویروس شناسی پزشــکی مرکز 
تحقیقــات بیماری های نوپدیــد و بازپدید 
در مورد میزان جهش این ویروس، توضیح 
داد: قاعدتاً ویروس هــا تغییر می کنند، ولی 

میزان تغییــری که در مــورد این ویروس 
RNA اتفاق افتاده، نسبت به ویروس های

دار مثل کووید-۱۹ یــا ویروس عامل ایدز و 
یا ویروس آنفلوآنزا ناچیز اســت و یک تا دو 
جهش )موتاسیون( آمینواسید در هر سال 
بــرای ویروس های جنــس اورتوپاکس که 

آبله میمونی جزو آن  است، تصور می شود.
صالحی وزیری در پاســخ به این ســوال که 
آیا ویروس آبلــه میمونی به ویــروس آبله 
مرغان نیز شــباهت دارد و آیــا ابتلا به آبله 
مرغــان و یا تزریــق واکســن آن می تواند 
در برابــر آبله میمونی ایمنــی ایجاد کند؟، 
توضیح داد: ویــروس آبله مرغــان اصلًا از 
خانواده ویروس های آبله نیست. بهتر است 
به آبله مرغان »واریسلا زوســتر« بگوییم. 
از لحــاظ طبقه بندی ویــروس آبله مرغان 
جزو ویروس های عامل تبخال طبقه بندی 
می شــود و اصلًا هیــچ ارتبــاط ژنتیکی و 

شباهتی بین آن  و آبله میمونی وجود ندارد.
small�  وی ادامه داد: واکسن آبله انسانی یا

pox، می تواند تا ۸۵ درصــد از ابتلا به آبله 
میمونی جلوگیری کند. البته الان در ایران 
افرادی که این واکســن را دریافت کردند، 
از زمان تزریقشــان ۴۰ تا ۵۰ سال گذشته 
است و ممکن اســت ایمنی در برابر آبله را از 

دست داده باشند.
معاون تحقیقات و فناوری انستیتو پاستور 
ضمن بیان این که نیازی به طراحی واکسن 
جدید برای آبلــه میمونی نیســت، عنوان 
کرد: می تــوان از همان واکســن های قبلی 
آبله انسانی برای آبله میمونی استفاده کرد. 
اگرچه که آن واکسن های آبله پس از اعلام 
ریشه کنی معدوم شدند؛ ولی اگر نیاز باشد، 
می توان از شــرکت هایی که این واکسن را 

تولید می کنند، تامین کرد.
وی درباره پلتفرم واکســن آبله انســانی، 
توضیــح داد: در حال حاضر چند واکســن 
برای آبله انسانی وجود دارد که در آن ها هم 
از ویروس تخفیف حدت داده استفاده شده 
و هم از ویروس non replicant که توانایی 

تکثیر ندارند، استفاده شده است.

احتمال بروز یک شیوع بزرگ 
چقدر است؟

دانشــیار ویروس شناسی پزشــکی مرکز 
تحقیقــات بیماری های نوپدیــد و بازپدید 
در مــورد این که احتمال بــروز همه گیری 
آبله میمونی چقدر اســت؟ توضیح داد: من 
معتقدم که ما باید همواره ســه ســناریوی 
خوب، بد و متوســط تعریف کنیم و همیشه 
برنامه هــای خود را بــرای ســناریوی بد 
بنویســیم تا کم تریــن ضرر و خســارت را 

متحمل شویم.
وی ادامــه داد: در حال حاضر هــم ما برای 
سناریوی بد برنامه ریزی می کنیم؛ ولی نظر 
شخصی من این است که شیوع آبله میمونی 
در مقایســه با پاندمی کووید-۱۹، چندان 

بزرگ نخواهد بود.

جزئیات آموزش زبان »فرانسه« در برخی مدارس

رئیس پلیس پیشگیری فراجا:

آمار کشف مواد از زائران ایـرانی کم است
خریدار  رئیس پلیس پیشگیری فراجا، به 
تشریح برنامه های پلیس برای اعزام زائران 
خانه خدا پرداخت و گفت: آمار کشــف مواد 
مخدر از زائران ایرانی بسیار پایین و محدود 

است.
 ســردار مهدی معصوم بیگی رئیس پلیس 
پیشــگیری فراجــا در نشســت خبری به 
مناسبت اعزام زائران حج تمتع افزود: از ۲۲ 
خرداد ماه از ۱۸ فرودگاه کشور ۳۹ هزار زائر 

به بیت الله الحرام اعزام می شوند.
وی با اشــاره به اینکه پلیــس فرودگاه های 
کشــور مأموریت هــای مختلفــی در این 
راســتا دارد، گفت: ۵ مأموریت اصلی داریم 
که تکریم حجاج مهمترین مأموریت پلیس 

فرودگاه ها است.
معصوم بیگی اعــلام کرد: روان ســازی 
ترافیک از شهر تا فرودگاه و تأمین امنیت 

محورهای مواصلاتی بر عهده پلیس است 
و همچنین مسائل مربوط به گذرنامه هم 
از ماموریت هایی اســت که بــرای پلیس 
در زمان اعزام به حج در نظر گرفته شــده 

است.
رئیس پلیس پیشــگیری گفــت: هرگونه 
داروی کدئین دار و یا مشتقات موادمخدر و 
مواد مخدر خط قرمز پلیس است و به شدت 
با افراد و یا زائرانی که بخواهند موادمخدر را 

از کشور خارج کنند، برخورد می کنیم.
وی ادامه داد: از طرف سازمان حج و زیارت 
پیامک هایی برای حجاج ارسال شده است 

تا در زمینه اقلام ممنوعه توجیه شوند.
معصوم بیگی اظهار کــرد: زائران حتماً ۴۸ 
ساعت قبل از ســاعت پرواز بارهای زائران 
به فرودگاه باید منتقل شــود تا زمان برای 

بررسی و چک بارها وجود داشته باشد.

وی گفت: خانواده های زائران برای بدرقه و 
استقبال به فرودگاه نیایید تا باعث شلوغی 

و ترافیک نشود.
رئیس پلیس پیشــگیری ادامــه داد: قرص 
متادون و شــربت متادون، قــرص و آمپول 
ترامادول، شربت اکسپکترانت کدئین دار، 

قرص اســتامینوفن کدئین دار و قرص های 
دیازپام در عربستان ممنوع است.

معصوم بیگی گفت: تجهیزات پلیس به روز 
شده است و از کارشناســان نقطه زن برای 
شناسایی افرادی که سعی دارند مواد مخدر 

را از کشور خارج کنند استفاده شده است.
وی گفت: آمار کشــف مواد مخدر از زائران 
ایرانی بسیار پایین و محدود است، حجاج 
ایرانی از جملــه حجاجی هســتند که به 
شــدت قوانین را رعایــت می کنند، اینکه 
ما اعلام می کنیم دلیل بر فراوانی نیســت 
اما باید اعلام شــود تا مردم در جریان قرار 

بگیرند.
معصوم بیگی افــزود: ســارقانی که دارای 
ســابقه ســرقت در فرودگاه هستند مجدد 
پرونده آنهــا در جریان قــرار گرفته و مورد 
رصد هستند، تیم های خودرویی و پیاده به 

صورت ویژه در ایام حج در فرودگاه ها وجود 
دارد.

وی با اشــاره به اینکه ۵ هــزار پلیس برای 
مأموریت حج به کار گرفته شــده اســت، 
گفت: مبلغ ۵,۰۰۰ یورو ارز می تواند همراه 
زائر حج باشــد و همچنین مقدار ۱۵۰ گرم 

طلا هم می تواند همراه زائران باشد.
معصوم بیگی افزود: اولین پرواز ۲۲ خرداد 
از فرودگاه امام )ره( آغاز می شود و برگشت 

هم تا ۷ مرداد به طول می انجامد.
رئیس پلیس پیشــگیری بیان کــرد: اعزام 
حجاج کشــورهای دیگر از ایــران منتفی 
اســت و فقط زائران ایرانی از فرودگاه های 

کشور به حج اعزام می شوند.
معصوم بیگی گفت: هیچکــدام از مأموران 
پلیس به حج اعــزام نمی شــوند و همه در 

حالت آماده باش هستند.



دوره های آموزش تخصصی پیشگیری از حوادث برای کارگران ساختمان برگزار شود

استان

تبریز-رحیم جباردخت   
سرپرســت اداره کل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: یکی از اولویت مــا در وزارت توجه به کارگران 
ساختمانی است که در حاشــیه این میزخدمت فرصتی محیا 
شــد تا صحبتی با انجمن صنفی کارگران استان داشته باشیم 
تا در راســتای اجرای آموزش ایمنی کارگران ساختمانی گام 

برداریم.
احمد رضا پرنده در حاشیه میزخدمت وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی در تبریز، در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در راستای 
سفر ریاســت جمهوری به اســتان آذربایجان شــرقی وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز همانند ســایر وزرات خانه ها با 
تدابیر لازم و ایجاد میزخدمت جهت ارتباط مســتقیم با مردم 

برگزار شد.
 وی با بیــان این که ارتبــاط چهره به چهره مردم و مســئولان 
به احصای مشــکلات کمک می کنــد، گفت: وقتــی مدیران 
ارشــد ســازمان ها در کنار مردم قرار گیرند، مشــکلات احصا 
می شــود، در این صورت با احصای مشــکلات یک سری از آن 
ها در سطح خود استان قابل رفع اســت و یکسری مشکلات با 
تصمیم گیری،سیاســت گذاری و برنامه ریزی در کلان کشور 

برطرف می شــود و نه تنها می توان مشــکلات یک استان بلکه 
 با اتخاذ تصمیم مشــکلات مشترک، سایر اســتان ها برطرف 

می شود.

وی افــزود: تــلاش می کنیم با نظــارت و آمــوزش ایمنی در 
واحدهای اقتصــادی در بخش های مختلف در پیشــگیری از 
حوادث کارگاه ها با همکاری تشــکلات کارفرمایی و کارگری و 

استفاده از تمام ظرفیت سازمانها و نهادها اقدامات موثری برای 
صیانت نیروی کار تحقق یابد؛ چراکه حفظ سلامت و صیانت از 

نیروی کار از برنامه های اصلی ما است.
سرپرســت اداره کل بازرســی کار وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشاره به ضرورت برگزاری دوره های آموزشی برای 
کارگاه های پرخطر به منظور پیشگیری از حوادث، خاطرنشان 
کرد: در حاشــیه این میزخدمت با نماینده شوراهای اسلامی 
کارو کارگر استان فرصتی شــد تا در خصوص اهمیت آموزش 
تشــکلات کارگری و کارفرمایی و نقش موثر آن ها در حفاظت 
جان کارگران صحبت هایی شــود، که در این راســتا مقرر شد 
 آموزش هــای تخصصی توســط همکاران بــازرس ما صورت 

گیرد.
وی از مسئولان تشکلات کارگری و کارفرمای درخواست کرد، 
با توجه به نقش موثر انها در مشارکت در کاهش حوادث، سهم 

خود را در حفظ و صیانت نیروی کار محقق کنند.
پرنده اظهار کــرد: در ســطح کلان به دنبال این هســتیم که 
دوره های تخصصی را برای تشــکلات کارگــری و کارفرمایی 
برگزار کنیم تا بتوانند با اشرافیت بیشتر برای حفظ و صیانت از 

نیروی کار اقدامات لازم انجام دهند.

اهواز -  محمد مجدم 
عملیات اجرایــی روکش آســفالت باقیمانده جاده 
دسترسی و ارتباطی روســتاهای منطقه تمبی چم 
فراخ بخش گلگیر مسجدسلیمان به همت شرکت 

بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان به اتمام رسید.
 این پروژه با اعتباري افزون بر 30 میلیارد ریال به طول 
2200 متر در مدت زمان 3 ماه در راســتای عمل به 
مسئولیت های اجتماعی و با تهیه شرح کار و نظارت 

مدیریت مهندسی و ساختمان این شرکت انجام شد .
طي این اقــدام اجراي لایه هاي روســازي شــامل 
بستر ســازي و اجراي یک لایه اساس در طول مسیر 
و عرض 6 متر ، اجراي یک لایه آســفالت به مساحت 

بیش از 12000 متر مربع – احــداث و ترمیم ابنیه فني طول 
مســیر شــامل احداث کانال ســنگي ، احداث دیوار حایل ، 
 احداث و ترمیم دستک هاي سنگي 2 دستگاه پل موجود اجرا

 گردید .
جاده دسترســی روســتاهای منطقه تمبی چم فراخ به شهر 
مسجدســلیمان 18000متر طــول دارد که پیــش از این 
عملیات بهســازی و مرمت 15800 متر از این مســیر توسط 
مدیریت مهندسی و ساختمان شرکت بهره برداری نفت و گاز 

مسجدسلیمان انجام شده است .
با اجرای ایــن پروژه که با مســاعدت مدیران عامل شــرکت 
ملی مناطــق نفت خیز جنوب و شــرکت بهره بــرداری نفت 
و گاز مسجدســلیمان جهت عمل به تعهدات و مســئولیت 
های اجتماعی صنعت نفت تعریف و به مرحله اجرا رســیده، 
مشــکلات عبور و مرور و دسترسی روســتاهای چوب سرخ، 
چم فراخ، تمبی، پنبه کار، تلبمن، چهاربیشه و اکبر آباد بخش 
گلگیر مسجدســلیمان با جمعیتی حدود 2000 نفر، به مرکز 

شهرستان به طور کلی مرتفع می گردد.

البرز-مظفری    
در جلسه تنظیم بازار شامگاه ، استاندار البرز دستور تشکیل 
فوری کمیتــه »رصد و تحلیــل اقتصادی بــازار « با حضور 

دستگاه های اجرایی مرتبط را صادر کرد.
در جلســه تنظیم بازار که با حضور مدیران اجرایی اســتان 
تشکیل شــد، علاوه بر ارائه گزارش دســتگاههای اجرایی 
از کنترل وضعیت بــازار و همچنین شــاخص های مرتبط 
به اشتغال و ســامانه رصد ثبت اشــتغال، به منظور تجمیع 
گزارشات تخصصی دستگاه های اجرایی مرتبط با بخش های 
اقتصادی، استاندار البرز دستور تشکیل کمیته ای به همین 

منظور را صادر کرد.
دستگاههای اجرایی استان شامل ادارات کل اقتصاد و دارایی، 
ســازمان صنعت معدن تجارت، جهاد کشاورزی و تعاون کار 
و رفاه اجتماعی اســتان البرز به عنوان اعضای تخصصی این 
کمیته موظف شدند نسبت به رصد دائمی و تبادل اطلاعات 
اقتصادی، یکپارچه سازی اطلاعات و ارائه گزارش از وضعیت 
قیمت ها و نوسانات مرتبط با بازار و همچنین گزارشات مرتبط 
به کســب و کار ، تولید و اشــتغال به صورت دوره ای و  منظم 
اقــدام و پس از تجمیع گزارشــات و یکپارچه ســازی آنان و 
انطباق با شاخص های مرتبط به هر حوزه، برای جلسات بعدی 

گزارشات خود را ارائه کنند. در این جلسه مدیر کل تعاون کار 
و رفاه اجتماعی استان البرز نیز با ارائه گزارش آخرین وضعیت 
گزارش اشتغال و ثبت سامانه رصد توسط دستگاه های متعهد 
اشتغال و همچنین تامین نیاز نیروی انسانی در شهرک های 
صنعتی و پیگیری اسکان های موقت کارگری گفت: در ثبت 
سامانه اشــتغال به عنوان اســتان برتر در میان استان های 
دیگر در موضوع اشتغال هســتیم ولی این مسأله نباید باعث 
کندی در ثبت روند ثبت اشــتغال در استان باشد و از دستگاه 
های متعهد اشتغال تقاضا میکنم با رصد دقیق گزارش های 
دستگاه تحت امر خود، نسبت به اجرای تعهد ملی استان البرز 

در موضوع اشتغال را انجام دهند. 

البرزاهواز
دسترسي آسان روستاييان مسيري دورافتاده با همت نفتي ها ؛

وستاهای تمبی چم فراخ به اتمام رسید آسفالت جاده ر
با دستور استاندار البرز؛

کمیته رصد و تحلیل اقتصادی بازار راه اندازی می شود

از 25 مرداد 1401 برگزار می شود؛

مسابقات جهانی پاراگلایدر به میزبانی کرمانشاه

کرمانشاه-حسنافخازاده  مسئول کمیته مسابقات انجمن پاراگلایدر کشور 
سطح مسابقات مسافت آزاد چریکی در سایت ویس قرنی کرمانشاه را بالا توصیف 

کرد.
اسد سهرابی  بااشاره به آغاز مسابقات کشوری مسافت آزاد پاراگلایدر یادوره شهید 
چمران در کرمانشاه، اظهارکرد: این مســابقات از 10 خرداد با حضور 140 نفر از 

بهترین خلبانان پاراگلایدر ایران در سایت ویس قرنی کرمانشاه آغاز شده است.
وی درخصوص میزبانی کرمانشــاه گفت: باتوجه به پیشــینه خوب کرمانشاه در 
بحث برگزاری مسابقات، شرایط جغرافیایی مناسبت و حمایت مسئولین، میزبانی 

مسابقات مسافت آزاد چریکی به این استان داده شد. 
مسئول کمیته مســابقات انجمن پاراگلایدر کشــور تصریح کرد: در روز اول این 
مســابقات بیش از 50 خلبان بیشــتر از 100 کیلومتر و در روز دوم هم حدود 25 

خلبان بیش از 250 کیلومتر را پرواز کردند.
وی با بیان اینکه استقبال خلبانان پاراگلایدر از مســابقات کرمانشاه خوب بوده، 
افزود: شاید تا حدود یک دهه پیش برای برگزاری مسابقات پاراگلایدر بیش از 20 
خلبان نداشتیم، اما اکنون حدود 400 تا 500 خلبان مسابقه ای داریم که اکثر آنها 
عناوین آسیایی دارند. سهرابی با اشاره به ظرفیت های بسیار بالای کرمانشاه برای 
برگزاری مسابقات پاراگلایدر، عنوان کرد: این پتانسیل ها باعث شده تا در چند سال 
اخیر تمام رکوردهای مسافت آسیایی هم در بخش بانوان و هم آقایان در کرمانشاه 

شکسته شود.
وی ادامه داد: باتوجه به این شــرایط فــوق العاده، برای اولین بــار مجوز برگزاری 
مسابقات جهانی این رشته را به میزبانی کرمانشاه گرفته ایم و قرار است  از 25 مرداد 

ماه این استان میزبان خلبانانی از کشورهای مختلف دنیا باشد.
مسئول کمیته مسابقات کشــوری پاراگلایدر با بیان اینکه ثبت نام برای شرکت 
خلبانان در این رویداد آغاز شده، افزود: تاکنون خلبانانی از 17  کشور ثبت نام کرده 
اند و پیش بینی می شود حدود 50 تا 60 نفر از برترین خلبانان پاراگلایدر دنیا در این 

مسابقات حضور پیدا کنند.

  

ونیکی ح نسخه نویسی الکتر  اجرای کامل طر
 در ایلام

ایلام - حسن بیگی  طرح نسخه نویسی الکترونیکی به صورت 100 درصدی 
در استان ایلام اجرا شد.  مدیر کل بیمه سلامت اســتان ایلام گفت : با توسعه زیر 

ساخت های نسخه نویسی الکترونیکی با خط پزشکان خداحافظی شد.
رحیمی افزود : بدون دفترچه کاغذی و صرفا با کد ملــی از خدمات بیمه در طرح 

نسخه نویسی الکترونیکی استفاده می شود.
وی تصریح کرد : در سامانه نسخه نویسی الکترونیکی پزشــکان می توانند با وارد 

کردن کد ملی بیمار، تجویز لازم را برای بیماران به داروخانه ها ارجاع دهند.
مدیر کل بیمه سلامت استان ایلام گفت: طرح نسخه الکترونیک در کل کشور از 
دی ماه آغاز شد و در استان ایلام 2 ماه زودتر از کشور این طرح به صد درصد رسید و 

هیچ گونه نسخه کاغذی در استان نداریم.
به گفته رحیمی : شاخص نسخه نویسی الکترونیک در کل کشور ۹۹ درصد است 

که در استان ایلام از آبان ماه 100 درصد بوده است.
او می گوید: به دلیل اینکه این طرح به خوبی در استان اجرا شد و یک شفافیت مالی 
ایجاد کرد ما تمام مطالبات سال 1400 که بالغ بر 210 میلیارد تومان هزینه شده 
بود کاملا پرداخت شد و هیچ گونه بدهی در ســال گذشته نداریم و فروردین سال 

جاری را نیز بروز رسانی می کنیم.
حدود 40 میلیون نفر از جمعیت کشور تحت پوشش بیمه سلامت هستند.

استان ایلام جز استان های پیشــرو در اجرای نسخه نویسی الکترونیکی در کشور 
بوده که از آبان ماه اجرای این طرح را در استان آغاز کرده است.

 

مرمت و بازسازی ۶۰ خانه در گلسار

البرز-مظفری  مسئول بسیج سازندگی شهر گلســار از مرمت و باز سازی 60 
خانه توسط گروه های جهای این منطقه خبر داد.

محمد روستا کهن مسئول بسیج سازندگی شهر گلسار گفت: در سطح شهرستان 
ساوجبلاغ 130 گروه جهادی ثبت شــده داریم که 15 گروه جهادی تخصصی در 

زمینه مسکن با ما همکاری می کند.
روستا کهن گفت: ما امســال در منطقه کم برخوردار شهر گلسار 60 واحد خانه را 
بازسازی و مرمت می کنیم که هزینه تمام شــده این 60 واحد یک میلیارد و 800 
میلیون تومان در نظر گرفته شده اســت. او می گوید: هزینه بازسازی و مرمت این 
60واحد توسط بسیج سازندگی سپاه شهرستان ساوجبلاغ،خیرین وادارات انجام 
می شود. روستاکهن گفت: اگر دستگاه های خدمات رسان و اجرایی با ما همکاری 

کنند تا پایان سال این 60 واحد مرمت و بازسازی می شوند .
در 1400درشهرستان ساوجبلاغ 37 واحد مرمت و بازسازی داشتیم و امسال 60 

واحد در منطقه کم برخوردار شهر گلسار مرمت و بازسازی می شود.

وستایی در شهرستان قروه  آسفالت  23 کیلومتر راه ر
سنندج  مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای کردســتان گفت: در سال 
جاری 23 کیلومتر راه روستایی در شهرســتان قروه آسفالت خواهد شد که برای 

اجرای این پروژه 450 میلیاردریال اعتبار نیاز است.
محمد راشــد مدرس گرجی گفت: اعتبار ســال 1400 برای آســفالت راه های 

روستایی این شهرستان 350 میلیارد ریال بود که 50 درصد آن تخصیص یافت.
 مدیرکل راهــداری و حمل و نقل جاده ای کردســتان گفت: میانگین شــاخص 
برخورداری از آسفالت راه های روســتایی بالای 20 خانوار در شهرستان قروه 77 
درصد است، راه های روستایی این شهرستان به دلیل عدم نگهداری وعدم روکش 

دوباره در حال تخریب است.
او می گوید: میانگین شاخص برخورداری از آسفالت راه روستایی بالای 20 خانوار 
در کشور بیش از 80 درصد اســت که این شاخص در اســتان 15 درصد کمتر از 
میانگین کشوری اســت. مدرس گرجی گفت: کل پروژه های احیا و آسفالت راه 
روستایی که برای استان تا سال 1403 تعریف شده، 340 کیلومتر با اعتبار 10 هزار 

میلیارد ریال از محل اعتبارات منابع استانی است.

قزوین-مریم نقدی   
معاون اســتاندار قزوین گفت: برای جمع آوری آمار 
و اطلاعــات و پالایش و کاهش تصادفــات در نقاط 
پرحادثه، سامانه جامع تصادفات راه اندازی می شود. 
مهدی رجحانی معــاون عمرانی اســتاندار قزوین 
گفت: برای ایجاد این سامانه باید تفاهم نامه ای بین 
راهداری و حمل و نقل جاده ای، پلیس و شهرداری 

و با مدیریت دفتر فنی اســتانداری و با مشــارکت 
دستگاه هایی، چون پزشــکی قانونی تنظیم شود و 
پیاده سازی اطلاعات در بخش برون شهری بر عهده 
راهــداری و حمل و نقل جــاده ای و در بخش درون 

شهری بر عهده شهرداری باشد.
او گفــت: ایجاد ســامانه جامــع تصادفــات اقدام 
ارزشمندی است که می تواند مبنای تصمیم گیری 

و اقدامات مهم و موثری در این زمینه شود.
رجحانــی در ادامــه دربــاره طرح جمــع آوری 
ایستگاه های عوارضی شــماره 2، 3و 1 آزادراه های 
قزوین - زنجان و قزوین - کــرج نیز گفت: در طرح 
تهیه شده از ســوی راهداری و حمل و نقل جاده ای 
اســتان قزوین تمام تمهیدات از جمله دسترســی 
یگان های امدادی و مســائل پدافنــد غیرعامل و 

مدیریت بحران اندیشیده شــده و برای جمع آوری 
آن تمام دکه ها و مغازه های مجاور این ایســتگاه ها 
باید جمع آوری شوند. او ادامه داد: در حوزه مدیریت 
ترافیــک اولویت اول و مهم حفــظ جان هموطنان 
اســت و هرگونه تصمیمــی در این خصــوص باید 
با توجه بــه همین اولویــت بــوده و در آن دغدغه 

دستگاه های مربوط نیز مورد توجه قرار گیرد.

وین  راه اندازی سامانه جامع تصادفات در قز

اصفهان-مریم مومنی   
مدیرکل راه و شهرسازی استان اصفهان گفت: سقف تسهیلات کمک ودیعه مسکن 
در مرکز استان اصفهان و سایر نقاط شــهری به ترتیب 70 و 40 میلیون تومان با نرخ 

سود 18 درصد و طول دوره بازپرداخت 5ساله است.
علیرضا قاری قرآن درباره جزئیات اعطای تسهیلات کمک ودیعه مسکن اظهار کرد: 
ثبت نام برای وام کمک ودیعه مســکن از طریق ســامانه  جامع طــرح های حمایتی 
مســکن وزارت راه و شهرســازی به نشــانی saman.mrud.ir  در بخــش ثبت نام 

تسهیلات کمک ودیعه انجام می شود.
 وی با بیان اینکه ثبت نام برای این تسهیلات از ســاعت 10 روز پنج شنبه 12 خرداد 
1401 آغاز شده است، افزود: سقف تســهیلات کمک ودیعه مسکن در مرکز استان 
اصفهان و سایر نقاط شهری به ترتیب 70 و 40 میلیون تومان است، همچنین بسته به 
اینکه تقاضاها در کدام شهرها و چه تعداد باشد قطعاً روی تعدادی که می توانند از این 

تسهیلات استفاده کنند تاثیر می گذارد.
 مدیرکل راه و شهرســازی اســتان اصفهان تاکید کرد: افرادی که متقاضی دریافت 

تسهیلات ودیعه و اجاره مسکن هستند باید دارای اجاره نامه و کد رهگیری باشند.
 وی با اشــاره به اینکه نرخ ســود تســهیلات ودیعه مســکن 18 درصد و طول دوره 
بازپرداخت 5ساله اســت، گفت: در حال حاضر افرادی در اولویت دریافت وام ودیعه 

مسکن و معرفی به بانک هستند که سال های گذشته وام ودیعه را دریافت نکرده اند.
 قاری قرآن خاطرنشان کرد: در ســال 1400، تعداد 160 هزار نفر جهت دریافت وام 
کمک ودیعه مســکن در اســتان اصفهان ثبت نام کردند که از این تعداد 51 هزار نفر 

حائز شرایط شناخته شدند و 27 هزار و 574 نفر نیز وام را دریافت کردند.

گرگان-مهناز محمدزمانی     
رئیس سازمان شیلات ایران گفت: براساس برنامه ریزی انجام شده صادرات محصولات 

شیلاتی به یک میلیارد دلار می رسد.

سید حسین حسینی  اظهار کرد: تولیدات شیلاتی کشور در سال گذشته یک میلیون و 
268 هزار تن بود که این میزان در برنامه 1404 با توجه به برنامه تحولی تدوین شــده به 
دو میلیون و 600 هزار تن می رســد که امیدوارم این مهم با همت بخش های شیلاتی و 

ملی تحقق یابد.
وی میزان صادرات شیلاتی در ســال 1400 را 160 هزار تن به ارزش 556 میلیون دلار 
اعلام کرد و افزود: برنامه ریزی ما این اســت که با ظرفیتی که ایجاد شــده صادرات این 

بخش به یک میلیارد دلار برسد.
رئیس سازمان شــیلات ایران به برنامه ریزی های لازم برای تحقق شعار سال اشاره کرد 
و یادآور شد: در حوزه بهره وری از دانش بنیان، کارگروه فناوری دانش بنیان ایجاد شده 
و افزایش بهره وری به همراه طرح همگام با کشــاورز به منظور رسوخ دانش بر تولیدات 
کشاورزی در دستور کار ما قرار گرفت که در راستای آن در حوزه مکانیزاسیون و افزایش 
بهره وری برنامه های مختلفی اجرا می شــود که خوشــبختانه تاکنون برنامه های این 

بخش به خوبی پیش رفت .
حسینی با بیان اینکه ماهیان خاویاری در صنعت شیلات برند ایران است، تصریح کرد: 
از سال 2010 صید خاویار به دلیل صید بی رویه از خلیج و دریاچه خزر و مصوبه سازمان 
تخصصی بهره برداری از موجودات زنده دریای خزر ممنوع شد و ما نیز حدود یک دهه در 

راستای پرورش ماهیان خاویاری گام برداشتیم.
وی از پرورش ماهیان خاویاری در 22 استان کشــور خبر داد و افزود: ماهیان خاویاری 
متعلق به دریاچه خزر و ســواحل استان های شــمالی هســتند و این کار نیاز به ایجاد 
زیرســاخت های لازم دارد گرچه تاکنون اقداماتی در این بخش انجام شــده اما کافی 

نیست.
رئیس سازمان شیلات ایران خاطرنشان کرد: براساس برنامه ریزی انجام شده در استان 
گلســتان چهار مزرعه پرورش ماهی خاویاری به طور پایلوت در گمیشان راه اندازی می 

شود.

تبریز-رحیم جباردخت 

    سرپرســت اداره کل بازرســی کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی گفت: یکی از اولویت ما در وزارت توجه به کارگران 
ساختمانی است که در حاشیه این میزخدمت فرصتی محیا 
شد تا صحبتی با انجمن صنفی کارگران استان داشته باشیم 
تا در راستای اجرای آموزش ایمنی کارگران ساختمانی گام 

برداریم.
احمد رضا پرنده در حاشــیه میزخدمت وزارت تعاون، کار و 
رفاه اجتماعی در تبریز، در گفت وگو با ایســنا، اظهار کرد: در 
راستای سفر ریاست جمهوری به اســتان آذربایجان شرقی 
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی نیز همانند ســایر وزرات 

خانه ها بــا تدابیر لازم و ایجــاد میزخدمت جهــت ارتباط 
مستقیم با مردم برگزار شد.

 وی با بیان این که ارتباط چهره به چهره مردم و مســئولان به 
احصای مشــکلات کمک می کند، گفت: وقتی مدیران ارشد 
سازمان ها در کنار مردم قرار گیرند، مشکلات احصا می شود، 
در این صــورت با احصای مشــکلات یک ســری از آن ها در 
ســطح خود اســتان قابل رفع است و یکســری مشکلات با 
تصمیم گیری،سیاست گذاری و برنامه ریزی در کلان کشور 
برطرف می شــود و نه تنها می توان مشکلات یک استان بلکه 
 با اتخاذ تصمیم مشکلات مشترک، ســایر استان ها برطرف 

می شود.
وی افــزود: تلاش می کنیم بــا نظارت و آمــوزش ایمنی در 

واحدهای اقتصادی در بخش های مختلف در پیشــگیری از 
حوادث کارگاه ها با همکاری تشکلات کارفرمایی و کارگری 
و استفاده از تمام ظرفیت ســازمانها و نهادها اقدامات موثری 
برای صیانت نیروی کار تحقق یابد؛ چراکه حفظ ســلامت و 

صیانت از نیروی کار از برنامه های اصلی ما است.
سرپرســت اداره کل بازرســی کار وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی با اشــاره به ضرورت برگزاری دوره های آموزشــی 
برای کارگاه هــای پرخطر به منظور پیشــگیری از حوادث، 
خاطرنشــان کرد: در حاشــیه این میزخدمت بــا نماینده 
شــوراهای اســلامی کارو کارگر استان فرصتی شــد تا در 
خصوص اهمیت آموزش تشــکلات کارگــری و کارفرمایی 
و نقش موثر آن ها در حفاظت جــان کارگران صحبت هایی 
شود، که در این راستا مقرر شد آموزش های تخصصی توسط 

همکاران بازرس ما صورت گیرد.
وی از مسئولان تشــکلات کارگری و کارفرمای درخواست 
کرد، با توجه بــه نقش موثر انهــا در مشــارکت در کاهش 
حوادث، ســهم خود را در حفظ و صیانــت نیروی کار محقق 

کنند.
پرنده اظهار کرد: در ســطح کلان به دنبال این هســتیم که 
دوره های تخصصی را برای تشــکلات کارگری و کارفرمایی 
برگزار کنیم تا بتوانند با اشرافیت بیشتر برای حفظ و صیانت 

از نیروی کار اقدامات لازم انجام دهند.

اصفهان

گرگان

مديرکل راه و شهرسازی استان:
وام کمک ودیعه مسکن در اصفهان ۷۰ میلیون تومان شد

ورش ماهیان خاویاری در ۲۲ استان کشور پر

دوره های آموزش تخصصی پیشگیری از حوادث برای کارگران 
ساختمانی برگزار شود 

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد
جزئیات جدید از انتشار اوراق ارزی

رئیس کل بانک مرکزی گفت: انتشــار اوراق ارزی پروژه ای است، یعنی 
پروژه ای برای این اوراق تعریف می شــود که هم درآمد ارزی و هم بازده 

قابل قبول داشته باشد تا بتواند بازپرداخت را هم ارزی انجام دهد.
دکتر علی صالح آبادی درباره نوســان بــازار ارز و چگونگی مدیریت آن 
گفت: بیشترین ذخیره ارزی اسکناسی را در تاریخ کشور داریم بنابراین 
از نظر برقراری تعــادل عرضه و تقاضا در بازار ارز مشــکلی نداریم و » از 
همه ظرفیت های بانک مرکــزی برای برقراری آرامــش در بازار ارز « 

استفاده می کنیم.
وی ادامه داد: در بحــث تقاضا تــلاش داریم افرادی کــه در بحث ارز 
تقاضای واقعی دارند، در بازار نیما و تشــکل ارزی پوشــش کامل داده 

شوند.
رئیس کل بانک مرکزی در پاسخ به این پرسش ایرنا که نرخ سود اوراق 
ارزی که قرار است به زودی منتشر شود چقدر است، اظهار داشت: این 
اوراق ارزی در قالب پروژه ای اســت یعنی نخست پروژه تعریف و سپس 

اوراق ارزی برای تأمین مالی آن پروژه منتشر می شود.
دکتر صالح آبادی با اشاره به مشــخص بودن زمان پروژه ادامه داد: زمان 
معمولا دو یا سه سال است و سررسید اوراق بسته به پروژه ای که تعریف 
می شود، خواهد بود. تأمین به شکل ارزی است یعنی تأکید می شود که 

بازپرداخت هم اصل و هم سود، ارزی خواهد بود.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: پــروژه ای تعریف و انتخاب 
می شود که حتما درآمد ارزی و بازده قابل قبولی داشته باشد که بتواند 

بازپرداخت آن را به شکل ارزی انجام دهد.

دریافت »بلیت امنیتی« از طریق برنامک رمزساز 
بانک اقتصادنوین

امکان دریافت »بلیت امنیتی« برای اســتفاده 
در ســامانه اینترنت بانک از طریــق برنامک 

»رمزساز بانک اقتصادنوین« فراهم شد.
به گزارش روابط عمومی بانــک اقتصادنوین، 
مشــتریان ارجمنــد ایــن بانــک از این پس 
می توانند هنگام ورود به سامانه اینترنت بانک 
و یا انتقال وجه از مبدا ســپرده، بلیت امنیتی 
را علاوه بر شــماره تلفــن همراه ثبت شــده خود در بانــک، از طریق 
برنامک رمزســاز بانک اقتصادنوین نیز دریافت کنند. یکی از مهم ترین 
کارکردهای این خدمــت جدید ایجاد دسترســی ســاده تر به بلیت 
امنیتی برای هم وطنان خارج از کشــور و یا در زمان اختلال شبکه های 

مخابراتی است.
برنامک »رمزســاز اقتصادنوین« قابل نصب بر انواع سیستم عامل تلفن 
همراه )اندروید یا IOS( بوده و این قابلیــت را دارد تا به صورت آفلاین 
و بدون نیاز به اتصال به اینترنت، رمزهــای یک بارمصرف را تولید و در 
اختیار کاربران قرار دهد. این برنامک فقط یک بار در مرحله فعال سازی 

نیاز به اینترنت دارد.
گفتنی اســت، پیش از این، امکان دریافت رمز اول و دوم پویا )رمز اول 
و دوم یک بارمصرف در تراکنش های کارتی( از طریق برنامک رمزســاز 
اقتصادنوین فراهم شده بود و فعال سازی بلیت امنیتی، گام دیگری در 
جهت افزایش امنیت حســاب های بانکی و جلوگیری از کلاهبرداری 

است.
هم وطنان عزیز برای کســب اطلاعات بیشــتر می تواننــد با مرکز ۲۴ 
ساعته ارتباط با مشتریان به شماره ۴۸۰۳۱۰۰۰-۰۲۱ تماس حاصل 

کنند.

نخستین های شبکه بانکی کشور در بانک ملی ایران
  ارایه خدمات ریالی و ارزی به صورت همزمان 

با کران کارت
بانک ملی ایران به عنوان بانک پیشــگام ارایه 
خدمات ارزی و ابزارهای نو، با محصول منحصر 
به فــرد کارت ریالــی- ارزی )کــران( امکان 
دریافت خدمــات ریالــی و ارزی را به صورت 
همزمان برای نخســتین بار در شــبکه بانکی 

کشور فراهم کرده است.
به گزارش روابط عمومــی بانک ملی ایران، این 
بانک به عنوان بانک پیشــرو در تحولات صنعــت بانکداری، همواره در 
عرصه ارایه خدمت به مردم پیشتاز بوده و محصول منحصر به فرد کارت 
ریالی-ارزی نیز برای نخستین بار در شبکه بانکی کشور ارایه می شود.

حساب پشت کارت های کران یک حساب ارزی از نوع دلار و یورو بوده 
که علاوه بر اینکه این کارت خدمات ارزی را از طریق بســترهای ارزی 
بانک ملی ارایه می کند، تــوان ارایه همزمان خدمات ریالی در بســتر 

شتاب را نیز دارد.
حفظ مانده حســاب به ارز، تبدیل ارز بــه ریال به نــرخ روز در هنگام 
تراکنش و اتصال به شــبکه پرداخت ریالی )شتاب و شاپرک( از ویژگی 

های این کارت ریالی و ارزی است.
سرعت، سهولت و امنیت در ارایه همزمان خدمات ریالی و ارزی، تبدیل 
ارز به ریــال صرفا به میزان مــورد نیاز، جلوگیری از خطرات ناشــی از 
ســرقت ارز به صورت اســکناس، دریافت وجه ارزی از خودبانک های 
ارزی بانک ملی ایران به صورت ۲۴ ســاعته، امکان اســتفاده از درگاه 
های مجازی نظیر خرید اینترنتی و کاهش تبادل اسکناس در معاملات 

ارزی از دیگر مزیت های کارت ارزی- ریالی بانک ملی ایران است.
سیســتم بانکی بهترین و امن ترین بســتر برای نگهداری منابع ارزی 
هموطنان اســت و این محصول می توانــد بخش زیــادی از تقاضا به 
اسکناس های ارزی در کشور را مدیریت کند که نوید یک تحول جدید 

در نظام بانکی کشور است.
بانک ملی ایران تلاش دارد آنچه که هدف نظام بانکی یعنی همان تامین 
مالی آحاد جامعه و کســب رضایتمندی مردم اســت را بیش از پیش 
محقق کند و این محصول علاوه بر مشتریان، تحولات خوبی را در حوزه 

تجارت برای بازرگانان و تجار رقم می زند.
لازم به ذکر است، دیگر محصول ارزی منحصر به فرد و جدید بانک ملی 
ایران، خودپرداز هوشــمند ریالی - ارزی است که این خودپرداز ضمن 
ارایه توام خدمات ریالی و ارزی کارت هــای کران، هویت واحد و تجربه 
کاربری یکســان با ســایر درگاه های فیزیکی و مجازی بانک از جمله 

سامانه بام را دارد.

ثبت افزایش سرمایه بانک سامان
بانک سامان افزایش ســرمایه ۱۹۸ درصدی 

خود را ثبت کرد.
به گزارش ســامان رســانه، پــس از برگزاری 
مجمع فــوق العاده بانک ســامان و رای مثبت 
سهامداران به افزایش ســرمایه ۳۲۰ درصدی 
در دومرحله، این بانــک با اخذ مجوزهای لازم، 
از ثبت مرحله نخســت این افزایــش به میزان 

۱۹۸ درصد در مرجع ثبت شرکت ها خبر داد.
بر این اساس، افزایش سرمایة شــرکت از مبلغ ۱۱,۵۰۰,۰۰۰ میلیون 
ریال بهمبلغ ۳۴,۲۷۰,۰۰۰ میلیون ریال از محل مازاد تجدید ارزیابی 
دارایی ها مبلغ ۲۲۷۷۰۰۰۰ میلیون ریال به ثبت رسیده و سهام جایزه 

به زودی قابل معامله خواهد بود.

دیدارهای فشرده مدیرعامل بانک تجارت از پایتخت انرژی ایران
وشیمی  اخلاقی: بانک تجارت به صنعت پتر

نگاهی استراتژیک و حمایتی دارد
مدیرعامل بانک تجــارت به عنــوان بانک تخصصی انــرژی و حامی 
برتر صنعت پتروشــیمی، در سفری فشرده به عســلویه، از ۲۲ شرکت 
پتروشــیمی مســتقر در این منطقه بازدید کرد و در راســتای توسعه 
همکاری های فی مابین با مدیــران عامل این شــرکت ها به گفت وگو 

نشست.
به گــزارش روابط عمومی بانــک تجارت، دکتر هــادی اخلاقی فیض 
آثار در دیدار با مدیران عامل شــرکت های پتروشیمی منطقه عسلویه 
استان بوشــهر به خدمات بانک تجارت به این صنعت مهم کشور اشاره 
کرد و گفت: بانک تجارت به صنعت پتروشــیمی، نگاهی استراتژیک و 
حمایتی دارد و مجموعه همکاران ما در شــعب و ســتاد بانک همواره 
در اندیشــه طراحی و ارائه خدمات متنوع مالی و بانکی متناسب با نیاز 
شرکت های پتروشیمی با هدف کمک به توسعه این صنعت مهم کشور 
هستند. بنابراین ما مصمم هستیم با ارائه بســته های خدماتی متنوع 
و راه حل های مالــی منطبق با نیاز پروژه های توســعه محور واحدهای 
تولیدی نقش خود را در کمک به پیشبرد این صنعت به خوبی ایفا کرده 

تا در تمامی سطوح در کنار مجتمع های پتروشیمی باشیم.
وی با تاکید بر اینکه هنوز فاصله زیادی تا رسیدن به ظرفیت های اصلی 
و واقعی صنایع مختلف کشــور از جمله صنعت پتروشیمی وجود دارد، 
افزود: حضور متخصصین و مهندســین داخلی کشــور و رقم خوردن 
موفقیت های صنعت پتروشــیمی موجب غرور ملی مردم ایران است و 
در این مسیر، نظام بانکی به گواه آمار، نقش بســزایی ایفا کرده و امروز 
بانک تجارت در زمینه ارائــه روش های مختلف تامیــن مالی از جمله 
گشایش اعتبارات اسنادی ظرفیت های فوق العاده ای را به وجود آورده 

است.
وی صنعت پتروشیمی را عامل ثروت آفرینی برای اقتصاد کشور دانست 
و گفت: نگاه آینده نگر و ارزنده موجود بین بانک و صنعت پتروشــیمی 
سبب شناخت دقیق و تخصصی از نیازهای دوطرف شده و در این راستا 
نیازهای جدید و آتی این مجموعه ها را در ســریع ترین زمان پوشــش 

می دهیم.
دکتر اخلاقــی در این دیدارها افق صنعت پتروشــیمی کشــور برای 
ســال های آینده را افق مثبت و روشنی دانســت و افزود: بانک تجارت 
می تواند با پتانســیل های موجود به عنوان یکی از شــرکای تجاری در 
انجام پروژه های این صنعت نقش بســزایی را ایفا کند. بانک تجارت چه 
در بخش فنــی و تخصصی و چه در حوزه مالــی و همچنین در حمایت 
از شــرکت های دانش بنیان، فراتر از ظرفیت های مورد توافق، آمادگی 
همکاری دارد و البته این بانک ظرفیت های جدیدی از جمله همکاری 
در تشــکیل صندوق های خصوصی را برای فعــالان این صنعت فراهم 

آورده است.
مدیرعامل بانک تجارت در سفر به منطقه عســلویه با مهندس صانعی 
مدیرعامل پتروشیمی نوری، مهندس فرزانه مدیرعامل شرکت مبین 
انرژی خلیج فارس، مهندس جوانمردی مدیرعامل پتروشیمی هنگام، 
مهندس بــدری مدیرعامل پتروشــیمی کیمیای پــارس خاورمیانه، 
مهندس مرعشی مدیرعامل پتروشــیمی آپادانا خلیج فارس، مهندس 
حسنی مدیرعامل پتروشــیمی پارس، مهندس اســلامی مدیرعامل 
پتروشــیمی مهر ،مهندس قنبریان مدیرعامل پتروشیمی پتروشیمی 
جم، مهندس حیدر زاده مدیرعامل پتروشــیمی آریاساسول، مهندس 
نجفی مدیرعامل پتروشیمی گوهر افق، مهندس کریمیان مدیرعامل 
پتروشیمی دنا، دکتر عباسی مدیرعامل هلدینگ انرژی سپهر،مهندس 
سمیعی کدکنی مدیرعامل شــرکت دماوند انرژی عسلویه، مهندس 
یزدانی کاشانی مدیر عامل مخازن ســبز پتروشیمی عسلویه، مهندس 
جوکار مدیرعامل پتروشــیمی بوشــهر، مهندس اولادی مدیرعامل 
پتروشــیمی کاویان، مهندس قربان مدیرعامل پتروشــیمی مروارید، 
مهندس انصاری نیک مدیرعامل پتروشیمی مرجان، مهندس قادری 
مدیرعامل پتروشــیمی پتــرو پالایش کنگان، مهندس جمشــیدی 
مدیرعامل پتروشــیمی پردیس، مهندس زالی مدیرعامل پتروشیمی 
سبلان و دکتر نظری مدیر عامل شرکت عملیات غیرصنعتی پازارگاد و 
رئیس شورای پتروشیمی ها دیدار و گفت وگو کرد و با اهدا لوح تقدیر از 

ایشان قدردانی کرد.
فرخ نژاد رییــس هیات مدیره، شــریفیان معــاون مدیرعامل در امور 
مشــتریان شــرکتی و تجاری، امین زارع معاون مدیرعامــل در امور 
اعتباری، گلی مشاور مدیرعامل و رئیس روابط عمومی و ارتقاء سرمایه 
اجتماعی بانک، گودرزی سرپرســت مدیریت شــعب جنوب کشور، 
بزرگ سرپرســت مدیریت امور بانکداری شرکتی و مختاری سرپرست 
مدیریت استان بوشهر مدیرعامل بانک تجارت را در این دیدار همراهی 

کردند.
اخلاقی و هیات همراه همچنین با تعدادی از همکاران شــعب عسلویه 

دیدار و گفت وگو کرد.

صورت های مالی پایان سال 1400 نشان داد
 تولید 761 ریال سود خالص به ازای هر سهم 

بانک ملت
بانک ملــت اطلاعات و صورت هــای مالی منتهی به پایان اســفندماه 
۱۴۰۰ را منتشر کرد که بر این اساس، سود خالص هر سهم این بانک با 

۶۶ درصد رشد به ۷۶۱ ریال رسیده است.
به گزارش روابــط عمومی بانک ملــت، این بانک که با نمــاد وبملت و 
ســرمایه ۲۰۷ هزار میلیارد ریالی از بانک های فعال در بازار ســرمایه 
کشور محسوب می شود، در پایان ســال ۱۳۹۹ معادل ۴۵۸ ریال سود 
خالص تعدیل شــده اعلام کرده بود که این رقم در پایان سال ۱۴۰۰ به 

۷۶۱ ریال افزایش یافته است.
بر اساس این گزارش، سود خالص بانک ملت در پایان سال ۱۴۰۰ با ۶۶ 
درصد افزایش نسبت به پایان ســال ۱۳۹۹ به ۱۵۸ هزار میلیارد ریال 

رسیده است.
در عین حال، خالص درآمد تسهیلات و سپرده گذاری وبملت در پایان 
سال گذشــته بیش از ۲۹۷ هزار میلیارد ریال اعلام شده که نسبت به 

سال ماقبل، ۳۳ درصد بیشتر شده است.
خالص درآمد کارمزد بانک ملت نیز در مقطع پایان ســال ۱۴۰۰ حدود 
۲۷ هزار میلیارد ریال بوده که نسبت به مدت مشابه سال ۱۳۹۹ حدود 

۱۱۱ درصد رشد را نشان می دهد.
این گزارش حاکی اســت، جمع درآمدهای عملیاتــی وبملت در پایان 
سال مالی گذشته به بیش از ۴۶۵ هزار میلیارد ریال و جمع دارایی های 

آن به بیش از ۱۰ میلیون میلیارد ریال افزایش یافته است.

پرداخت سود سهامداران موسسه اعتباری ملل 
از طریق سجام

به گزارش روابط عمومی موسســه اعتباری ملل: این موسسه به منظور 
تسریع و تسهیل پرداخت ســود ســهامداران محترم از طریق سامانه 

سجام اقدام می نماید.
این گزارش می افزایــد: بنابر الــزام ســازمان بــورس و اوراق بهادار 
ســهامداران محترم می بایســت برای دریافت ســود ســهم موسسه 
اعتباری ملل در سامانه سجام ثبت نام نمایند و سود متعلقه را به صورت 

اینترنتی و از طریق ابزارهای بانکداری الکترونیکی دریافت نمایند.
گفتنی اســت ســهامداران محترم می توانند از طریق نــرم افزار فام 

موسسه اعتباری ملل نسبت به ثبت نام در سامانه سجام اقدام نمایند.
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سخنگوی تعزیرات:

مصوبه میزان افزایش اجاره مسکن لازم الاجرا است

خریدار  معاون اجتماعی و پیشگیری از تخلفات 
و سخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی، مصوبه 
شورای تنظیم بازار مبنی بر تعیین میزان افزایش 
اجــاره بهای مســکن را طبق قانــون لازم الاجرا 
دانست و گفت: رســیدگی به تخلفات این حوزه 

مستلزم ثبت شکایت شاکی خصوصی است.
 دغدغه مستأجران هر ســال در فصل جابه جایی 
بسیار زیاد است و سالهاست که با افزایش بی رویه 
قیمت اجاره ها، نگرانی خوش نشین ها بیشتر شده 
تا جایی که برای بســیاری از آنها رویای شــیرین 

صاحبخانه شدن به کابوس تبدیل شده است.
مسکن از جمله اولویت های دولت سیزدهم است 
که در این حوزه اقدامات متعددی در دســتورکار 
دارد و یکی از این موارد، مصوبه اخیر ستاد تنظیم 

بازار برای نظارت بر بازار اجاره بهای مسکن است.
۲۹ اردیبهشــت ماه، این ســتاد با بررسی بسته 
سیاستی وزارت راه و شهرسازی در حوزه مسکن، 
ســقف افزایش اجاره بها در تهران و شهرستان ها 
را تعیین کرد و براســاس این مصوبه، ســازمان 
تعزیرات حکومتی مکلف شد تا با مشاوران املاک 
متخلف که این ســقف افزایش را رعایت نکنند، 

برخورد کند.
محمدعلی اســفنانی درباره ماموریت ســازمان 
تعزیرات حکومتی در زمینــه برخورد با تخلفات 
بازار اجاره بهای مســکن گفت: حضور تعزیرات 
در برخورد بــا تخلفات بازار اجاره مســکن باید با 
احتیاط باشد زیرا برای نخســتین بار این که این 
اقدام انجام می شــود و طبیعی است که هر طرح 
در ابتدای اجرا ممکن اســت فراز و فرودهایی به 

همراه داشته باشد.

تاکنون مبنایی برای برخورد با تخلفات بازار اجاره 
مسکن وجود نداشته و اکنون با اعلام ستاد تنظیم 
بازار این موضوع در دستورکار تعزیرات حکومتی 

قرار گرفته است
وی ادامــه داد: تاکنــون مبنایی بــرای برخورد 
با تخلفات بازار اجاره مســکن وجود نداشــته و 
اکنون با اعلام ســتاد تنظیم بازار این موضوع در 
دســتورکار تعزیرات حکومتی قرار گرفته است 
بدین ترتیب که حداکثر افزایش کرایه مسکن در 
تهران در مقایسه با سال گذشــته ۲۵ درصد، در 
کلانشهرها ۲۰ درصد و ســایر شهرها ۱۵ درصد 

است.
ســخنگوی ســازمان تعزیرات حکومتی برپایی 
گشت مشترک از سوی این سازمان برای برخورد 
با تخلفات بازار اجاره مســکن را بعید دانســت و 
گفت: قطعا برای برخــورد با تخلفات در این حوزه 
ثبت شــکایت شــاکی خصوصی لازم است مگر 
اینکه در این زمینه ســازوکار ویژه در نظر گرفته 

شود.

فرار از قانون با تنظیم قراردادهای صوری
اســفنانی تصریح کرد: البته ممکن اســت برخی 
برای فرار از قانون به تنظیــم قراردادهای صوری 
اقدام کنند که اثبات این موضوع دشــوار اســت 
بنابراین به طور حتم ثبت شــکایت شــاکی لازم 

است.
اســفنانی درباره واکنش تعزیــرات حکومتی به 
قراردادهای صوری که بــا واقعیت اختلاف دارد، 
گفت: رســیدگی به این موضوع منــوط به ثبت 
شکایت اســت و اگر شــکایتی در بین نباشد یا از 

آن مطلع نشویم یا اینکه اگر بحث خصوصی باشد 
تا شــکایتی نشــود امکان ورود به این موضوع را 

نداریم.
وی اضافه کرد: نکته مهم دیگر این اســت که اگر 
قرار داد منعقد شــده باشــد تعزیرات حکومتی 

امکان ورود به موضوع را دارد.
اسفنانی اظهارداشت: مصوبه شورای تنظیم بازار 
طبق قانون لازم الاجراســت و اگر شکایتی باشد 
که یک مالک میزان اجاره بهای امســال را نسبت 
به سال قبل بیش از مبلغ تعیین شده اضافه کرده 
باشــد، تخلف اســت و تعزیرات حکومتــی با آن 

برخورد می کند.
علی صالحی دادستان عمومی و انقلاب تهران نیز 
هشتم خرداد از ورود دادســتانی تهران به نحوه 

قیمت گذاری منازل در فضای مجازی خبر داد.
صالحی در واکنش به اینکه آیا دادســتانی تهران 
درباره نظارت بر نحــوه اجاره منازل مســکونی 
و برخــورد با دلالان مســکن که باعــث افزایش 
قیمت خانه و در ادامه کاهش قدرت اجاره منازل 
توسط مردم شده اســت، افزود: وفق اصل آزادی 
قراردادهــا، افراد اختیــار دارند تــا طبق تمایل 
خویش اقدام به انعقاد قراردادها از جمله قرارداد 
»اجاره و بیــع« کنند اما این اقــدام ملازمه ای با 
فعالیت های ســودجویانه برخی دلالان از جمله 
دلالان مسکن نخواهد داشت و دادستانی تهران 
باتوجه به اینکه مســکن از جمله نیازهای اساسی 
افراد جامعه اســت، در صورت مواجهه با اقدامات 
هرج ومرج گرایانه دلالان مسکن که باعث اخلال 
در نظم جاری بازار مســکن خواهد شد باتکیه بر 

ظرفیت های موجود قانونی ورود می کند.

خریدار  شرکت بیمه تجارت نو در سال ۱۴۰۱ 
اســتراتژی فروش بیمه های خرد را در دســتور 
کار قرار داده و از ابزارهای نوین کســب و کار برای 
بهبود مستمر فضای کسب و کار بهره خواهد برد. 
همچنین در حوزه پرداخت خســارت در ســال 
جاری برنامه ریزی های ویژه ای انجام شده است .

به گزارش روابط عمومی بیمه تجارت نو؛ حسینی، 
قائم مقام بیمه تجارت نو با بیان مطلب فوق اظهار 
کرد: یکی از اهداف شرکت تحول دیجیتال است 
که در ماه های اخیر تاکید ویژه ای روی آن شده و 
در ســال جاری نیز ادامه خواهد داشت. ابزارهای 
نوینی درحوزه ارزیابی و پرداخت خسارت ایجاد 
گردیده که با بهینه ســازی آن ها بر اساس اصل 
رضایت مشــتری از تحول دیجیتال بهره بردیم . 
همچنین استفاده از هوش مصنوعی در این حوزه 

از دیگر اهداف شرکت است.
او در ادامه افزود: به میزان اهمیت اپلیکشــن بنو 
و ســامانه بنو شــاپ تاکید و اذعان داشت با بهره 
برداری از این پلتفرم ها علاوه بر توســعه فروش 
بیمه نامه های خــرد ، رضایت مشــتریان نیز به 

میزان محسوسی افزایش خواهد یافت .

قائم مقام شــرکت بیمه تجارت نــو در خصوص 
وضعیت کلــی شــرکت های بیمه اظهــار کرد: 
شرکت در سه ســال گذشته ســودآوری خوبی 
داشته ، لیکن در سال ۱۴۰۰ وضعیت شرکت های 
بیمه به دلیل فضای اقتصادی شــرایط خاصی را 
تجریه نمودنــد؛ با این وجود شــرکت های بیمه 
تلاش زیادی را برای سودآوری داشتند و عملکرد 
مناســبی را با توجه به شــرایط اقتصــادی ارائه 

کردند.
همچنین قائم مقام بیمــه تجارت نو در خصوص 
وضعیت بیمه درمــان در صنعــت بیمه تصریح 

کرد: رشته درمان به دلیل افزایش غیرقابل پیش 
بینی تعرفه با افزایش قابل توجه نسبت خسارت 
مواجه گردیــد و بیش از هر زمــان دیگری تأثیر 
مخرب دامپینگ و نرخ شــکنی های غیرفنی را 
تجربه نمــود. وی افزود با توجه به ادامه شــرایط 
حاکم بر فضای رشــته درمان به نظر می رسد می 
بایســت نظارت بیشــتری در خصوص تعرفه ها 
سوی سندیکای بیمه گران و بیمه مرکزی انجام 
شــود. در حال حاضر بیمه گذاران نرخ و شرایط 
خویش را صنعت بیمه تحمیل مــی نمایند که با 
ایجاد نظــام تعرفه ای در این رشــته، قدرت چانه 
زنی شرکت های بیمه گر افزایش یافته و نرخ های 

غیرفنی به حداقل کاهش خواهد یافت.
حســینی در پایان در خصوص وضعیت شرکت 
بیمــه تجارت نو در ســال جاری گفت: در ســال 
۱۴۰۱ امید است به واسطه تلاش های قابل تقدیر 
همکاران بیمه تجارت نو در ارائــه ابزارهای نوین 
و تعیین اســتراتژی مناسب، شــرایط شرکت به 
مراتب بهتر از گذشته خواهد بود و با بهینه سازی 
ترکیب پرتفوی به ســودآوری مناســبی دست 

یابیم.

توسعه تعاون

عضو هیات مدیره بانک توســعه 
تعــاون گفــت: برطــرف کردن 
مشــکلات مــردم از مهمترین 

وظایف ما است.
به گــزارش روابط عمومی بانک 
توسعه تعاون آذربایجان شرقی؛ 
محمدجعفــر ایرانــی در جریان 
ســفر صبح امــروز در محل میز 
خدمت ســفر ریاســت محترم 
جمهوری به تبریز در ســازمان 
مدیریــت و  برنامه ریزی اســتان 
حضــور یافــت و پاســخگوی 

مراجعان شد.
وی در گفت و گویی با استقبال از 
این طرح دولت در حاشــیه سفر 
اســتانی رئیس جمهور و هیات 

اســتان ها  بــه  دولت 
اظهار داشــت: رویکرد 
دولت ســیزدهم توجه 
به اقشار مختلف مردم 
دهک های  خصوصــاً 

کمتربرخوردار است.
وی ادامــه داد: برخی 

از تقاضا هــا و درخواســت های 
متقاضیــان در مواقعــی کــه 
ضــرورت دارد بــه هیات مدیره 
ارجــاع و بررســی می شــود تا 

مشکلات موجود رفع شود.
ایرانــی بــا بیــان اینکــه دیدار 
چهره به چهره مدیــران با مردم 
تاثیر بســزایی در جلــب اعتماد 
عمومی دارد؛ تاکید کرد: اگرچه 

در اتاق مدیــران بانک 
توســعه تعاون به روی 
مردم و اربــاب رجوع 
همواره باز اســت ولی 
میزهــای خدمت هم 
فرصت مناســبی برای 
تقویت ایــن ارتباط با 

مردم است.
ایرانی گفت: بخش اقتصاد تعاون 
جمهوری اســلامی باید به سهم 
خود از کیک اقتصادکشور برسد و 
براین باورم که زمان نقش آفرینی 
اقتصاد تعاون فرارسیده و زمینه 
جهــش ایــن بخــش اقتصادی 

مهیاست.
وی ادامه داد: بر اســاس تدابیری 

که اندیشیده شــده است مردم و 
خصوصــاً تعاونگــران می توانند 
مرحله به مرحله نحوه رســیدگی 
و بررسی درخواســت های خود 
را پیگیری کنند و مــوارد به آنها 
گــزارش داده می شــود و نتیجه 
نهایی شــامل اقدامات پایانی به 

متقاضیان اعلام می شود.
ایرانی درپایــان افــزود: انتظار 
می رود تــا دولــت عدالت محور 
سیزدهم با در نظر گرفتن ترکیب 
منابــع بانک و افزایش ســرمایه 
ثبتی آن، در ارائه خدمات مضاف 
و تکمیل سبد خدمات عام بانکی 
به مشــتریان و بصورت خاص به 

بخش تعاون موفق تر باشد.

عضو هیات مدیره بانک توسعه تعاون در تبریز:برطرف کردن مشکلات مردم، از وظایف اصلی ما است

شعبهبانک

سودآوری و افزایش بهره وری؛ استراتژی جدید بیمه تجارت نو


